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مولفه های اثربخشی 
توسعه صنعتی

مقام معظم رهبری در دیــداری که با فعالان 
تولیدی و صنعتی داشتند بر لزوم تهیه و تصویب 
سند و نقشه راهبردی صنعتی کشور تاکید کرده 
و گفتند: وجود این سند مهم و قانونی موجب 
جلوگیری از انحراف برنامه های صنعتی کشور با 

رفت و آمد و تغییر دولت ها خواهد شد.
صحبت ها و تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی 
بر لزوم یک ســند بالادستی به منظور تدوین 
اســتراتژی های کلان صنعتی کشور در حالی 
مورد تاکید ایشــان قرار گرفته است که از سال 
۱382 تاکنون تقریبا چهار سند به این منظور 

تدوین و رونمایی شده است.
تصور اشتباه در ایران

در ادبیات دنیا، سیاست صنعتی جزو یا یکی 
از روش های توسعه اقتصادی است، یعنی این 
موضــوع فراتر از صنعت مد نظــر در وزارت 
صنایع است. در این رابطه دولت ها چند مدل 
برای توســعه دارند. یکی از پنج مدل اصلی 
که در فرآیند توســعه به آن توجه شده، ذیل 
اســتراتژی های توســعه کلان اقتصادی بود. 
همین توسعه از طریق صنعت یا تولید است 
که در ادبیات سیاســت صنعتی اشــاره شده 
اســت. در فرمایش مقام معظم رهبری آمده 
است که می فرمایند، سال حمایت از تولید و 
رونــق تولید که این امر تنها مرتبط با وزارت 
صمت نیســت، بلکه تولید بماهو تولید مبنا 
قرار دارد. در نتیجه نکته مهم این اســت که 
در ایران غفلتی جدی از این مســاله صورت 
گرفته و سیاســت صنعتی به عنوان یکی از 
رویکردهــای دولت به توســعه مطرح نبوده 

است.
در واقع از سال ۱379 که قانون تشکیل وزارت 
صنایع و معادن شکل گرفت، تدوین استراتژی 
توسعه صنعتی را به وزارت صنایع محدود کردند. 
ببینید، جنس کار دولت خط مشی گذاری است 
و استراتژی ها نیز قاعدتا در سمت بنگاه ها معنی 
پیدا می کند. یعنی نکته مهم این است که وقتی 
به عنوان دولت سیاســتگذاری می کنید، باید 
در عملکرد بنگاه ها نیز تغییر ایجاد شــود. این 
در حالی اســت که ما در سیاست های توسعه 
صنعتی، چنین مسوولیتی را به وزارت صنایع 

سپردیم که این اقدام غلطی بود.
چرا اسناد توسعه صنعتی اجرایی نشد؟

مــا تا اینجا چهار ســند در کشــور داریم که 
مربوط به سال های 82، 92 و96 و سند اخیر 
در سال ۱۴00اســت. هر چند یکی دو سند 
هم در این بین تهیه شدند که خیلی شاخص 
نبودند. اولا این اسناد از فضای سیاستگذاری 
)policy making( خارج شده بود و بعضی 
از فعالان که عمدتا مهندسین بودند با ادبیات 
سیاســتگذاری در دولت خیلی آشنا نبودند و 
به سمت تدوین استراتژی سوق داده شده بود 
یعنی وزارت صمــت را یک بنگاه لحاظ کرده 
بودند و برای آن اســتراتژی تدوین شده بود. 
نکته دوم این است که این استراتژی، تبدیل به 
سیاست دولت ها نشد. وقتی از سیاست صنعتی 
صحبت می کنیم یعنی سیاست های فناوری، 
تجاری، ارزی، پولــی و مالی باید در درون آن 
قرار داشته باشد. در واقع راه اصلی این است که 
یک نهاد فرادستگاهی مانند سازمان مدیریت 
این نقش را برعهده گرفته و با قبول مسوولیت، 
اســتراتژی کلان اقتصادی کشور را مبتنی بر 
تولید رقم بزند. فرمایشات مقام معظم رهبری 
نیز در طول سال های گذشته دقیقا به همین 
مساله اشاره دارد، یعنی ایشان تاکید بر رونق 
تولید، حمایــت از تولید و رفــع موانع تولید 
داشــته اند. اما اشکال قضیه از سوی مسوولان 
اجرایــی ما از آنجا نشــات گرفتــه که گمان 
شده تمامی این موارد بر عهده یک وزارتخانه 
اســت. در اینجا کل دولت باید مبنای توسعه 
اقتصادی خود را از بین مدل های مختلفی که 
برای توســعه وجود دارد، بر یک اساس، یعنی 
سیاست توسعه صنعتی معطوف کند. این کار 
مربوط به یک وزارتخانه نیست و ما متاسفانه 
تاکنون، کار را از محل اصلی اش خارج کرده ایم 
و ریشــه این موضوع در قانون تشکیل وزارت 

صنایع و معادن بوده است.
دولت باظرفیت یکی از شاخص های تدوین 

سیاست صنعتی موفق
برای طراحی سیاســت صنعتی بایــد ابتدا بر 
مشوق ها تمرکز شود. ســپس معیار موفقیت 
ســرمایه گذاری ها شفاف شــده و بعد ایده آل 

سنجش موفقیت مبتنی بر بهره وری مورد توجه 
قرار بگیرد. همچنین عــلاوه بر بحث خروج از 
سرمایه گذاری ها که شاید چندان مهم نباشد، 
لازم اســت به موضوع مهــم تعیین اولویت در 
ســرمایه گذاری و حرکت به سمت اولویت های 

خاص نیز توجه شود.
در واقع سیاست صنعتی در جایی موفق بوده که 
سازمان های بوروکراتیک قدرتمند وجود داشته 
و توان اجرای آن مهیا بوده است. به همین دلیل 
است که واژه دولت با ظرفیت مطرح می شود، 
اینکه در نظر می گیرد آیا دولت شما این ظرفیت 
را دارد کــه صنایع مختلــف را گزینش کند؟ 
نمی توان سیاست صنعتی موفقی در دولتی را 
انتظار داشــت که از لحاظ بوروکراتیک ضعیف 

بوده و آمیخته با فساد است.
سیاست صنعتی به معنای دخالت بدون 

برنامه دولت نیست
در جمع بندی مطالب بایــد این طور گفت که 
بحث سیاست صنعتی از سوی اکثر کشورهایی 
که در روند صنعتی شدن موفقیتی داشته اند، 
مورد توجه عمیق بوده است. سیاست صنعتی به 
هیچ وجه به معنی دخالت های بدون برنامه دولت 
در فعالیت های صنعتی نیست. همچنین باید این 
فکر را از سر بیرون کنیم که می شود سیاست 
صنعتی را همچون سیاست های مالی و پولی، که 
تا حدی قابلیت انتقال به هر محیط و شرایطی 
را دارند به راحتی تقلید کرده و نتیجه مطلوب 
بگیریم. باید گفت که در عین دوری جستن از 
هرگونه الگوبرداری تقلیدی، لازم است که برای 
شــکل دادن به سیاست صنعتی که با شرایط 
اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و اقتصادی کشور 
همخوانی داشته باشد اقدام شود. نکته مهم دیگر 
اینکه نباید زمان زیادی مجدد بر تدوین ســند 
بگذاریم چراکه با دانش انباشته ناشی از اقدامات 
خوب قبلی، زمان را بر پیاده سازی بگذاریم و در 
سه سال و نیم باقیمانده دولت تمرکز بر اجرای 
سیاست ها داشته باشیم. همچنین اینکه معاون 
اول رییس جمهور مسوول تدوین این سند شده 
را به فال نیک می گیریم تا با ظرفیت بالاتر همه 
وزارتخانه و بخش های دولتی را بتوانند پای کار 

بیاورند.

»جهان معدن« در گفت و گو با کارشناسان 
مهم ترین فرازهای سخنان رهبری را 

در حوزه صنعت تحلیل کرد؛



Jahane Madan

»جهان معدن« در گفت و گو با کارشناسان 
مهم ترین فرازهای سخنان رهبری را 

در حوزه صنعت تحلیل کرد؛

بی توجهی مسوولان
 به مانع زدایی



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

Jahane MadanJahane Madan

 ماهنامه جهان معدن  شماره شصت  دی ماه 1400 
Jahane MadanJahane Madan

6

»جهان معدن« در گفت و گو با کارشناسان، مهم ترین فرازهای سخنان رهبری را در حوزه صنعت تحلیل کرد؛

بی توجهی مسوولان به مانع زدایی

مقام معظــم رهبری دیداری بــا جمعی از 
تولیدکنندگان، فعالان صنعتی و کارآفرینان 
داشتند؛ دیداری که در آن تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی را به عنوان افســران جهاد 
مقــدس تولید عنوان و تاکیــد کردند: اگر 
در این ۱۰ سال مســوولان با تولیدکنندگان 
همراهی بیشتری می کردند، آسیب ها کمتر و 

موفقیت ها بیشتر می شد.

 ایشان همچنین در بخش دیگری از صحبت های 
خــود آمارهای اقتصادی در طول یک دهه اخیر را 
موجب ناخرسندی دانستند و تاکید کردند: آمار و 
میزان رشد تولید ناخالص داخلی، تشکیل سرمایه 
در کشــور، تورم، رشــد نقدینگی، مسکن، تامین 
ماشین آلات و مســائل مشابه، اصلا خرسند کننده 
نیست و ضربه به معیشت مردم که مدام از آن ابراز 
نگرانی می کنیم ریشه در همین مسائل و واقعیات 

دارد.
بخش دیگری از ســخنان رهبری به بحث صنعت 
خودرو اختصاص داشــت؛ جایی که ایشان تصریح 
کردند: حمایت های عملی و تبلیغاتی از تولید داخلی 

باید منجر به ارتقای کیفیت محصولات و همچنین 
ارتقای فناوری شود، اما متاسفانه در برخی صنایع 
به ویــژه در صنعت خودرو به موضوع کیفیت توجه 

نمی شود و مردم نیز بحق به آنها اعتراض دارند.
رهبــری همچنین با اشــاره به لــزوم همراهی و 
تعامل میان دولت و فعالان تولیدی مشکل صدور 
بخشــنامه های متعدد از سوی نهادهای اجرایی را 
برجسته دانســتند و گفتند: از سال 97 تا ۱۴00، 
هزار و پانصد بخشنامه فقط درباره مسائل گمرکی 
صادر شــده اســت. فعالان اقتصادی به کدام یک 
عمل کنند؟ اصلا فرصت هســت همه را بخوانند؟ 
علاوه بر این مقام معظم رهبری با تاکید مجدد بر 
لزوم تهیه و تصویب سند و نقشه راهبردی صنعتی 
کشور گفتند: وجود این سند مهم و قانونی موجب 
جلوگیری از انحراف برنامه های صنعتی کشــور با 

رفت و آمد و تغییر دولت ها خواهد شد.
بارقه امید برای صنعتگران

در همین خصوص رییس سابق کمیسیون صنایع 
اتاق ایران در گفت وگو بــا »جهان صنعت« اظهار 
کرد: واقعیت این است که رهبر معظم انقلاب مدتی 
بود که با فعالان اقتصادی ارتباط خیلی مستقیم و 

نزدیک نداشتند، اما برگزاری نشست دیروز ایشان با 
جمعی از تولیدکنندگان کشور می تواند بارقه امیدی 

برای صنعتگران باشد.
ابوالفضل روغنی گلپایگانی گفت: در شرایط بحرانی 
اقتصادی کشور، نشست فعالان اقتصادی با رهبری 
می تواند نقطه شــروع مهمی برای حل مشکلات 
باشــد چرا که در این نشست فرصتی فراهم شد تا 
تولیدکنندگان و یا نمایندگان تشــکل های بخش 
خصوصــی در حوزه های مختلف، چالش های خود 
را به صورت حضوری و مســتقیم به رهبری انتقال 

دهند.
وی با بیان اینکه رهبر انقلاب در این نشست تذکرات 
مهمی را به مقامات دولتی و حتی خود صنعتگران 
دادند، افزود: با توجه به اینکه دولت جدید سر کار 
آمده، فضای کسب وکار و تجارت کشور نیز در حال 
تغییر است. در همین راستا خط مشی کلی در حوزه 
کسب وکار و صنعت نیز توسط رهبری به مسوولان 
و فعالان اقتصادی داده شد تا آنها تمرکز بیشتری بر 

تهیه استراتژی توسعه صنعتی داشته باشند.
روغنی گلپایگانی با اشاره به بخشی از صحبت های 
رهبری در این نشست افزود: رهبری اعلام کردند 
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که من با دخالت مســوولان دولت و دستگاه های 
دولتی در فعالیت های اقتصادی موافق نیستم، اما 
با هدایت، نظارت و کمکشان موافقم. در واقع با این 
صحبت ها رهبری به مسوولان دولتی این هشدار را 
دادنــد که از دخالت در امور اقتصادی پرهیز کنند 
و تنها نقش نظارت و هدایت داشته باشند. مواردی 
که همگی در اصل ۴۴ قانون اساســی آورده شده 
و اینطــور می توان بیان کرد کــه رهبری بار دیگر 
به این وســیله بر توجه دولتمــردان به اصل ۴۴ و 

خصوصی سازی تاکید کرده اند.
رییس سابق کمیسیون صنایع اتاق ایران بیان کرد: 
نکته دیگری که در بیانات رهبری به آن به صورت 
صریح و آشــکار اشاره شد، کنار کشیدن بانک ها و 
دستگاه های دولتی از دخالت در امور اقتصادی بود 
به طوری که تاکید شد این بخش ها تنها باید نقش 

ناظر و کنترل کننده را داشته باشند.
گلایه از عملکرد صنایع خودرو 

و لوازم خانگی
وی همچنین با اشــاره به اینکــه رهبری در این 
نشســت از نحوه عملکرد صنایع لــوازم خانگی و 
خودرو گلایه کرد، گفت: آنچه به طور مشخص به 
آن اشاره شــد، حمایت های بسیار زیاد از صنایعی 
مثل خودرو بود که باید در مورد عدم تغییر کیفیت 
محصولات خود با توجه به این حمایت ها پاسخگو 

باشند.
روغنی گلپایگانی اظهار کرد: واقعیت این است که 
دولــت و مجلس طی ســال های اخیر هر طور که 
شده از خودروسازان حمایت کرده اند اما با این حال 
این بخش از صنعت نتوانسته به درجه مطلوبی در 
تولید و کیفیت برسد. بنابراین تذکر رهبر انقلاب به 
این صنایع تذکری شدیداللحن بود. این فعال بخش 
خصوصی با اشاره به اینکه اخیرا نیز رهبری دستور 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی کره ای با برندهای 
ال جی و سامســونگ را داده بودند اما پس از آن از 
افزایش قیمت هایی که توسط برخی تولیدکنندگان 
داخلی در بازار اعمال شده بود انتقاد کردند، افزود: 
در واقــع افزایش قیمت های ناگهانی مردم را دچار 

تزلزل کرد.
به گفتــه وی، آنچه در این بیانات مورد تاکید قرار 
گرفت اصــرار روی کیفیت تولیــدات داخلی بود. 
صنایع داخلی در شــرایطی می توانند با تولیدات 
خارجی رقابت کنند که علاوه بر تولید محصول با 
کیفیت، قیمت تمام شده و خدمات پس از فروش 
مناســبی را ارائــه دهند. این در حالی اســت که 
طی ســال اخیر صنایع ما از قاعده کیفیت فاصله 
گرفته اند. از این رو رهبری بارها در این خصوص به 

صنایع تذکر داده اند.

رییس سابق کمیسیون صنایع اتاق ایران همچنین 
با اشــاره به اینکه به نظر می رسد بانک مرکزی در 
هفته هــای اخیر تصمیمات بهتری گرفته اســت، 
گفت: برگزاری چنین جلســه ای را نیز باید به فال 
نیک بگیریم چرا که می تواند به حل مشــکلات و 
چالش های واحدهای تولیدی و تشکل های بخش 
خصوصــی کمک زیادی کنــد و موجبات دخالت 

کمتر دولت در امور اقتصادی را فراهم آورد.
سیاستگذاران پاسخگو باشند

علاوه بــر این از آنجا که یکــی از محورهای مهم 
صحبت هــای رهبــری در مورد صنعــت خودرو 
و گلایه هــای مــردم در خصوص آن بــود، دکتر 
امیرحســن کاکایی- استاد دانشــکده مهندسی 
خودرو دانشــگاه علم و صنعت- نیز در گفت و گو 
با »جهان صنعت« اظهار کرد: در ابتدا لازم اســت 
اشاره به شعار سال از ســوی مقام معظم رهبری 
مورد توجه قرار بگیرد. ایشــان امسال را با عنوان 
نامگــذاری کردند؛  پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها 
با این حال می توان گفــت که تقریبا هیچ کدام از 
مسوولین این شعار را اجرایی نکردند. شما امروز از 
همین نمایندگان مجلس سوال کنید که از ابتدای 
امســال تاکنون کدام مانع را از پیش روی صنعت 
خودرو برداشته اند. اکنون چند سال است که مقام 
معظم رهبــری در خصوص اهمیت تولید صحبت 

کرده و رهنمودهای خوبی ارائه می دهند؛ امری که 
متاسفانه به آن توجهی نشــده و منجر به شرایط 
کنونی شده است؛ شرایطی که حتی فعالان درون 

صنعت نیز از آن راضی نیستند.
کاکایی در ادامه می افزاید: نکته مهم به اعتقاد من 
این اســت که هیچ کدام از مســوولان، مسوولیت 
وضعیت کنونی را بر عهــده نمی گیرند. به عنوان 
نمونه برخی فکر می کنند که مدیرعامل یک بنگاه 
اقتصادی، مسوولیت تمام اتفاقات آن شرکت را بر 
عهده دارد. این شــاید در سایر بخش های صنعت 
درســت باشــد، اما در مورد صنعت خــودرو که 
برآیند فعالیت حــدود 50 صنعت دیگر به صورت 
توامان است، قضیه تفاوت می کند. دقیقا در همین 
نقطه است که باید مجموعه ای از سیاستگذاران با 
همکاری، صنایع را هدایت کنند. چرا امروز صنعت 
خودرو از تمامی صنایع بیشتر در چشم است؟ زیرا 
هــم از لحاظ تکنولوژی  های تک بوده و هم از نظر 
خروجی مجموعه اقتصاد اهمیت دارد. حال وقتی که 
این صنعت خوب کار نمی کند، تنها یک راهش این 
است که مدیرعامل را مقصر بدانیم. شما نگاه کنید 
در همین چهار سال گذشته چند بار مدیران عامل 
دو خودروساز بزرگ کشور تغییر کرده اند؟ در سایپا 
تنها در طول سه سال، پنج مدیرعامل عوض شده 
اســت. به همین دلیل است که مشاهده می کنیم، 
مشــکل با تغییر مدیرعامل حل نمی شــود. حتی 
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مشــکل در درون دو خودروساز نیز حل نمی شود. 
اساسا سوال مهم این است که چرا همه مشکلات 
را در دو خودروســاز بزرگ دیده و 28 خودروساز 
دیگر را نمی بینیم؟ در نتیجه مشخص می شود که 
جوابگوی این وضعیت نه مدیران خودروسازی، بلکه 
سیاستگذاران باید باشند. وی در ادامه در پاسخ به 
این سوال که رهبری هم در صحبت های خودشان 
به این موضوع تاکید کرده انــد، می افزاید: در واقع 
سیاســتگذاری های مــا در طول ســال های اخیر 
منجر به بروز چنین وضعیتی شــده اســت. یعنی 
صحبت های رهبری رو به ســوی مسوولان است؛ 
چرا که ایشــان دقیقا از بــالا به قضیه نگاه کرده و 
منافع ملی را در نظر دارند؛ اما متاسفانه مسوولان ما 
هر کدام تنها به فکر جایگاه شغلی، منافع جناحی 
یا منطقه ای خود هستند.به همین دلیل است که 
تاکید می کنم، مشــکل ما در صنعت به خصوص 
صنعت خودرو، مشکل کارآفرینان و مدیران صنعتی 
نیست؛ چرا که کل صنعت اشکال داشته و خروجی 
آن نامناسب است. بنابراین مسوول چنین وضعیتی 

نیز سیاستگذاران هستند.
وقتی به جای رفع موانع، 

مانع تراشی می شود
این استاد دانشگاه علم و صنعت در ادامه می گوید: 

برای من بســیار جالب بود وقتی کــه در ابتدای 
ســال مقام معظم رهبری شــعار پشــتیبانی ها و 
مانع زدایی ها را مطرح کردند. در واقع ایشان هم از 
کلمه پشتیبانی استفاده کرده و هم بر مانع زدایی ها 
تاکید داشــتند. پشتیبانی که موضوعش مشخص 
است؛ اما ایشــان به درستی کلمه مانع زدایی ها را 
مطرح کردند برای اینکه معتقدند مسوولین ما در 
حال ایجاد مانع هســتند. اکنون شاهد هستیم که 
مسوولین و به خصوص نمایندگان مجلس در حال 
ناامید کردن فعالان صنعتی هســتند. در گذشته 
مجلس دو تحقیق و تفحص از صنعت خودروسازی 
انجــام داده و اکنــون نیز یــک تحقیق و تفحص 
دیگر در جریان اســت. شما ملاحظه کنید آیا یک 
گزارش فنی و کارشناس پســند در این مورد پیدا 
می کنید؟ چرا این مســاله اتفاق افتاده است؟ برای 
اینکه هیچکس به اصل موضوع توجه نکرده و تنها 
به دنبال ایجاد مانع یا مچ گیری بوده اند. درست در 
همین جاست که خیلی راحت مسیر برای فرافکنی 
باز می شود. یعنی تصادفی صورت می گیرد و شاهد 
هستیم بسیاری از دستگاه ها که مسوولیت خود را 
انجام نداده اند، به یکباره کل صنعت خودرو را زیر 
ســوال می برند. بالاخره در هر مساله ای یک عده 
مقصر یافت می شوند، اما اینکه این ایرادات را قرار 

است چه کســی رفع کند، همچنان جای سوالش 
باقی است.

هشدار مهم در مورد آینده صنعت خودرو
کاکایی با بیان اینکه دیدار رهبری با تولیدکنندگان 
در نوع خود بســیار جالب اســت، توضیح  داد: به 
نظر می رسد ایشان مشــاهده کرده اند در صحبت 
با مســوولان اتفاق خاصی رخ نــداده و در نتیجه 
مستقیما  با تولیدکنندگان صحبت کرده اند، یعنی 
ایشان در طول ســال های گذشته بارها و بارها به 
مسوولان تذکر داده اند، اما متاسفانه کسی به فکر 
نبوده اســت. در همین رابطه است که می خواهم 
در مورد صنعت خودرو یک هشــدار مهم را مطرح 
کنم؛ اینکه اگر چنین وضعیتی تداوم داشته باشد 
بــه طور قطع از صنعت خــودروی ما چیزی باقی 
نخواهد ماند. شما مدیرعامل را تغییر می دهید که 
خب ایرادی ندارد، اما ســوال این است که از او چه 
می خواهید؟ اگر به هر قیمتی تولید کند که کیفیت 
کاهش می یابد و وضعیت کنونی می شود، اگر هم 
کیفیت را حفظ کند که تولید پایین می آید. یعنی 
مدیر در هر دو حالت متهم می شــود. بالاخره چه 

زمانی قرار است که تکلیف مشخص شود؟
اکنون اتفاق بســیار بدی برای سال آینده در حال 
شــکل گیری است؛ یعنی به اســم ایمنی در حال 
خیانت به صنعت خودروسازی کشور هستند. امروز 
ســازمان ملی استاندارد اعلام کرده که باید تمامی 
استانداردهای جدید پیاده شوند که به اعتقاد من 
امری نشدنی اســت. بعد هم گفته که می خواهیم 
به ســمت تولید خودروی یورو6 برویم. اصلا شما 
خودروی یــورو6 را به بــازار عرضــه کردید؛ اولا 
هزینه آن را مردم باید متقبل شــوند و ثانیا بنزین 
آن را از کجــا می خواهید تهیه کنید؟ آیا امروز که 
همین بنزین یورو5 را هم درســت به دست مردم 
نمی رسانیم، پاسخگو هســتیم؟ تازه در این رابطه 
تهدیــد هم می کنند که تولید را متوقف می کنیم، 
یعنی شمشیر را از رو برای صنعت کشیده اند و دائما 
صحبت از واردات می کنند. آیا با واردات مشــکل 
تولید حل می شــود؟ در واقع مسوولانی که اکنون 
باید به فکر رفع موانع تولید باشــند، امروز صحبت 
از واردات می کنند. به همین دلیل هم هســت که 
رهبری در صحبت های خود مســوولان را خطاب 
قرار دادند. به اعتقاد من طرف مردم بودن با اینکه 
بخواهیم بدون امکانات و تجهیزات استانداردها را 
بالا ببریم، دو امر کاملا متفاوت است. یعنی مشکل 
ما این است که برخی از مسوولان در حال افزایش 
بار تولید هستند، بدون اینکه بسترهای لازمی را که 

خودشان مسوول آن هستند، فراهم کنند.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه به دنبال راه اندازی بازار برق هستیم، 
گفت: همچنین کل زنجیره فولاد وارد بورس کالای ایران می شود.

ســید رضا فاطمی امین در نشست هم اندیشی با روسای خانه های صنعت، معدن و 
تجارت سراســر کشــور با بیان این مطلب که روی خدمات کسب و کار در ساختار 
جدید وزارت صمت توجه ویژه ای داریم و دفتری با این عنوان زیر نظر معاونت تجارت 
و خدمات راه اندازی شده است، افزود: بیش از 30 درصد از واحدهای صنعتی راکد و 
نیمه تعطیل به دلیل عدم صلاحیت مدیر یا سرمایه گذار به این وضعیت درآمده اند 
که در این راستا موضوع خدمات کسب و کار را شروع کرده ایم تا کسانی که در حوزه 
های صنعتی و معدنی دارای تجربه هســتند با احیا و راه اندازی دیگر واحدها کسب 

درآمد نمایند.
 نقش خانه های صنعت و معدن در احیای 

واحدهای راکد با ارایه خدمات کسب و کار
وزیــر صنعت، معدن و تجارت در این باره بیان داشــت: این افراد متخصص بازار 
و واحدهای تولیدی را می شناســند و به صورت مشــارکتی و پیمان مدیریت و 
یا روش هــای مختلف دیگر می توانند در احیای واحدهــای راکد یا نیمه تعطیل 
نقش داشــته باشــند که خانه های صنعت، معدن و تجارت در تدوین آیین نامه و 
دستورالعمل های این موضوع و همچنین فراخوان برای گرد آمدن افراد متخصص 
می توانند مشــارکت کنند. وی گفت: خدمات کســب و کار را تقویت نماییم و به 
روش اصولی پیگیری کنیم، بسیاری از مسائل مرتبط با حوزه صنعت و مراجعات به 
ستاد تسهیل و کارگروهای استانی این ستاد با این روش کاهش می یابد. فاطمی 
امین در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اجرای طرح تامین مالی زنجیره 
ای ادامــه داد: این طرح به صورت پایلوت با هم افزایی بانک مرکزی و هماهنگی 
بانک های عامل با هفت بانک کشور اجرا شده است و حداقل 30 درصد بهره وری 

منابــع موجود را با این روش ارتقاء خواهیم داد. وی انتقال اعتبار را یکی از روش 
های تامین مالی زنجیره ای دانست و گفت: خانه های صنعت، معدن و تجارت می 

توانند در این حوزه صنایع مختلف را معرفی و اولویت گذاری نمایند.
 تأمین مواد اولیه در حوزه فلزات  در بورس کاملا حل شده است

وزیر صمت در مورد تأمین مواد اولیه واحدهای تولیدی نیز بیان کرد: این موضوع در 
حوزه فلزات در حد بورس کاملا حل شده است، به عنوان مثال کسانی که ورق فولادی 
می خواهند از هم اکنون برای اســفند می توانند خریداری کنند که به سمت یکساله 
شدن موضوع تامین نیز می رویم و در این راستا برنامه داریم و پیگیری های لازم را انجام 
خواهیم داد. البته هنوز پتروشیمی ها وارد نشده اند که به دنبال ورود آنها نیز هستیم. 
فاطمی امین با بیان اینکه دیگر سهمیه بندی ورق نداریم، گفت: ورق بدون سهمیه 
بندی عرضه می شود و کار تکمیلی بعدی به رسمیت شناختن خرده فروشان مواد اولیه 
است. این موضوع برای سهولت تامین مواد اولیه مورد نیاز واحدهای تولیدی می باشد 
و برای مبارزه با فســاد، دلالی و اصلاح مواد اولیه و قیمت متعارف باید اجرا شود که 
انشاالله تا پایان سال اجرایی خواهد شد و خانه های صنعت، معدن و تجارت می توانند 

در این حوزه نیز کمک کنند.
 کل زنجیره فولاد را در بورس کالا وارد می کنیم

وی در ادامه با بیان اینکه تا پایان سال موضوع مواد اولیه در بورس کالا و شبکه توزیع 
حل می شــود، تصریح کرد: این موضوع البته به جز پتروشیمی ها است که بخشی از 
مباحث آن در اختیار ما نیســت؛ اما موضوع کنسانتره و گندله آهن اجرایی شده که 
به تدریج وارد بورس کالا می شــوند و کل زنجیره فولاد را تقریباً در بورس کالا وارد 
می کنیــم. وزیر صمت در ادامه با بیان اینکه حقوق دولتی معادن این هفته ابلاغ می 
شــود، ادامه داد: روش دریافت متحول خواهد شد و حقوق دولتی به صورت کامل از 
این به بعد مبتنی بر فاکتورهای سامانه جامع تجارت دریافت می شود که شفافیت و 
تسهیل دریافت از مزایای آن است. وی همچنین تصریح کرد: تامین مالی زنجیره ای 
نیز مبتنی بر فاکتورهای سامانه جامع تجارت خواهد بود، با این روش چانه زنی از بین 
می رود، انحراف منابع به شدت کاهش می یابد و شفافیت به وجود می آمد. وزیر صمت 
با بیان اینکه به دنبال راه اندازی بازار برق هســتیم، اضافه کرد: برای این موضوع مدیر 
پروژه گذاشتیم و با عملیاتی شدن آن بسیاری از مشکلات واحدهای بزرگ صنعتی و 
معدنی نیازمند به برق حل و فصل خواهد شد، شرکت های خرده فروشی برق از بورس 
کالا برق را می خرند، بهینه سازی می کنند و به واحدها تحویل می دهند. فاطمی امین 
همچنین با بیان اینکه در لایحه بودجه ۱۴0۱ قیمت گاز برای واحدهای صنعتی معادل 
قیمت گاز برای نیروگاه ها می  شود، گفت: این مصوبه دولت است که در مجلس منتظر 
تایید است. وی در ادامه از نگاه توأمان و همزمان به صنف و صنعت در دفاتر تخصصی 
و ساختار جدید وزارت صمت خبر داد و گفت: با این ساختار یکپارچگی کامل به وجود 
آمده اســت. همچنین در ساختار جدید در دفتر تخصصی چهار گروه وجود دارد که 
یکی از آنها سرمایه انسانی و کسب و کارها است و تمرکز بر موضوع آموزش، تحقیق 
و پژوهش دارد. روسای خانه های صنعت، معدن و تجارت نیز در این نشست به بیان 
مهمترین نقطه نظرات خود در حوزه های مختلف پرداختند. مدیریت دریافت حقوق 
دولتی معادن، تسهیل ورود ماشین آلات و تجهیزات معدنی، به کارگیری و استفاده از 
نظرات بخش خصوصی و فعالان اقتصادی، توجه به اشــتغال آفرینی معادن کوچک 
مقیاس، پیوند حلقه مفقوده تجارت با صنعت و معدن، توجه به امر صادرات، توانمند 
کردن خانه های صنعت، معدن و تجارت استان ها، موظف شدن روسای سازمان های 
صمت استانی به اختیارات تفویض شده از مهمترین پیشنهادات حاضران در این نشست 

بوده است.

دکتر سید رضا فاطمی امین خبر داد:

عرضه کامل زنجیره فولاد در بورس کالا
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رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: ارزش ذخایر 
کشف شده حاصل فعالیت های سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایــع معدنی ایران و 
شرکت های تابعه )از سال ۹2 تاکنون( بیش از 

۱3 میلیارد دلار است. 

وجیه اله جعفری گفت: این مواد معدنی شامل سنگ 
آهن، زغال ســنگ، مس، طلا، آنتیمــوان، باریت و 
بوکسیت می شود.  جعفری با اشاره به اینکه مجموع 
حفاری های انجام شده به یک میلیون و ۴50هزار 
متر رسیده است، افزود: میزان سرمایه گذاری انجام 
شــده نیز )معــادل روز( به ۱۴55 میلیــارد تومان 
رسیده است. به گفته وی، کل پهنه های اکتشافی 
در اختیار سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران و شرکت های تابعه، شامل 8۱ پهنه و 
در مســاحت ۴8۱هزار کیلومتر مربع انجام بوده که 
در حال حاضر فعالیت های فوق به 9۱هزار کیلومتر 

مربع رسیده است. جعفری ادامه داد: این امر شامل 
کل مساحت پهنه های جاری، زیرپهنه ها، محدوده 
های درخواســتی، پروانه های اکتشــافی و گواهی 

کشف ایمیدرو و شرکت های تابعه است.
تدوین نقشه راه همکاری واحدهای پژوهشی 

ایمیدرو با مشارکت دانشگاه شریف
وجیه ا... جعفری افزود: بررسی طرح پژوهشی »مدل 
همکاری بین ارکان پژوهش و توسعه فناوری ایمیدرو 
در اکوسیستم استارتاپی کشور« با بیان این مطلب 
گفت: به دلیل کم رنگ دیده شــدن ارتباط ارکان 
پژوهشی ایمیدرو به عنوان حمایت کننده از ایده های 
ارزش آفرین و استارت آپ های حوزه معدن و صنایع 
معدنی، استفاده مطلوبی از ظرفیت ها و پتانسیل ها 

ی موجود در این حوزه، نشده است.
وی ادامــه داد: هدف ما از این طــرح، تقویت ایده 
های ارزش آفرین و استارتاپ ها است و اینکه نقش 
هر یک از زیرمجموعه های ایمیدرو شــامل مرکز 

تحقیقات و فرآوری مواد معدنی، مرکز تحقیقات مواد 
معدنی یزد، صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت 
های معدنی و مراکز پژوهشی نوع سوم و سایر بخش 
ها بیرونی را برای توسعه فضای کسب و کار شرکت 

های استارتاپی مشخص کنیم.
برقراری همکاری یکپارچه با مراکز پژوهشی

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه حمایت از 
پژوهش و فناوری را وظیفه خود می دانیم، تصریح 
کرد: با تدوین نقشــه راه و تعریــف چارچوب ها و 
دســتورالعمل ها، می توانیم در قالب یک سیستم 
یکپارچه، امکانات مراکز تحقیقاتی ایمیدرو را برای 
توسعه فناوری شرکت های معدنی و صنایع معدنی 
مورد استفاده قرار دهیم. وی افزود: بنابراین باید به 
گونه ای برنامه ریزی و مدل سازی کنیم که نه تنها 
خدمات این مراکز حوزه فعالیتی ایمیدرو را پوشش 
دهند، بلکه بخش خصوصی نیز بتواند وارد این فضای 
همکاری شود, به طوری که ایمیدرو در با بستر سازی 

رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران خبر داد:

ارزش 13 میلیارد دلاری ذخایر کشف شده ایمیدرو
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مناسب، در حلقه همکاری – و نه رقابت و تقابل- با 
بخش خصوصی قرار گیرد.

نگاه کشوریه به مراکز پژوهشی ایمیدرو
جعفری با اشاره به اینکه ایمیدرو به عنوان یک نهاد 
حاکمیتی و نظارتی در حوزه های مختلف و از جمله 
بخش پژوهش و توسعه فناوری است، اظهار داشت: 
مراکز تحقیقاتی ایمیدرو باید لوکوموتیو، بسترساز، 
توســعه دهنده و حرکت دهنده حوزه پژوهش و 
فناوری در بخش معدن و صنایع معدنی کشــور از 
جمله دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی و آزمایشگاهی 
باشد. وی ادامه داد: ایمیدرو تنها در جایی که بخش 
خصوصی تمایل به اجرای طرح پژوهشــی و ایجاد 
فناوری ندارد، باید با پذیرش ریســک منطقی، آن 
را به نتیجه برســاند. طرح پژوهشی » تدوین مدل 
همکاری بیــن ارکان پژوهش و توســعه فناوری 
ایمیدرو در اکوسیســتم استارتاپی کشور« توسط 
طیبه صالحی، مدیر اجرایی مرکز هوشــمندی و 
رصدخانه فناوری و نوآوری صنایع معدنی شریف- 

ایمیدرو ارائه شد.
ایمیدرو برای زیرساخت ها دست به کار شده

جعفری با اشاره به اینکه بخش معدن و صنایع معدنی 
در زنجیره های مختلف فولاد، مس و غیره توســعه 
یافتگی خاص خود را دنبال کرده است، تصریح کرد: 
واقعیت این است که متناسب با این توسعه ظرفیت 

ها، زیرساخت ها فراهم نشده اند.
وی ادامه داد: به عنوان مثال برای برنامه 55 میلیون 
تن فولاد که در حال حاضر، ۴0 میلیون تن ظرفیت 
سازی شده، زیرساخت هایی همچون برق، گاز، جاده 
و راه آهن نیاز داریم. برای این منظور خودمان ناچار 
به تامین زیرســاخت ها با همکاری وزارتخانه های 
ذیربط )نیرو، راه و شهرسازی و حتی نفت( شده ایم.

رئیس هیات عامل ایمیدرو خاطرنشان کرد: در سال 
گذشته، بحث انتقال آب از خلیج فارس به شرکت 
های چادرملو و یزد در استان یزد عملیاتی شد. برای 
تامین واگن و لوکوموتیو جهت ساخت و واردات اعلام 
آمادگی کردیم. این اقدامات بســتر توسعه را فراهم 
خواهد کرد. وی افزود: ایمیدرو به عنوان بخشــی از 
دولت، نقش بسترساز توسعه ای دارد و زمینه های 
توســعه را فراهم می کند. طی سال های گذشته از 
حدود 7.2 میلیارد دلار ســرمایه گذاری انجام شده 
توسط شرکت های تابعه ایمیدرو، 2.5 میلیارد دلار از 
طریق جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی صورت 

گرفته است.
اطمینان خاطر به سرمایه گذار

جعفری با بیان اینکه ایمیدرو در حوزه اکتشــاف با 
هدف اطمینان خاطر به سرمایه گذار بخش خصوصی، 
وارد عمل شده است، گفت: به عنوان مثال، سرمایه 

گذار طرح طلای هیرد در اســتان خراسان جنوبی 
کاملا خصوصی است. از آنجا که ایمیدرو معدن طلا 
در این منطقه داشت با فراخوان انجام شده، سرمایه 
گذار جذب شد و بخش خصوصی کارخانه استحصال 
آن را احداث کرده است. وی ادامه داد: اکتشاف این 
منطقه در حال انجام اســت و پس از قطعی شدن، 
ظرفیت تولید شــمش قابل افزایــش خواهد بود. 
حضور ایمیدرو در بدو کار اکتشافی به سرمایه گذار 
بخش خصوصی اطمینان خاطر ایجاد می کند تا در 
مناطق محروم اقدام کند. به محض ورود ما، شرکت 
های دیگر خصوصی دارای محدوده های معدنی، با 
اطمینان خاطر اقدام به اجداث واحدهای فرآوری و 

تکمیل زنجیره کردند.
محدوده های جدید طی 3- ۴ سال آینده

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به این که این 
سازمان در بخش اکتشاف، در 30 استان حدود ۱3۴ 
پهنه )82 درصد از مساحت 66۴ هزار کیلومترمربع(، 
را انجام داده ا ست، گفت: بخشی از این میزان، سال 
گذشته به ما واگذار شده و در حال تکمیل هستیم. 
این اقدامات به اکتشــاف معادن جدید ختم خواهد 
شــد و تاکنون بخشی از این معادن همچون مس- 
طــلای جانجا، هیرد، طلای بزمــان و غیره حاصل 
شــده اســت. وی افزود: امیدواریم طی ۴- 3 سال 
آینــده، محدوده های جدید را به عنوان پتانســیل 
های قابل کار به بخش خصوصی معرفی کنیم و در 
صورت اعلام آمادگــی این بخش، محدوده ها را در 
اختیارشان قرار خواهیم داد. جعفری گفت: در حوزه 
طلا در 2 منطقه کردســتان و آذربایجان شرقی، 2 
 شرکت خارجی )قزاقستانی و گرجستانی( مشغول

 فعالیت اند.

الگویی از حمایت دولت از سرمایه گذار

 بخش خصوصی
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به الگوی حمایت 
دولت از ســرمایه گذار در طرح های رونمایی شده 
روزهــای اخیر گفت: دولت در کارگروه پیشــرانان 
پیشــرفت، مجوزهای مورد نیاز طــرح های ۱7.5 
میلیارد دلاری )از جمله زیســت محیطی و تامین 
موادر اولیه( را-که رونمایی شــد- صادر کرده است 
و تلاش شــده به عنوان یک الگوی از باب آســوده 
خاطری سرمایه گذار، مسیر توسعه ای را فراهم کند.
وی افزود: ایمیدرو با هماهنگی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در حوزه تجهیزات و ماشــین آلات، تلاش 
کرده با تمهیدات خاص و با همگرایی شرکت های 
تابعه و وابســته، در عین توجه به فضای رقابتی در 
قیمــت تمام شــده کالا در حوزه های اکتشــاف، 
استخراج، فرآوری و بهره برداری این روند را مدیریت 

کند.
طرحی برای تدوین نقشه راه و نظامنانه

 توسعه فناورانه ایمیدرو و شرکت ها
غلامرضا ملاطاهری، مدیر آموزش، پژوهش و فناوری 
ایمیدرو در این نشســت گفت: طرحی برای توسعه 
فناورانه ســتاد ایمیدرو و شرکت های زیرمجموعه 
و وابســته، تدوین کرده ایــم و درصدد اجرای آن با 
استفاده از ظرفیت دانشگاه های کشور هستیم. برای 
این منظور، جلسات مختلفی با دانشگاه های مختلف 
برگزار کرده ایــم. وی افزود: این طرح در قالب یک 
نقشه راه و نظام نامه تدوین خواهد شد تا بتوانیم همه 
نیازهای مورد نظر را در زنجیره معدن از اکتشــاف، 

استخراج و فرآوری در آن بگنجانیم.
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دکتر سعید زرندی عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی تشریح کرد؛

مولفه های اثربخشی استراتژی توسعه صنعتی

مقام معظم رهبری در دیداری که با فعالان تولیدی و صنعتی داشتند بر لزوم تهیه و تصویب سند و نقشه راهبردی صنعتی کشور تاکید 
کرده و گفتند: وجود این سند مهم و قانونی موجب جلوگیری از انحراف برنامه های صنعتی کشور با رفت و آمد و تغییر دولت ها خواهد 

شد.

صحبت ها و تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی بر لزوم 
یک سند بالادستی به منظور تدوین استراتژی های 
کلان صنعتی کشور در حالی مورد تاکید ایشان قرار 
گرفته اســت که از سال ۱382 تاکنون تقریبا چهار 
سند به این منظور تدوین و رونمایی شده، اما به گفته 
مهدی نیازی معاون وزیر صمت در اجرای موفقیتی 

حاصل نشده است.
در همین رابطه دکتر سعید زرندی معاون سابق طرح 
و برنامه وزارت صمت و عضو هیات علمی دانشــگاه 
علامه طباطبایی در نشستی که در دانشگاه شریف 
با عنوان تجربیات سیاستگذاری صنعتی برگزار شد 
به تبیین موضوع سیاســتگذاری صنعتی و تحلیل 
روند تاریخی تجربه های سیاست صنعتی کشورهای 
مختلف پرداخته و تاثیر این مســاله در میزان رشد 
صنعتی بر اســاس اجزای آن و نحوه نقش آفرینی 

بخش دولتی و خصوصی را مورد بررسی قرار داد.
تصور اشتباه در ایران

این عضو هیات علمی دانشــگاه علامه طباطبایی با 

تاکید بر اینکه وقتی صحبت از سیاســت صنعتی 
مطرح می شود در ایران به اشتباه گمان می رود که 
تنها منظور وزارت صمت اســت، توضیح می دهد: 
در ادبیات دنیا، سیاســت صنعتی جــزو یا یکی از 
روش های توسعه اقتصادی است، یعنی این موضوع 
فراتر از صنعت مد نظر در وزارت صنایع اســت. در 
این رابطه دولت ها چند مدل برای توسعه دارند. یکی 
از پنج مدل اصلی که در فرآیند توسعه به آن توجه 
شده، ذیل استراتژی های توسعه کلان اقتصادی بود. 
همین توسعه از طریق صنعت یا تولید است که در 
ادبیات سیاست صنعتی اشاره شده است. در فرمایش 
مقام معظم رهبری آمده است که می فرمایند، سال 
حمایت از تولید و رونق تولید که این امر تنها مرتبط 
با وزارت صمت نیست، بلکه تولید بماهو تولید مبنا 
قرار دارد. در نتیجه نکته مهم این است که در ایران 
غفلتی جدی از این مساله صورت گرفته و سیاست 
صنعتی به عنوان یکی از رویکردهای دولت به توسعه 

مطرح نبوده است.

در واقع از ســال ۱379 که قانون تشــکیل وزارت 
صنایع و معادن شــکل گرفت، تدوین اســتراتژی 
توســعه صنعتی را به وزارت صنایع محدود کردند. 
ببینید، جنس کار دولت خط مشــی گذاری است و 
استراتژی ها نیز قاعدتا در سمت بنگاه ها معنی پیدا 
می کند. یعنی نکته مهم این است که وقتی به عنوان 
دولت سیاستگذاری می کنید، باید در عملکرد بنگاه ها 
نیز تغییر ایجاد شــود. این در حالی است که ما در 
سیاست های توسعه صنعتی، چنین مسوولیتی را به 

وزارت صنایع سپردیم که این اقدام غلطی بود.
چرا اسناد توسعه صنعتی اجرایی نشد؟

سعید زرندی با اشاره به اینکه سطح سیاست صنعتی 
بالاتر از وزارتخانه ها بوده و در ادبیات دنیا نیز به این 
موضوع توجه شــده اســت، در خصوص علت عدم 
موفقیت چهار سند استراتژی توسعه صنعتی اخیر 
می گوید: ما تا اینجا چهار ســند در کشور داریم که 
مربوط به ســال های 82، 92 و96 و ســند اخیر در 
سال ۱۴00است. هر چند یکی دو سند هم در این 
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بین تهیه شدند که خیلی شاخص نبودند. اولا این 
 )policy making( اسناد از فضای سیاستگذاری
خارج شده بود و بعضی از فعالان که عمدتا مهندسین 
بودند با ادبیات سیاستگذاری در دولت خیلی آشنا 
نبودند و به سمت تدوین استراتژی سوق داده شده 
بود یعنی وزارت صمت را یک بنگاه لحاظ کرده بودند 
و برای آن استراتژی تدوین شده بود. نکته دوم این 
است که این استراتژی، تبدیل به سیاست دولت ها 
نشد. وقتی از سیاست صنعتی صحبت می کنیم یعنی 
سیاست های فناوری، تجاری، ارزی، پولی و مالی باید 
در درون آن قرار داشته باشد. در واقع تمامی اینهاست 
که یک سیاست صنعتی را شکل می دهد نه اینکه در 
یک حوزه خاص مثلا فولاد بگوییم، میزان تولید را به 
فلان مقدار مشخص خواهیم رساند و سایر بخش ها 
اعتقادی به این موضوع نداشته باشند. لذا به اعتقاد 
من یکی از دلایل عدم موفقیت اسناد توسعه صنعتی 
ما تاکنون این است که نگاه اصلی خط مشی گذاری 
در ســطح کلان، هیچ گاه در جای خود قرار نگرفته 

است.
در واقع راه اصلی این است که یک نهاد فرادستگاهی 
مانند سازمان مدیریت این نقش را برعهده گرفته و 
با قبول مسوولیت، استراتژی کلان اقتصادی کشور 
را مبتنی بر تولید رقم بزند. فرمایشات مقام معظم 
رهبری نیز در طول ســال های گذشــته دقیقا به 
همین مساله اشاره دارد، یعنی ایشان تاکید بر رونق 
تولید، حمایت از تولید و رفع موانع تولید داشته اند. 
اما اشکال قضیه از سوی مسوولان اجرایی ما از آنجا 
نشات گرفته که گمان شده تمامی این موارد بر عهده 
یک وزارتخانه است. در اینجا کل دولت باید مبنای 
توسعه اقتصادی خود را از بین مدل های مختلفی که 
برای توسعه وجود دارد، بر یک اساس، یعنی سیاست 
توسعه صنعتی معطوف کند. این کار مربوط به یک 
وزارتخانه نیست و ما متاسفانه تاکنون، کار را از محل 
اصلی اش خارج کرده ایم و ریشه این موضوع در قانون 

تشکیل وزارت صنایع و معادن بوده است.
اجماع سازی حلقه کلیدی استراتژی 

توسعه صنعتی
وی در ادامــه توضیح می دهد: نکتــه دوم هم این 
اســت که در سیاست های توسعه صنعتی اساس بر 
اجماع ســازی در موضوعات مختلف کشــور است. 
برخی وقتی صحبت از سیاست صنعتی می شود با 
اغماض می گویند منظور سیاست های سرمایه گذاری 
است. توسعه بدون ســرمایه گذاری معنا ندارد، لذا 
یکی از ارکان اصلی و محور های توسعه دولت ها در 
بسیاری از کشور ها بر مبنای سیاست سرمایه گذاری 
)investment policy( شــکل گرفته است. در 
این راســتا من حتی در برخــی از متون دیده ام که 
سیاست صنعتی و سیاست سرمایه گذاری تا حدودی 

نزدیک به هم در نظر گرفته شــده اســت. در واقع 
هر چند که سیاســت سرمایه گذاری یکی از اجزای 
سیاســت صنعتی است، ولی این امر بحث جدیدی 
را شــکل داده اســت. لذا مجددا تاکید می کنم که 
باید در کشــور اجماع ســازی صــورت گرفته و در 
مورد سیاست های سرمایه گذاری، واردات، صادرات، 
فناوری، سیاست های ارزی و پولی کشور یک اجماع 
کلی وجود داشته باشد که چه کنیم تولید رشد کند. 
یعنی اگر همه سیاست های کشور را بخواهیم با یک 
نقطه مبنا انسجام بدهیم آن باید تولید باشد و لاغیر. 
این در حالی است که مشاهده می کنیم در کشور ما 

تمامی این اجزا به یک سمت حرکت نمی کنند.
معاون ســابق طرح و برنامه وزارت صمت در بخش 
دیگری از صحبت های خود خاطرنشــان می کند: 
یکــی از موضوعاتی که ذیل سیاســت های تجاری 
مطرح می شــود، مســاله اجماع روی رقابت پذیری 
و نرخ ارز اســت، یعنی رقابت پذیــر بودن صنایع و 
اجماع در واردات و صادرات مدنظر قرار می گیرد. ما 
در گذشــته در این رابطه دو رویکرد داشتیم، یکی 
جایگزینی واردات و دیگری توسعه صادرات که بعدها 
سیاست های توسعه عمودی نیز به اینها اضافه شد. 
به عنوان مثال امروز در برزیل سیاست های توسعه 
منطقه ای، حضور در منطقه، یکپارچگی منطقه ای 
و حضــور در زنجیره ارزش مناطق به عنوان رویکرد 
اصلی سیاست های صنعتی در نظر گرفته شده است. 
بنابراین معتقدم مساله مهم، تدوین سیاست صنعتی 
جزو وظایف دولت می باشد و اینکه بعضی تشکل ها 
اعلام می کنند ما تدوین استراژی یا سیاست صنعتی 

می کنیم اصلا درست نیست.
یکی از ابعاد سیاست های صنعتی موضوع مشوق های 
در اختیار دولت است. در واقع یکی از موضوعاتی که 
در سیاست صنعتی و اقتصادی باید بر روی آن اجماع 
صــورت بگیرد، همین موضوع مشــوق های دولتی 
اســت. اینکه چه اختیاراتی دارید و با این اختیارات 
چه کارهایی می توان انجام داد؟ لذا اگر می خواهیم 
به سمت سیاست صنعتی موفق برویم، اولین موضوع 
این است که مشوق هایی را انتخاب کنیم که منجر به 
فعالیت های جدید اقتصادی منطبق بر مزیت نسبی 

باشد.
دولت باظرفیت یکی از شاخص های

 تدوین سیاست صنعتی موفق
زرنــدی در ادامه می افزاید: برای طراحی سیاســت 
صنعتی باید ابتدا بر مشــوق ها تمرکز شود. سپس 
معیار موفقیت ســرمایه گذاری ها شفاف شده و بعد 
ایده آل ســنجش موفقیت مبتنی بر بهره وری مورد 
توجه قرار بگیرد. همچنین علاوه بر بحث خروج از 
سرمایه گذاری ها که شاید چندان مهم نباشد، لازم 
است به موضوع مهم تعیین اولویت در سرمایه گذاری 

و حرکت به سمت اولویت های خاص نیز توجه شود.
در واقع سیاســت صنعتی در جایی موفق بوده که 
ســازمان های بوروکراتیک قدرتمند وجود داشته و 
توان اجرای آن مهیا بوده است. به همین دلیل است 
که واژه دولت با ظرفیت مطرح می شــود، اینکه در 
نظر می گیرد آیا دولت شــما این ظرفیت را دارد که 
صنایع مختلف را گزینش کند؟ نمی توان سیاست 
صنعتی موفقی در دولتی را انتظار داشت که از لحاظ 

بوروکراتیک ضعیف بوده و آمیخته با فساد است.
نکته مهم دیگر که عامل موفقیت تلقی می شــود، 
مســیر ارتباط سازمان های متولی سیاست صنعتی 
است که باید ارتباط خود را با بخش خصوصی حفظ 
کنند. یعنی ارتباط معقول خود را با بخش خصوصی 
حفظ کرده و در فرآیند سیاستگذاری نظرات آنها را 
اخذ کنند. در واقع سازمان های متولی باید نه آنقدر 
دور و نه آنقدر نزدیک به بخش خصوصی باشند و حد 
بهینــه ارتباط را با آن حفظ کنند. در اینجا ما بعضا 
شاهد هستیم که بخش خصوصی به اشتباه عنوان 
می کند که من می خواهم سیاست صنعتی را تدوین 
کنــم. قاعدتا در هیچ کجای دنیا بخش خصوصی و 
یک وزارتخانه سیاست صنعتی را تدوین نمی کند، 
بلکه این وظیفه برعهده بالاترین رکن توسعه کشور 
قرار دارد که ملزم است ارتباطی معقول و منطقی را با 

بخش خصوصی داشته باشد.
سیاست صنعتی به معنای دخالت

 بدون برنامه دولت نیست
در جمع بنــدی مطالب باید این طور گفت که بحث 
سیاست صنعتی از ســوی اکثر کشورهایی که در 
روند صنعتی شدن موفقیتی داشته اند، مورد توجه 
عمیق بوده اســت. سیاست صنعتی به هیچ وجه به 
معنی دخالت های بدون برنامه دولت در فعالیت های 
صنعتی نیســت. همچنین باید این فکر را از ســر 
بیرون کنیم که می شود سیاست صنعتی را همچون 
سیاست های مالی و پولی، که تا حدی قابلیت انتقال 
به هر محیط و شــرایطی را دارند به راحتی تقلید 
کرده و نتیجه مطلوب بگیریم. باید گفت که در عین 
دوری جســتن از هرگونه الگوبرداری تقلیدی، لازم 
است که برای شکل دادن به سیاست صنعتی که با 
شرایط اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و اقتصادی کشور 
همخوانی داشته باشــد اقدام شود. نکته مهم دیگر 
اینکه نباید زمان زیادی مجدد بر تدوین سند بگذاریم 
چراکه با دانش انباشته ناشی از اقدامات خوب قبلی، 
زمان را بر پیاده ســازی بگذاریم و در سه سال و نیم 
باقیمانده دولت تمرکز بر اجرای سیاســت ها داشته 
باشــیم. همچنین اینکه معاون اول رییس جمهور 
مسوول تدوین این سند شده را به فال نیک می گیریم 
تا با ظرفیت بالاتر همه وزارتخانه و بخش های دولتی 

را بتوانند پای کار بیاورند.
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در جلسه هم اندیشــی با حضور استاندار 
یزد، مدیر عامل شــرکت سرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات و مدیر عامل شرکت 
سرمایه گذاری امید، ضمن اشاره به ظرفیت 
معدنی و صنعتی مناسب استان یزد بر لزوم 
حمایت از ســرمایه گذاری های جدید در 
این منطقه تاکید و در این خصوص بحث و 

تبادل نظر صورت گرفت.

جلسه هم اندیشی در خصوص همکاری سه جانبه 
بین شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
،اســتانداری یزد و شرکت سرمایه گذاری امید با 

حضور دکتر امیرحسین نادری مدیرعامل شرکت 
»ومعادن«، دکتر مهران فاطمی اســتاندار یزد و 
دکتر محمدعلی میرزاکوچک شیرازی مدیر عامل 

شرکت سرمایه گذاری امید برگزار شد.
در حاشیه این جلســه دکتر امیرحسین نادری 
با یادآوری حجم ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلف معدنــی و صنعتی در اســتان یزد، بر 
ظرفیت خوب این استان در حوزه های مختلف 
صنعتی تاکید کرد و گفت: بخش قابل توجهی 
از سرمایه گذاری 2 شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات و شرکت سرمایه گذاری امید در 
استان یزد وجود دارد که شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو، شرکت آهن و فولاد ارفع، شرکت آهن 

و فولاد سرمد ابرکوه، شرکت کارخانجات تولیدی 
شهید قندی از آن جمله هستند.

مدیر عامل شــرکت ســرمایه گذاری توســعه 
معادن و فلــزات با تاکید بر موقعیت مناســب 
اســتان یزد برای ســرمایه گذاری، از همراهی و 
تعامل خوب مسئولان استانی و استانداری یزد 
با سرمایه گذاران و شــرکت »ومعادن« خبر داد 
و گفت: شــرکت »ومعادن« با توجه به رسالتی 
که نسبت به سهامداران خود و ماموریت هایی که 
در حوزه صنعت و معدن بر عهده دارد توسعه و 
ایجاد فرصت های سرمایه گذاری در استان یزد را 
در دســتور کار قرار داده است و خوشبختانه با 
توجه به نگاه مثبت و حمایتی دولت و استاندار 

در جلسه هم اندیشی با استاندار یزد مطرح شد:

حمایت از سرمایه گذاری های جدید 
در حوزه معدن و صنایع معدنی
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محترم یزد، اقدامــات و تفاهم هایی در این 
زمینه انجام شده است.

وی نقــش معادن و صنایع معدنی در ایجاد 
اشــتغال پایــدار، محرومیت زدایی و ثبات 
اقتصــادی در جامعه را مهــم توصیف کرد 
و افــزود: با توجه بــه محدودیت های مالی 
دولت بــرای ســرمایه گذاری در حوز ه های 
مختلــف به ویژه حــوزه معــدن و صنایع 
معدنی، استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
امــری اجتناب ناپذیر اســت؛ تجارب موفق 
همکاری و مشارکت شــرکت های معدنی 
در تامین زیرســاخت ها و نهاده های تولید 
در بخش معــدن و صنایع معدنی همچون 
زیرســاخت های تامین انرژی، آب و حمل و 
نقل، تامین ماشین آلات تا بازاریابی و توسعه 
بازارهای جهانی ضرورت استفاده از ظرفیت 
بخش خصوصی را تایید می کند و شــرکت 
ســرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات با در 
نظــر گرفتن افزایش درآمــد حاصل از این 
سرمایه گذاری ها آمادگی لازم برای مشارکت 
و اجــرای پروژه های مبتنی بر تمرکز بر کل 

زنجیره را دارد.
دکتر مهران فاطمی، استاندار یزد نیز ضمن 
تاکید بر نقش حــوزه معدن در بخش های 
مختلف اقتصادی، راهبرد استانداری یزد را 
همراســتا با نگاه »ومعادن« و تمرکز بر کل 
زنجیره معدن توصیف کرد و گفت: اســتان 
یــزد دومین اســتان معدنــی و چهارمین 
استان صنعتی کشور است و منابع طبیعی 
با محوریت معادن یکی از ثروت های اصلی 
استان یزد اســت و در حوزه سرمایه گذاری 
در این بخش، پیوســت های سرمایه گذاری 
تکمیل زنجیــره ارزش و مســئولیت های 

اجتماعی مورد توجه استان است.
دکتــر فاطمی با اشــاره بــه فعالیت های 
شــرکت های گروه »ومعــادن« در یزد، از 
چادرملــو به عنوان یکــی از مجموعه های 
پرقدمت، فعال و بزرگ کشــور نام برد که 
خدمات زیادی در حوزه معدن و زنجیره ی 
پایین دســتی و فولاد انجام داده است و از 
همراهی اســتان برای ســرمایه گذاری های 
جدید این شــرکت خبــر داد و بر ضرورت 
اکتشــافی،  فعالیت های  در  تســهیل گری 
واگذاری هــا محدوده هــای معدنی، صدور 
پرداخت  زیرســاخت ها،  تامیــن  مجوزها، 
موانــع  رفــع  و  تاکیدکــرد  تســهیلات 
سرمایه گذاری و فعالیت معدنی را از وظایف 

و تکالیف دولت دانست.
استاندار یزد در ادامه به نقش حوزه شرکت 

ســرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات در 
ایجاد اشتغال پایدار در منطقه پرداخت و با 
اشــاره به نقش 90 درصدی حوزه معدن و 
صنعت در اشتغال استان یزد، حوزه معدن و 
صنایع معدنی را مهم و فرصتی برای ایجاد 

اشتغال پایدار توصیف کرد.
وی همچنیــن از مشــارکت »ومعادن« و 
تامین زیرساخت های  شرکت های گروه در 
حمل و نقل بویژه در شــبکه ریلی کشــور 
اســتقبال کرد و با تاکید بر موقعیت استان 
یزد در شــبکه ریلی کشور به عنوان پنج راه 
ریلی کشــور و کریدور اتصال شرق به غرب 
و شــمال به جنوب کشــور گفت: در سفر 
رئیس محترم جمهور به استان یزد، اعتباری 
در حدود هزار میلیارد تومان برای توســعه 
شــبکه ریلی و افزایش ظرفیت حمل بار در 
نظر گرفته شــد و بخش خصوصی به ویژه 
در حــوزه معادن و صنایــع معدنی نیز در 
اجرای این پروژه ها مشــارکت می کنند، که 
سرمایه گذاری مجموعه چادرملو در حمل و 

نقل ریلی نمونه ای از آن است.
اســتاندار یزد همچنین به ســرمایه گذاری 
»ومعــادن« در حوزه صنایع پیشــرفته در 
یزد اشــاره کرد و با تاکیــد بر حمایت های 
اســتان از پروژه های تعریف شــده در این 
حوزه گفت: کارخانه شهید قندی بخشی از 
هویت صنعتی استان یزد است و نگاه استان 
به این مجموعه برگشــت به دوران طلایی 

فعالیت، با سرمایه گذاری و نوسازی فناوری 
و انتقال تکنولوژی به مجموعه است و استان 
از ســرمایه گذاری برای استفاده از ظرفیت 
این کارخانه در صنایع پیشرفته استقبال و 

حمایت می کند.
دکتر فاطمی در خاتمه صحبت های خود با 
بیان اینکه مقدمات اولیه برای جابجایی این 
مجموعه به شهرک صنعتی یزد مهر انجام 
شده است یادآور شد: ما در استان، رفع موانع 
و حمایــت مادی و معنوی از بخش تولید را 
بر خودمان فرض می دانیــم و امیدواریم با 
اقداماتی که »ومعادن« در مجموعه شــهید 
قندی انجام می دهد، شاهد پویایی و اتفاقات 

خوب در این مجموعه باشیم.
گفتنی است شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معــادن و فلــزات )ومعــادن( در رویکرد 
جدید خود بــا تمرکز بر کل زنجیره ارزش، 
برنامه های جدیــدی در حوزه های مختلف 
اکتشاف، بهره برداری و فرآوری مواد معدنی 
را آغاز کرده اســت و در این مسیر علاوه بر 
بهره گیری از توان و تخصص داخل از تجارب 
موفق جهانی نیز استفاده می کند و با توجه 
به ظرفیت علمی و توانایی مالی مناسب خود، 
با در نظر گرفتن منافع ســهامداران، ضمن 
برنامه ریزی بــرای ارتقاء و تکمیل پروژ های 
در دســت اجرا، طرح های ملی و بین المللی 
متعددی را در استان های مختلف کشور در 

دستور کار خود قرار داده است.

استان یزد دومین 
استان معدنی و 

چهارمین استان 
صنعتی کشور است 

و منابع طبیعی با 
محوریت معادن 

یکی از ثروت های 
اصلی استان یزد 
است و در حوزه 

سرمایه گذاری در این 
بخش، پیوست های 

سرمایه گذاری 
تکمیل زنجیره ارزش 

و مسئولیت های 
اجتماعی مورد توجه 

استان است
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رضا جدیدی مدیر دفتر برنامه ریزی، فناوری 
اطلاعات و بودجه ســازمان زمین شناسی و 
اکتشــافات معدنی در تحلیلی به چالش های 
حکمرانی در بخش معدن )زمین شناســی و 
اکتشــافات معدنی( از منظر منابع انسانی و 
ذخایر معدنی پرداخته است. در خلاصه این 
مطلب می خوانیم: ســازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور به عنوان حلقه آغازین 
معدنکاری و بواســطه پایش ذخایر معدنی، 
تولید اطلاعات پایه زمین  شناسی و منشا یابی 
مخاطرات طبیعی، نقش به ســزایی در تحقق 
از جمله: سیاست گذاری،  حاکمیت کشــور 
برنامه ریزی و نظارت بر فعالیت زمین شناسی و 
اکتشافی، برقراری عدالت سرزمینی به واسطه 
اکتشاف ذخایر معدنی و فراهم کردن زمینه 
لازم برای رشد و توسعه کشور و اشتغالزایی به 

همراه دارد.

 چند وقتی می شود که اعتراضاتی به مصوبه مالیات 
بر صادرات سنگ آهن مطرح است چراکه این مصوبه 
نه تنها کارشناسی و تخصصی نیست بلکه می تواند 
باعث کاهش هرچه بیشتر انگیزه سرمایه گذاران برای 
ورود به این بخش شود. با اینکه به گفته مدیر اجرایی 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران این مصوبه تغییری 
در عرضه داخلی ایجاد نمی کند و روی قیمت فولاد 
اثر ندارد اما کارشناسان در کل این مصوبه را سیاستی 

به ضرر توسعه معادن سنگ آهن کشور می دانند.
اخیرا مصوبه مالیات بر صادرات مواد خام و نیمه خام 
اعلام شد. در این خصوص برخی از فولادسازان اعلام 
کردند که این تصمیم از خروج سنگ آهن و صادرات 
آن به صورت خام از کشور جلوگیری کرده و انگیزه 
برای صادرات مواد خام و نیمه خام را کاهش می دهد 
و باعث حرکت به ســمت فرآوری این مواد شده که 
اتفاق درست و مثبتی در زنجیره فولاد است اما دیگر 
کارشناسان نظری عکس آن را دارند. آنها باور دارند 

چنین مصوبه ای نه تنها به ضرر بخش معدن و بخش 
خصوصی و معادن کوچک اســت بلکه به ضرر کل 

اقتصاد هم تمام می شود، مگر اصلاح شود.
تحلیلگران باور دارند در این راستا باید از کشورهایی 
همچون هند الگوبرداری و سیاستی را اتخاذ کنیم که 
به نفع بخش خصوصی و تولید باشــد. به طور مثال 
هند از سال 20۱6 محدودیت سقف عیار صادراتی 
را وضع کرد. به این صورت که صادرات سنگ آهن از 
عیار 58 به بالا ممنوع و کمتر از آن آزاد شد و در این 
راستا باعث شده که تولید سنگ آهن در این کشور 
افزایش قابل ملاحظه ای پیدا کند. از سال 20۱6 این 
کشور طرح های توســعه در زمینه سنگ آهن را به 
مرحله اجرا درآورده و باعث شده که بخش خصوصی 
علاقه مند به اکتشافات گسترده شود. این در حالی 
است که در ایران حمایت لازم جهت سرمایه گذاری 
در بخش فرآوری معادن هماتیتی کشور به درستی 
صورت نگرفته است چراکه مشکل مالی مانع این کار 

شده است.
کیوان جعفری طهرانی تحلیلگر ارشد بازار بین المللی 
فولاد و سنگ آهن درباره این پرسش که این مصوبه 
چطور انگیزه ســرمایه گذاری در بخش فرآوری در 
داخل کشــور را کاهش می دهد به گفت: زمانی که 
صادرات ســنگ آهن آزاد بود،  چین ســنگ آهن از 
عیار ۴8 درصد به بالا خریداری می کرد. در این بین 
معادن هماتیت منگنزداری نیز بودند که این کشور 
از آنها خریداری می کرد. در حالی که در کشــور ما 
حتی هماتیتــی که فروش می رود باید حداقل عیار 
58 درصدی داشته باشــد که آن هم مورد مصرف 

کوره های بلند است.
این تحلیلگر ارشد بازار بین المللی فولاد و سنگ آهن 
ادامه داد: چین حتی سنگ آهن مگنتیتی را حاضر 
بود با ناخالصی های مختلف سولفور و فسفر بالا حتی 
با عیار 50 درصد نیز خرید کند. جعفری طهرانی با 
اشاره به پررنگ شدن این مساله در معادن کوچک 
اظهار کرد: بسیاری از معادن کوچک بخش خصوصی 
امکانات ریکاوری یا حتی کنسانتره سازی ندارند و اگر 
هم بخواهند محصول خود را به علت بعد مســافت 
به کارخانه های داخلی بفروشند، هزینه بالایی را باید 
متحمل شوند. در نتیجه معادن هماتیت کوچک که 
با مشــکلات مختلف روبه رو هستند نه تنها سودی 
نمی برند بلکه بسیاری از مواقع حتی هیچ خریداری 
هم برای ســنگ آهن آنها وجود ندارد. این در حالی 
است که وقتی صادرات آزاد بود، سنگ آهن هماتیت 

جهان معدن مصوبه مالیاتی صادرات مواد خام و نیمه خام را بررسی کرد:

دست انداز صادراتی سنگ آهن
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صادر می شــد و برای کشــور ارزآوری داشت. حال 
می تــوان این صادرات را در جهت ســرمایه گذاری 
مجدد در بخش فرآوری برای مدت مشخصی سوق 

داد.
سیاستی که تولید 

سنگ آهن هند را افزایش داد
این تحلیلگر ارشد بازار بین المللی فولاد و سنگ آهن 
با بیــان اینکه نمی تــوان گفت که اگــر صادرات 
سنگ آهن هماتیت آزاد شود به طور قطع روی بازار 
داخلی تاثیرگذار خواهد بود یا خیر  ادامه داد: شاهدیم 
که هندوستان از سال 20۱0 بحث عوارض صادراتی 
سنگ آهن را مطرح کرده بود. این کشور پیش از آن 
یعنی تا سال 2009 سالانه ۱۱0 میلیون تن صادرات 
سنگ آهن داشت، طوری که پس از استرالیا و برزیل 
بزرگ ترین صادر کننده به چین و کل دنیا بود اما بعد 
از 20۱0 که عــوارض جدید وضع کرد صادرات آن 
به سالی پنج میلیون تن یک  دفعه افت کرد. سپس 
این کشــور تلاش کرد تا عوارض صادراتی را از ۴0 
درصــد به 30 درصد کاهش دهد و در نهایت وقتی 
دید که فعالیت بسیاری از معادن متوقف شده از سال 
20۱6 عوارض صادراتی را برداشت ولی محدودیت 
سقف عیار صادراتی را وضع کرد. به این صورت که 
صادرات سنگ آهن از عیار 58 به بالا ممنوع و کمتر 

از آن آزاد شد.
او با اشــاره به اینکه هند امروزه محدودیت ســقف 
عیار تعیین کرده اســت،  ادامه داد: سیاســت این 
کشور باعث شده که تولید سنگ آهن هند افزایش 
قابل ملاحظه ای پیدا کند. از سال 20۱6 این کشور 
طرح های توسعه در زمینه سنگ آهن را به مرحله اجرا 
در آورده است. حالا بخش خصوصی هم علاقه مند 
به اکتشافات گسترده شده است. به این ترتیب این 
کشور در سپتامبر 2020 اعلام کرد به ذخایر متنابهی 

از سنگ آهن مگنتیت دست یافته است.
این تحلیلگر ارشد بازار بین المللی فولاد و سنگ آهن 
با اشــاره به آمارها خاطرنشــان کرد: تا سال 2020 
ذخایر قطعی این کشور حدود 22 میلیارد تن عمدتا 
سنگ آهن هماتیت بود اما در بحبوحه شیوع ویروس 
کرونــا اعلام کرد که بــه ۱0/79 میلیارد تن ذخایر 
قطعی مگنتیت دسترسی یافته و کل ذخایر قطعی 
سنگ آهن هند به 33/28 میلیارد تن رسیده است. 
در نتیجه وقتی سیاستگذاری ها به درستی اجرا شوند 
و به بازار و مصرف توجه شود، سرمایه ها به درستی در 
بخش های اکتشاف و فرآوری پخش شده و ارزآوری 

معادن به توسعه اقتصاد کمک می  کنند.
 جعفری طهرانی درباره این پرسش که سیاست دولت 
ایران چه ضرری می تواند برای اقتصاد و کل چرخه 
داشته باشد، گفت: وقتی قانونی تصویب و برای کلیه 

عیارها عوارضی تعیین می شود، شاهد خواهیم بود که 
بسیاری از معادن بخش خصوصی کشور که درصد 
قابل توجهی از آنها در اشــتغالزایی و توسعه مناطق 
محروم نقش دارند از گردونه تولید خارج می شوند. 
این تحلیلگر ارشد بازار بین المللی فولاد و سنگ آهن 
گفت: تمامی معادن قابلیت فرآوری و سرمایه لازم 
را ندارند.  البته در حال حاضر ســنگ آهن مگنتیتی 
در داخل کشور برای کارخانه های کنسانتره ساری 
داخلی خریدار دارد ولی سنگ آهن هماتیت زیر 58 
درصد به ندرت خریدار دارد مگر تکنولوژی های نوین 
فرآوری ســنگ آهن هماتیت با سرمایه گذاری های 

بخش خصوصی و دولتی اجرایی شوند.
او با بیان اینکه در حال حاضر فرآیند بسیار پیچیده ای 
اتفاق افتاده و باعث شده که خیلی از معادن کوچک 
به ویژه بخش خصوصی نتوانند تولید کننده باشند، 
گفت: معادن کشور از طرفی بازار داخلی ندارند و از 
طرفی صادرات هم امکان پذیر نیست، در نتیجه در 
آینده نزدیک ضرر قابل ملاحظه ای از عدم فعالیت 

معادن در اقتصاد ایران ایجاد می شود.
این تحلیلگر ارشد بازار بین المللی فولاد و سنگ آهن 
با اشــاره به اظهــارات دبیر اتحادیه صــادرات مواد 
معدنی دربــاره اهمیت و نقش معادن در توســعه 
اقتصــادی گفت: بارها این ســخن از کامران وکیل 
شــنیده شــده که ما در معدن مهاجرت معکوس 

داریم. قشر تحصیلکرده از شهرهای بزرگ به مناطق 
محروم می روند که باعث احیا و توســعه اقتصادی و 
اشتغالزایی در مناطق محروم می شود. ضمن اینکه 
این مهم امنیت اجتماعی ایجاد می کند. به این ترتیب 
بسته شدن معدن ضرر سنگینی ایجاد خواهد کرد 

که دودش به چشم اقتصاد و کل کشور می رود.
تصمیمی که موجب رونق فرآوری نمی شود

این تحلیلگر ارشد بازار بین المللی فولاد و سنگ آهن 
درباره این سوال که با اینکه گفته شده این تصمیم 
باعث حرکت به سمت فرآوری این مواد شده و مثبت 
است، موافق هستید یا خیر  گفت: تا حدودی درست 

است ولی نه لزوما به طور صد در صد.
او با بیان اینکه لازم نیســت همه کارها را با آزمون 
و خطا انجام دهیم،  تاکید کرد: باید کشورهایی که 
در زمینه عوارض صادراتی ســنگ آهن از ما جلوتر 
هستند را بررسی و مطالعه کنیم. وقتی هند آزمون 
و خطــا کرده و ضرر و زیان آن را دیده و الان حدود 
پنج ســال است که تصویب کرده عیار 58 به پایین 
آزاد و بالاتر از آن ممنوع اســت، متوجه می شــویم 
که سیاست درستی اســت  و باعث جمع سرمایه و 
سرمایه گذاری های مجدد در بخش های اکتشاف و 
فرآوری شده است. جعفری طهرانی ادامه داد: بسیاری 
از معادن کوچک قابلیت فرآوری ندارند یا ســرمایه 
لازم را برای این کار ندارند؛ چراکه سیستم فرآوری 
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هماتیت گران قیمت است و با وجودی که بومی سازی 
نیز شده، ولی هنوز سرمایه گذاری های لازم در این 
خصوص تجمیع نشده است. به این ترتیب باور دارم 
اگر برنامه ریزی شود محصولاتی که مصرف داخلی 
ندارند صادر شــده و در قبال آن سرمایه وارد کشور 
شود و دوباره در بخش فرآوری سرمایه گذاری شود، 
سیاست درستی اســت و در غیراین صورت نتیجه 

معکوس را شاهد خواهیم بود.
ظرفیت های خوب در زمینه سنگ آهن

در ادامــه معاون امور معادن و فــرآوری مواد وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفته است، هنوز ظرفیت های 
خوبی در زمینه سنگ آهن در کشور وجود دارد و اگر 
بتوانیم مشکلات بخش اکتشافات مان را حل کنیم، 
برآورد می شود بیش از آنچه در آمارها آمده ظرفیت 
و ذخایر سنگ آهن موجود است. رضا محتشمی پور 
افزود: موضوع تامین ســنگ آهن در کشور با سطح 
کنونی اکتشافات انجام شده، به عنوان یک دغدغه 
مطرح است. وی بیان  کرد: از سویی می دانیم سطح 
و عمق اکتشافات انجام شده در کشور بسیار پایین 
اســت، یعنی به طور قطع ظرفیت های خوبی برای 
سنگ آهن وجود دارد که هنوز کار نشده است. معاون 
امور معادن و فــرآوری مواد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تصریح  کرد: در همین زمینه، موضوع معادن 
فرامرزی مثل هر همکاری بین المللی دیگری برای ما 

از اهمیت برخوردار است.
وی ادامه داد: مهم اســت کــه بتوانیم ظرفیت های 
معدنی کشــورمان را در اختیار دیگران قرار داده و 

به جذب ســرمایه گذاری بپردازیم و اینکه در سایر 
کشورها در حوزه معدن ورود کنیم.

محتشــمی پور با اشــاره به وجود تقاضاهایی برای 
فعالیت در معادن دیگر کشــورها تصریح  کرد:  این، 
بخشــی اســت که بکر مانده و کار زیــادی در این 
زمینه انجام نشده است؛ با این حال به معنای تامین 

سنگ آهن از خارج از کشور نیست.
معاون امور معادن وزارت صمت تاکید کرد: پیشرفت 
هر روزه فناوری ها در جهان، به طور مرتب این اعداد 
و ارقــام را تغییر می دهد و به آمارهای ســنگ آهن 

کشورمان می افزاید.
احتمال کاهش قیمت سنگ آهن در بازار 

جهانی
در حالی که علائم و نشــانه ها از پشت دیوار چین و 
شــرایط بازار سنگ آهن موسسات تحقیقاتی حوزه 
فولاد را به ســمت پیش بینی کاهــش قیمت این 
محصول پیش می برند اما طی یک هفته گذشته این 
محصول با رشد ۱۱ دلار و 35 سنتی دوباره به کانال 
۱30 دلار برگشت و در آخرین روز معاملاتی هفته با 

نرخ ۱37 دلار و 25 سنت مبادله شد.
طبق آمار منتشر شده از سیسا )انجمن آهن و فولاد 
چین( سیاســت های کربن زدایی پکن که از ســال 
202۱ شــروع شده برای ســال جاری میلادی هم 
استمرار خواهد داشت و تا المپیک زمستانی شدیدا 
روی اجرای آن از سوی حاکمیت نظارت خواهد شد 
که این امر باعث کاهش تولید فولاد در سرزمین اژدها 

خواهد شد.

البته کاهــش تولید فولاد علاوه بر سیاســت های 
حاکمیتی، دلیل دیگری نیز دارد که عبارت است از 
کاهش ساخت و ساز و نیاز به فولاد که در اثر کمبود 
نقدینگی پروژه های عمرانی ایجاد شده است و همین 
امر کاهش مصرف و تقاضای سنگ آهن و در نتیجه 

افت قیمت آن را در پی خواهد داشت.
یکــی دیگر از عللی که موسســاتی نظیر UBS و 
اکونومیست نزول قیمت سنگ آهن به زیر 90 و 80 
دلار را در آخرین گزارش های خود نســبت به بازار 
فولاد در نظر گرفته اند، فراگیر شدن منطق جایگزینی 
قراضه آهن به جای سنگ آهن در تولید فولاد است 
که به مراتب تهدیــدی جدی تر از کاهش تقاضای 
فولاد و افت نقدینگی پروژه های عمرانی به شــمار 
می رود چراکه با سیاست های حمایتی اقتصادی پکن 

نیز جبران نخواهد شد.
انتظار می رفت که تقاضای بلندمدت توسط اقتصاد 
سبز و الزامات کربن زدایی جهانی که در آن فولاد در 
تعدادی از بخش ها، به ویژه در چین، درگیر می شود، 
افزایش یابد. ویلکس نوشته که با وجود اینکه ظرفیت 
زیادی در چین برای بخش بزرگی از ســال 202۱ 
تعطیل بود، تولید فولاد تنهــا چند درصد کاهش 
داشت، این نشان می دهد که آنها ]چین[ در ابتدا چه 

میزان ظرفیت و چه مقدار فولاد تولید کردند.
با همه این اوصاف همچنان بازار سنگ آهن در برابر 
این عوامل و چنین پیش بینی هایی سرخم نکرده و 
کوتاه نیامده اما با توجه به تجربه دو سال قبل چنین 
تنزل قیمتی برای سنگ آهن در بازارهای جهانی دور 

از انتظار نخواهد بود.
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معاونت بررسی های اقتصادی اتاق تهران تغییرات شاخص تولید در تابستان ۱۴۰۰ 
را بررسی کرد. بررسی روند فصلی تغییرات شاخص مقدار تولید در سه بخش 
صنعت ساخت، معدن و کشاورزی از تابستان ۹8 تا تابستان ۱۴۰۰ نشان می دهد 
که رشد نقطه به نقطه مقدار تولید بخش صنعت ساخت از تابستان سال گذشته 
به بعد همواره مثبت بوده؛ اگرچه در تابســتان ۱۴۰۰ از سرعت رشد آن کاسته 

شده است.

در مقابل، دو بخش معدن و کشاورزی دچار رکود و افت تولیدات هستند. به استثنای بخش 
کشاورزی، سطح تولیدات در دو بخش صنعت ساخت و معدن در تابستان ۱۴00 در مقایسه 
با ارقام سال پایه یعنی ۱390، همچنان کمتر بوده که به معنی عدم تحول معنادار در ارتقای 
سطح تولیدات طی دهه اخیر است. روند تغییرات شاخص بهای تولیدکننده برای هر سه 
بخش طی بازه زمانی مورد بررســی، افزایشی بوده که بخشی از آن را می توان به افزایش 
سطح قیمت های مربوط به هزینه نهاده های تولید در سطح جهانی و داخلی و بخشی هم 
به کاهش عرضه به دلیل قطعی برق در برخی صنایع و افت موجودی مواد اولیه نسبت داد.

صنعت ساخت
بررسی روند شاخص تعدیل شده فصلی مقدار تولید در بخش صنعت ساخت طی فصول 
تابستان ۱398 تا تابستان ۱۴00 نشان می دهد که این شاخص پس از تجربه رشد منفی 
در بهار ۱399 و سپس رشد مثبت طی سه فصل متوالی، در زمستان ۱399 به بالاترین 
حد خود رسید. از فصل بهار ۱۴00 روند نزولی این شاخص آغاز و تا تابستان ادامه یافت. 
رقم تعدیل شده فصلی شاخص مقدار تولید بخش صنعت ساخت در تابستان ۱۴00، حدود 
9۱/7 بوده که اگرچه در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، حدود دو درصد رشد داشته ولی 
از سرعت رشد آن در مقایسه با فصول اخیر، کاسته شده که قطعی برق در برخی صنایع 
یکی از عوامل کاهش نرخ رشد در این فصل است. با وجود رشد شاخص در فصل تابستان در 
مقایسه با فصل مشابه سال قبل، همچنان سطح شاخص پایین تر از سطح آن در سال پایه 
یعنی ۱390 است که این موضوع برای کلیه فصول از ابتدای سال ۱398 تا تابستان ۱۴00 
هم صادق است. شاخص بهای تولیدکننده بخش صنعت ساخت طی بازه مورد بررسی، 
طی تابستان ۱398 تا تابستان ۱۴00 همواره روند صعودی داشته، با این تفاوت که سرعت 
رشد آن از تابستان ۱399 در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، به طور قابل توجهی افزایش 
یافته اســت. رقم شاخص مزبور در تابستان ۱۴00 به 577 رسیده که نسبت به تابستان 
۱399 حدود 80 درصد رشد کرده و علت اصلی آن افزایش هزینه تامین نهاده های تولید 
)داخلی و وارداتی( بوده است. با توجه به پیشنگر بودن شاخص بهای تولیدکننده، بخشی 
از افزایش شــاخص بهای مصرف کننده در اقلام صنعتی در هر فصل به افزایش شاخص 
بهای تولیدکننده در تولیدات متناظر در فصل قبلی نسبت داده می شود. لذا انتظار می رود 
شاخص بهای مصرف کننده در فصل پاییز برای اقلام صنعتی موجود در سبد کالای خانوار، 

به تناسب افزایش یابد.

بخش معدن
سطح شاخص مقدار تولید تعدیل شده فصلی بخش معدن طی دو سال منتهی به تابستان 
۱۴00 همواره پایین تر از رقم آن در سال ۱390 بوده که به معنی عدم تحول معنادار در این 
بخش در رابطه با افزایش سطح تولیدات طی ۱0 سال اخیر است. این شاخص پس از آنکه 
در تابستان ۱399 به بالاترین میزان خود از ابتدای سال ۱398 رسید )97/8(، شروع به افت 
کرد و طی چهار فصل متوالی کاهش، در تابستان ۱۴00 به 9۴/۱ رسید. رشد این شاخص 
در تابستان ۱۴00 در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، حدود منفی چهار درصد بوده که 
بیشترین نرخ کاهش در مقایسه با دو فصل گذشته را داراست. با توجه به نرخ رشد منفی 
مقدار تولید بخش معدن برای سه فصل متوالی و تشدید آن در فصل تابستان، نتیجه گیری 

می شود که این بخش از فصل تابستان سال ۱۴00 وارد رکود شده است. در تابستان ۱۴00، 
شاخص بهای تولیدکننده بخش معدن به حدود ۱0۱8 رسید. این شاخص از ابتدای سال 
۱398 همواره روند صعودی داشته و رقم آن در تابستان ۱۴00 در مقایسه با تابستان ۱399 
بیش از دو برابر رشد کرده است. عوامل گوناگونی در افزایش بهای تولیدکننده در بخش 
معدن اثرگذار هستند که کاهش توام عرضه و افزایش هزینه های تولید از مهم ترین آنها بوده 
و با توجه به پیوند پیش بینی این بخش با سایر بخش ها و تامین نیاز کالاهای واسطه ای آنها، 
افزایش بهای تولیدکننده در بخش معدن تاثیر قابل توجهی بر افزایش بهای تولیدکننده در 

سایر زنجیره های مرتبط در صنعت ساخت نیز خواهد گذاشت.
حوزه کشاورزی

به دلیل ماهیت فعالیت بخش کشاورزی، معمولا روند فصلی تولیدات محصولات این بخش 
که بیشتر مبتنی بر تولیدات زراعی و باغی است، در فصول نیمه نخست سال از افزایش 
نسبی برخوردار است. با توجه به نوسانات فصلی تولیدات بخش کشاورزی، برای تحلیل 
روند شــاخص تولید این بخش، روند تعدیل فصلی شده اطلاعات دقیق تری را در اختیار 
قرار می دهد. براساس آنچه روند تعدیل فصلی شده شاخص مقدار تولید بخش کشاورزی 
نشان می دهد، طی دو سال منتهی به تابستان ۱۴00، شاخص مقدار تولید بخش کشاورزی 
)تعدیل شــده فصلی( با وجود اینکه در بهار و تابستان ۱۴00 کاهش یافته، برخلاف روند 
حاکم بر دو بخش صنعت ساخت و معدن، همواره از مقدار آن در سال ۱390 بالاتر بوده 
است. رقم شاخص مزبور در فصل تابســتان ۱۴00 برابر با ۱0۴/9 بوده که در مقایسه با 
تابستان سال قبل، حدود 6 درصد کاهش یافته ضمن اینکه افت تولید در مقایسه با فصل 
قبل، بیشتر نیز شده است. طی دو فصل بهار و تابستان ۱۴00، رشد شاخص مقدار تولید 
بخش کشاورزی منفی بوده که به معنی بروز رکود در این بخش است. یکی از مشکلات 
مرتبط با افت تولید بخش کشاورزی، کاهش میزان دسترسی به نهاده های تولید به ویژه آب 
به علت بروز خشکسالی و تغییرات اقلیمی در برخی از نقاط کشور است. شاخص قیمت 
تولیدکننده این بخش نیز که همواره روند صعودی را طی دو سال منتهی به تابستان ۱۴00 
طی کرده در تابستان ۱۴00 به 528 رسیده که نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 70 
درصد افزایش یافته است. با توجه به ضریب اهمیت بالای کالاهای خوراکی و آشامیدنی 
در سبد هزینه خانوار، افزایش بهای تولیدکننده این بخش آثار مستقیمی بر افزایش قیمت 

مصرف کننده دارد که کاهش عرضه و افزایش تقاضا بر افزایش مزبور تاثیر خواهد گذاشت.

روند فصلی تغییرات شاخص مقدار تولید در تابستان 1400 بررسی شد:

رونق ملایم صنعت همراه با رکود بخش معدن و کشاورزی
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تولیــد صنعتــی در کدام جــاده رونق 
می گیرد؟ این مهم ترین پرسشی است که 
تهیه   کنندگان ســند راهبردی صنعت در 
دولت ســیزدهم باید به آن پاسخ دهند. 
درس گرفتن از تجربیات جهانی توســعه 
صنعتی در کنار توجه به ویژگی   های اقتصاد 
بایسته طراحی سیاست صنعتی  دو  ایران 
کارآمد است که نشان می دهد صنعت بیش 
»ارتباط«،  به »آزادی«،  از هر چیز دیگری 
و »چشــم   انداز و افق دید« احتیاج دارد تا 
همکاری  فرصت   های  کند؛  سرمایه گذاری 
و توســعه را دریابد و برای پاســخگویی 
بــه بازارهــای جدید و تقاضاهــای تازه 

برنامه   ریزی کند. 

هر برنامه توسعه صنعتی باید این سه رکن را به 
رسمیت بشناســد تا امکان تولید ثروت و تداوم 
سرمایه گذاری در کشــور به طور فراگیر فراهم 
شود. در مقطع فعلی نیز این مهم باید بیش از هر 
موضوع دیگری مورد توجه اعضای تیم اقتصادی 
دولت ســیزدهم قرار گیرد. از آنجا که ماموریت 

تازه دولت سیزدهم، تهیه سند راهبردی صنعت 
اســت، مرور تجربیات قبلــی دولت ها در زمینه 

تهیه سند راهبردی صنعت حیاتی است.
ســیدابراهیم رئیســی که در نامه   ای تهیه سند 
راهبردی صنعت را از معاون اول دولت خواستار 
شد، اولین رئیس   جمهور ایران نیست که در این 
زمینــه فرامینی صادر کرده اســت؛ پیش تر در 
دولت   های سازندگی، اصلاحات، عدالت و تدبیر و 
امید نیز اسناد متعددی در زمینه توسعه صنعتی 
نوشته و رونمایی شده است که اغلب آنها بدون 

هیچ نشانی از اجرا، به بایگانی سپرده شدند.
چرایی بایگانی اسناد

بررســی ها نشان می دهد سه ایراد عمده موجب 
شده است تا اســناد مختلفی که در پی توسعه 
صنعتی کشور هســتند، بی   نتیجه بمانند. مورد 
نخست و بزرگ ترین چالش تحقق توسعه صنعتی 
در کشــور به عدم پایبندی دولت   ها به قوانین و 
اسناد تولیدشده در دولت   های قبل بازمی گردد؛ 
موضوعی که عمدتا ناشــی از اختلافات سیاسی 
میان دولت   های مختلف اســت و در عدم اجرای 
برنامه   های ششم توسعه یا قوانین اقتصادی نیز 

تکرار شــده اســت. خطای دیگری که در تهیه 
اســناد توسعه صنعتی پیوســته تکرار می شود، 
کلی   گویی اســت؛ مــوردی که با تهیه اســناد 
پشتیبان تاحدی قابل رفع است. موضوع سوم به 
لزوم همراهی همه ارکان سیاستگذاری اقتصادی 
در روند تهیه و اجرای سند برمی   گردد؛ موضوعی 
که اگر محقق شــود به تراز شدن سیاست   های 
صنعتی، تجاری و ارزی با یکدیگر و پایدار شدن 

افق تولید برمی   گردد.
بررسی بیشــتر اسناد توسعه صنعتی در ایران و 
جهان نشان می دهد، دولت سیزدهم باید در کنار 
رفع این سه خطا، به ســه رشته مساله آمایش 
ســرزمینی، روابط خارجی و مزیت   های نسبی 
صنعت هم توجه کند؛ موضوعی که مورد تاکید 
معاون هماهنگی و کسب وکار وزارت صمت نیز 
بوده و آن را عامل زمین   گیر شــدن روند توسعه 
صنعتی کشور در اغلب دوره   ها عنوان کرده است. 
ســیدمهدی نیازی که احتمالا در وزارت صمت، 
مسوولیت تهیه برنامه راهبردی صنعت را برعهده 
داشته، خطوط کلی تهیه سیاست صنعتی برای 
کشور را با لحاظ ســه مساله عنوان کرده است. 
نیازی، رئوس تهیه نقشه راهبردی صنعت کشور 

وزارت صمت چگونه می   تواند مدل موفقی از راهبرد صنعتی ایران طراحی کند؟

جاده   سازی برای توسعه صنعت
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را بعــد بین المللی و تجــارت خارجی؛ بعد 
رشته فعالیت های صنعتی و صنایع پیشران 
و نیز بعــد منطقه ای و مبتنــی بر آمایش 
ســرزمینی عنوان کرده است. وی بر تلاش 
برای تهیه سندی تاکید کرده که حین اجرا، 
سیاستگذار را با خلل و چالش روبه رو نکند. 
در این راستا معاون وزیر صمت اعلام کرده 
در تهیه اسناد اصل بر اخذ نظر فعالان بخش 
خصوصــی و تهیــه پیش   نویس   هایی با نگاه 
فرابخشی و جامعیت موضوع است که تعامل 
و هم افزایــی بین دولت و بخش خصوصی و 
نیــز اجزای مختلف صنعت را تقویت کند تا 
صنعت در زنجیره بنگاه های بزرگ و متوسط 
تعریف شــود، بازار و تامین مــواد اولیه آن 
شــکل بگیرد و بهره وری افزایش یابد. مرور 
بیشــتر اســناد وزارت صمت در طول دهه 
اخیر نشان می دهد، دست کم در سه مقطع، 
اسنادی برای توسعه راهبردی بخش صنعت 
و شــاخه   های مختلف تولید تهیه شده که 
مهم ترین آنها در ســال های ۱390، ۱395 
و ۱۴00 بوده اســت. آخریــن نمونه از این 
دســت اسناد از سوی معاونت طرح و برنامه 
دولت قبل تهیه و تبیین شد و حاوی نکات 
جالبی است. از نکات جالب برنامه مذکور که 
به ریز جزئیات در ۱0رشته فعالیت، دو بعد 
نظری و عملیاتی و دو سطح عمودی و افقی 
تهیه شد، توجه به صنایع پیشران و تقویت 
همکاری بین بخشی اســت. این طرح که از 
ســوی بدنه کارشناســی وزارت صمت حد 
فاصل    سال های ۱396 تا ۱۴00 تهیه شده، 
جزئیات مهمی از وضعیت هر صنعت، مسائل 
آن، چالش   های پیش رو و مسیرهای توسعه و 
تحول را تبیین کرده است. از این منظر شاید 
قرار دادن همین اسناد به عنوان مبنایی برای 
تهیه ســند راهبردی توسعه صنعتی کشور 
مناسبت داشته باشــد. خطوط کلی نسخه 
کارشناسان صمت در این سند این است که 
به جای هزینه کرد متکثر و جزئی روی همه 
صنایع، بهتر است تمرکز کشور روی توسعه 
۱0رشته فعالیت که کشــور در آنها مزیت 
بیشــتری دارد صرف شده و توسعه، نوآوری 
و حمایت قانونی از تولیــد حول محور این 
۱0صنعت تنظیم و اجرا شود. بخش فناوری 
این ســند حاوی نکاتی اســت که شایسته 

توجه است.
در این ســند در بخش سیاســت   های افقی 
و عمومی که کلیات شــیوه فعالیت تولیدی 
را تنظیم می کند، ســعی شده بود، ذیل سه 

بخش مختلف به مســائل فناوری و نوآوری، 
افزایش تولید و رشــد ابعــاد فروش صنایع 
داخلی پرداخته شــود. این سه بخش تحت 
عناوین »سیاســت   های ارتقــای فناوری«، 
»سیاست های رونق تولید« و »سیاست   های 
توســعه بــازار« رئوس کلی مســیر جهانی 
شدن صنایع ایرانی ترســیم شده است. در 
بخش توســعه فناوری در صنایع ایرانی به 
چهار مساله و هشــت ابزار اشاره شده است. 
هشت ابزار رشــد فناوری صنایع داخلی در 
این ســند به ترتیب شامل »تجاری سازی«، 
»اســتقرار مالکیت فکری«،    »هوشــمندی 
نوآوری«،  فنــاوری«، »مقــررات  راهبردی 
فناوری   هــای  توســعه  »زیرســاخت   های 
پیشرفته«، »شبکه   ســازی و به هم   رسانی«،     
»تامین مالی نوآوری« و »ارتقای فعالیت   های 
تحقیق و توسعه« هســتند که فضا را برای 
افزایش ســطح فناوری در تولیدات داخلی 

فراهم می کنند.
از آن ســو، چهار مســاله فناوری در صنایع 
کار«،  نیروی  مهارتی  »توانمندسازی  شامل 
»ارتقــای ســازوکارهای جذب فنــاوری«، 
»افزایش ســهم تولید و صادرات محصولات 
و خدمــات دانش   بنیــان« و نیــز »افزایش 
ضریب نفوذ فناوری در حوزه های راهبردی 
صنعتی« هستند که به آنها توجه شده است. 

طراحان این سند با هدف اجرای این اهداف 
اقداماتی را در دل سند گنجانده و نظامی از 
پاداش و تنبیه را برای بنگاه   های اجراکننده 
اهداف در نظر گرفته اند. برای نمونه ســند 
تصریح کرده دســت به اعمال معافیت   های 
مالیاتی ۱0درصدی در خصوص هزینه   های 
سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه واحدهای 
صنعتــی خواهد زد. همچنیــن به بنگاه در 
قالب پرداخت 50 درصد از هزینه های خرید 
اختراعات از شــرکت های صنعتی، معدنی و 
تجاری کمک خواهد کرد و در قالب حمایت 
از شکل   گیری صندوق های خطرپذیر شرکتی 
)CVC( و توســعه فضای کار اشــتراکی و 
شتاب دهنده   های تخصصی صنعتی و معدنی 
تــلاش خواهد کرد نــوآوری صنایع را ارتقا 
دهد و فنــاوری در بنگاه   های داخلی جاری 
شــود. راه اندازی مراکز تحقیق و توسعه در 
شهرک های صنعتی از دیگر ابزارهای تحقق 

اهداف مدنظر سیاستگذار است.
در این سند تاکید شده برای اطلاع یافتن از 
میزان تحقق اهداف سیاستگذار، سه شاخص 
بررســی و پایــش می شــود. در اولین گام 
»درصــد محصولات با فناوری متوســط به 
بالا از کل محصولات ساخته شده صنعتی« 
بررسی خواهد شــد. در دومین گام،  درصد 
هزینه   کــرد بنگاه   هــای تجــاری در بخش 

بررسی بیشتر اسناد 
توسعه صنعتی 

در ایران و جهان 
نشان می دهد، 
دولت سیزدهم 

باید در کنار رفع 
این سه خطا، به 
سه رشته مساله 

آمایش سرزمینی، 
روابط خارجی و 

مزیت   های نسبی 
صنعت هم توجه 

کند؛ موضوعی 
که مورد تاکید 

معاون هماهنگی و 
کسب وکار وزارت 

صمت نیز بوده و آن 
را عامل زمین   گیر 

شدن روند توسعه 
صنعتی کشور در 

اغلب دوره   ها عنوان 
کرده است.
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تحقیق و توســعه از کل هزینه   کــرد تحقیق و 
توسعه کشور رصد می   شــود و در نهایت  درصد 
صادرات محصولات با فناوری متوســط به بالا از 
کل صادرات غیرنفتی مورد بررسی قرار می گیرد. 
پایش این ســه شــاخص احتمالا کمک خواهد 
کرد تا مســاله توســعه صنعتی از مجرای رشد 
فناوری در صنایع و صــادرات محصولات نوآور 
محقق شــود. وظیفه اجرایی کردن اهداف این 
ســند در بخش فناوری نیز به طور مشخص به 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت؛ معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری؛ وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی؛ بانک مرکزی و ســازمان امور 

مالیاتی کل کشور سپرده شده است.
ارزیابی ها نشــان می دهد با وجود نیات بســیار 
مفیدی که در بسیاری دیگر از برنامه   های توسعه 
یا سیاست   های صنعتی وجود دارد و در این بسته 
نیز تعبیه شــده، خلل   های بســیاری در اجرای 
اهداف این اســناد ایجاد خواهد شد. برای نمونه 
در این سند به شکل پیاپی بر پوشش هزینه   های 
فناوری بنگاه تاکید شده؛ اما هیچ کجا اشاره   ای 
نشده که وقتی ســازمان مدیریت و برنامه   ریزی 
برنامه مالی سالانه دولت را با کسری    بودجه   های 
هنگفت تنظیم می کند، یک بنگاه چطور می   تواند 
توانی بــرای تامین 50درصــد از هزینه خرید 
فناوری یا اختراع کنار بگذارد. در شــرایطی که 
ســرکوب قیمت ها در همه صنایع از پتروشیمی 
و فولاد و ســیمان تا غذا، خودرو، لوازم خانگی و 
انرژی به انحای مختلف اعمال می شــود، بنگاه 

توانی برای تعدیل خود با وضعیت کسری بودجه 
که عامل اصلی تورم است، پیدا نمی   کند. نتیجه 
اینکه اقتصاد ایران پر خواهد شــد از بنگاه   هایی 
که به تولید ادامه می دهند، ولی زیان انباشــته 
بالایی دارند، فناوری   های مورد اســتفاده در آنها 
به دلیل دستوری شدن سرمایه گذاری با فاصله 
زمانی بسیار عملیاتی و قابل مصرف شده و چون 
در دل بازار نیز قرار نگرفته، در نتیجه توانی برای 
رقابــت با صنایع خارجی ندارد. به همین طریق 
است که در نهایت صنایع داخلی همپای بنگاه   ها 
و رقبای خارجــی نمی   توانند حرکت کنند و در 
هر جهش فنی، چند پلــه از بازار جهانی عقب 
می   مانند. در بخشی از سخنان معاون هماهنگی 
و کســب وکار وزارت صمت نکات مفیدی برای 
تهیه اسناد توســعه صنعتی نهفته است. توجه 
به اتصال بنگاه   هــای ایران به محیط بین المللی 
ضرورتی است که در اغلب اسناد توسعه صنعتی 

به آنها توجه چندانی نشده است.
یک بنگاه برای اینکه صادرات   محور شود، به جز 
محیط کســب وکار مناســب در داخل و تقویت 
بنیه فناوری و صنعتی، باید به ابزارهایی مشابه 
رقبای خود در همه ارکان زنجیره ارزش صنعتی 
دسترسی داشــته باشــد. برای نمونه بتواند با 
گشایش اعتبار و تسهیلات شبکه بانکی جهانی 
قطعات و مواد خود را خریداری کند. این بنگاه 
باید به راحتی بتواند با قطعه   سازان بزرگ جهان 
و فروشــندگان خارجی ارتباط گرفته و در کنار 
فروش محصــول، با آنها تکنولــوژی و قطعات 

مبادله کرده و در پروژه   های مختلف مشــارکت 
کند تا امکان ســرریز )spillover( و یادگیری 
برای بنگاه فراهم شــود. همچنین لازم است از 
طریق یک سیاســت خارجــی قدرتمند، امکان 
پیشــبرد اهداف بنــگاه و صنایــع مختلف در 
کشورهای خارجی ایجاد و شرایط برای تقویت 
همکاری با کانون   های فناوری جهان مهیا شود. 
جدا از بعد خارجی، لازم اســت ســند سیاست 
صنعتی کشــور در کنار ملاحظاتی نظیر توجه 
به توســعه فنــاوری در بنگاه، رشــد بهره   وری، 
بهبود نوآوری و صادرات محوری صنایع داخلی و 
افزایش رقابت   پذیری آنها، زمینه   های کلان تولید 
صنعتی را نیــز درک کرده و لحاظ کند. خاتمه 
دادن به سیاســت غلط ســرکوب قیمت که در 
سازمان حمایت و نهادهایی نظیر شورای رقابت 
طراحی و نظریه   پردازی شده و جز کاهش تولید 
و افزایش واســطه   گری نتیجــه   ای در بر ندارد، 
راهبردی اســت که به افزایش ســرمایه گذاری 
در بخش صنعت شــدت خواهد داد. از آن ســو 
بازتنظیــم برنامه مالی دولــت و متوازن کردن 
دخل و خرج دولت به شــکلی که امکان تحقق 
نرخ های تــورم تک   رقمی فراهم شــود، یکی از 
اهدافی باید باشــد که همه اجزای دولت به آن 
پایبند بوده و از آن عدول نکنند. نگارش دوباره 
متون بسیار با حجم عظیمی از شعارهای جذاب 
نه تنها کمکی به توســعه صنعتی کشور نخواهد 
کرد، بلکه ســرمایه اجتماعی دولت برای تغییر 

ریل واقعی کشور را به تاراج خواهد داد.
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در تدوین ســند چشــم انداز بیست ســاله ایران در 
ســال۱383 برای بخش هــای مختلــف اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و غیره اهدافی در نظر گرفته شد. از 
جمله در صنعت فولاد ظرفیت 55 میلیون تن در پایان 
برنامه )۱۴0۴( پیش بینی شده بود. پس از طی ۱0سال 
از برنامــه زنجیره صنعت فــولاد از معدن تا محصول 
در ضمن پیشــرفت بخش های مختلــف در وضعیت 
نامتوازنی قرار گرفــت به نحوی که برخی از حلقه             های 
زنجیره پاسخگوی ظرفیت فولاد نبوده و احیای واردات 

در دستور کار بود.
البته در مسیر مطالعات جامع فولاد که باید به ظرفیت 
55 میلیون تن در افق ۱۴0۴ برسیم، بزرگ ترین چالش 
از گذشــته تاکنون در زیرساخت ها و به             ویژه آب است 
که بر اساس نتایج به             دســت             آمده از مطالعات هرگونه 
احداث خطوط تولید فولاد باید در نواحی جنوبی کشور، 
کناره             های خلیج             فارس و دریــای عمان انجام پذیرد و 
به همین دلیل نیز دو قطب فولاد ۱0 میلیون              تنی در 
هرمزگان و چابهار در برنامه دیده شده است. در مورد 
واحدهای موجود نیز پیشنهاد شده با پیش             بینی بروز 
بحران آب نسبت به جابه             جایی یا تغییر تولید مطالعه 
شود و اقدام مقتضی صورت پذیرد. در صورت عدم توجه 
به نتایج مطالعات و ادامه روند گذشــته مطمئنا هدف 
چشم             انداز ۱۴0۴ تحت              تاثیر قرار می گیرد، به طوری که 
در این سال ها برخی از واحدها اجبارا بخشی از خطوط 
تولید خود را در مقاطعی از زمان به دلیل مشــکل آب 

متوقف می کنند.
البته برای کاهش مصــرف آب در واحدهای فولادی، 
امکان صرفه             جویی با تغییرات در خطوط تولید وجود 
داشته و در این راستا نیز اقدامات قابل توجهی در واحدها 
انجام گرفته و می گیرد. نوسازی و بازسازی و استفاده از 
تکنولوژی             های جدیــد در بخش های مختلف خطوط 
تولید و پیشــگیری از تلفات بی             مــورد آبی در کاهش 
مصرف آب اثربخش اســت. برخی واحدهای قدیمی 

تلفات آبی قابل توجهی دارند که با بازسازی و استفاده از 
روش های جدید از جمله برج های هوای خنک به جای 
برج های خنک             کننده آبی، قابل صرفه             جویی و کاهش 
مصرف آب اســت. یکی از راه             های کاهش مصرف آب 
که واحدها در حال پیگیری آن هســتند اســتفاده از 
پساب             های شهرهای مجاور واحد است. البته این روش 
نیز برای واحدهای بزرگ تولیدی قابل اطمینان کامل 

نیست.
در پی این وضعیــت مطالعات جامع صنعت فولاد در 
دســتور کار قرار گرفت. رســانه »دنیای اقتصاد« هم 
همواره پیگیر پیشــرفت صنعت فولاد بود. ســازمان 
ایمیدرو شرکت ملی فولاد ایران با انعقاد قرارداد با مشاور 
منتخب، شرکت مهندسی فولاد تکنیک، تدوین و پایش 

سالانه را برنامه             ریزی کرد.
نتیجه مطالعــات و پیگیری             ها به آنجــا انجامید که 
سند چشــم انداز در صنعت فولاد در ۱۴0۴ به هدف 

تعیین شده برسد.
متاسفانه اهداف سند چشــم انداز در زیرساخت های 
موردنیــاز صنعت فــولاد به دلیل عدم تحقق ســند 
در دیگر بخش های به دســت نیامــد و صنعت فولاد 
را با چالش             هایی روبه رو ســاخت. عدم تحقق رشــد 
اقتصادی پیش             بینی شده )8درصد(، عدم تحقق رشد 
ارزش افزوده ساختمان و صنعت و شرایط بین المللی 
باعث شد؛ بازار فولاد مطابق پیش             بینی برنامه تحقق 
پیدا نکند. عدم پیگیری برنامه             هــا و اهداف در دیگر 
بخش ها از جمله پیش بینی             های افزایش ظرفیت حمل 
و نقل ریلی، جاده             ای، بنادر و عدم پیگیری برنامه انرژی 
شــامل آب، گاز، برق دیگر چالش های صنعت فولاد 
شــد، به نحوی که مطابق آخرین اطلاعات نیمه اول 
سال۱۴00 ظرفیت فولاد خام ۴۱ میلیون تن و تولید 
واقعی ۱3 میلیون تن شد و همین روند تا سال۱۴0۴ 

ادامه خواهد داشت.
صــادرات نیــز در 6 ماهــه اول ســال۱۴00 معادل 

یک میلیــون و هفتصد هزار تــن محصولات مختلف 
فولادی بوده اســت. این درحالی اســت که در سند 
چشم انداز پیش             بینی 20 میلیون تن صادرات سالانه و 
35 میلیون مصرف داخلی در سال۱۴0۴ در نظر گرفته 
شده اســت. در توسعه معادن و تامین مواداولیه نیز با 
چالش روبه رو هســتیم. به رغم اقدامات انجام شده در 
زمینه اکتشاف فاصله با هدف بسیار زیاد است. ذخایر 
معادن قبلی اکتشاف و استخراج شده رو به اتمام است و 
در ذخایر معادن عمقی نیز اقدام موثری صورت نگرفته و 
با توجه به نیاز به تکنولوژی بالا و هزینه، اقتصادی بودن 

استخراج معادن عمقی نیاز به مطالعه و بررسی دارد.
برای بســیاری از فعالان اقتصــادی صنعت فولاد این 
سوال مطرح است که؛ تعیین ظرفیت 55میلیون تن و 
مطالعات انجام شده برای تحقق آن هدف درستی بوده 

است؟
پاســخ این پرســش این اســت که آیا تدوین سند 
چشم انداز لازم بوده؟ این درحالی است که بخش فولاد 
سند چشم انداز را دنبال کرده اما دیگر بخش ها توجهی 

به آن نکرده             اند.
درحال حاضر صنعت فولاد برای ادامه حیات خود باید 
راسا زیرســاخت های خود را احداث کند و برای انجام 
آن حداقل حدود 9 میلیارد یورو سرمایه             گذاری موردنیاز 
اســت. البته برای بــازار فولاد باید رشــد اقتصادی و 
ارزش افزوده صنعت و ساختمان رشد قابل قبولی داشته 

و مبادلات اقتصادی بین المللی برقرار شود.
درضمن باید روند جانمایی نادرست واحدهای فولادی 
در کشور که به دلیل دخالت های برخی سیاستگذاران 
رخ داده اســت؛ اصلاح شود، زیرا بسیار شنیده شد که 
برخی کارخانه             ها به دلیل کم             آبی تعطیل می شوند که 
این تبعات همان رفتارهای غیرکارشناســی است. در 
حال حاضر شرکت های معدنی بر اینکه زنجیره ارزش را 
در محدوده خود استان کامل کنند، اصرار دارند و همین 
امر موجب شده تولیدکنندگان به راه             اندازی پروژه             های 

بسیار گران قیمت انتقال آب تن بدهند.
مطالعات ما نشان می دهد، احداث واحدهای فولادی در 
سواحل جنوب کشور مشکلات این بخش را در تامین 
آب مرتفع خواهد کرد، در غیر این صورت با مشکلات 

عدیده             ای در تامین آب مواجه خواهیم شد.
در این ســال ها مقرر شــده بود تا مجوز برای ساخت 
کارخانه تولید فولاد در داخل ایران داده نشود؛ اما تنها 
یک واحد با 6/ ۱میلیون تن احیای مستقیم تولید در 
چابهار در حال احداث است و اقداماتی نیز در هرمزگان 

در دستور کار قرار گرفته است.
اما متاسفانه بسیاری از واحدهای تولیدی قصد داشتند 
آب موردنیــاز را از طریق پســاب تامین کنند و هیچ 

محاسبه             ای در این راستا صورت نگرفت.
مهم ترین مشکل طی این سال ها آن بود که سرمایه             گذار 
برای امکان سنجی احداث پروژه فولادی از محاسبات 
دقیق استفاده نمی             کرد و برخی از مسوولان تامین آب 
مجوزها را با تحت فشــار قرار دادن اداره             ها در استان ها 

می             گرفتند.

چالـش             های 
صنعت فولاد 
ایــــران

محمد ابکا - رئیس هیات مدیره فولاد تکنیک
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پنج چالــش بزرگ »بیکاری و معیشــت«، 
»ســرخوردگی جوانان«، »رکــود اقتصادی 
طولانی مــدت«، »بحران منابــع طبیعی« و 
»فروپاشی اکوسیستم« اگرچه اقتصاد ایران را 
به شدت درگیر کرده است اما اخبار خوبی که 
از مذاکرات به گوش می رسد، این امید را ایجاد 
کرده که هم فروش نفت و صادرات بیشتر  شود 
و هم اینکه هزینه های مبادله کاهش پیدا کند. 

در ایــن میان رییس اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه 
کاهش یک درصدی تورم سالانه منتهی به دی ماه در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، امیدوار کننده به 
نظر می رســد اعلام می کند که روند کاهش تورم اگر 

به همین صــورت ادامه یابد، امیدواری ها برای کاهش 
تورم و اثرات مثبت آن در اقتصاد را برای ماه های آینده 

بیشتر می کند.
نشســت ســی ویکم هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران در دوره نهم با بررسی مسائل و رویدادهای مهم 
اقتصادی کشور برگزار شد. مسعود خوانساری، رییس 
اتاق تهران، در این نشست به پنج چالش که در گزارش 
اخیر مجمع جهانی اقتصاد از ریسک های کنونی اقتصاد 
ایران ذکر شده اشاره کرد و در ادامه ابراز امیدواری کرد 
که در تدوین برنامه هفتم توســعه به این چالش های 

جدی توجه ویژه ای شود.
رییس اتاق بازرگانی تهران در ادامه گفت: تورم سالانه 
منتهی به دی ماه امسال به ۴2 و 2 دهم درصد رسید 

که با کاهش یک درصدی در مقایســه با مدت مشابه 
سال گذشته، امیدوار کننده به نظر می رسد. خوانساری 
افزود: روند کاهش تورم اگر به همین صورت ادامه یابد 
امیدواری ها برای کاهش تــورم و اثرات مثبت آن در 

اقتصاد را برای ماه های آینده بیشتر می کند.
وی گفت: البته در این بین برای ماه های بهمن و اسفند 
به عنوان ماه های پرهزینه نگرانی هایی وجود دارد، زیرا 
در این ماه ها پرداخت عیدی و مزایای کارکنان ممکن 
است بودجه را تحت تاثیر قرار دهد و دولت بخواهد با 

استقراض از بانک مرکزی آن را جبران کند.
رییس اتاق بازرگانی تهران افزود: نگرانی دوم، تنخواه 
دولت از بانک مرکزی اســت که گفته شــده 55 هزار 
میلیارد تومان بوده که ممکن اســت در افزایش تورم 

فعالان بخش خصوصی در مورد گزارش مجمع جهانی اقتصاد هشدار دادند:

پنج چالش بزرگ اقتصاد ایران
 در سال آینده
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موثر باشد.
تاثیر کم اثر شدن تحریم ها بر صادرات

خوانساری گفت: در ۱0 ماهه ۱۴00 صادرات غیرنفتی 
با رشد 38 درصدی به 38 میلیارد دلار و واردات با رشد 
3۴ درصدی به ۴۱ میلیارد دلار رسید یعنی حجم کل 
تجارت کشــور در ۱0 ماهه امسال حدود 80 میلیارد 
بوده اســت البته کم اثر شدن تحریم ها، افزایش حجم 
صادرات از جمله صادرات به اروپا و واردات از آن و خارج 
شــدن اقتصاد جهانی به ویژه اقتصاد ایران از رکود در 

افزایش حجم تجارت ۱0ماهه کشور موثر بوده است.
رییس اتاق بازرگانی تهران با اشــاره به بررسی لایحه 
بودجه در کمیســیون تلفیق افزود: لایحه بودجه در 
کمیســیون تلفیق تغییرات جدی داشــته است که 
امیدواریم در آن دقت شــود، زیرا بودجه پاشنه آشیل 
دولت و اقتصاد کشــور است که اگر به آن کم توجهی 
شود می تواند اثرات زیانباری برای کشور در پی داشته 

باشد.
وی گفت: یکی از موارد تغییر در کمیســیون تلفیق، 
افزایش پنج میلیارد و 500 میلیون یورویی در مبحث 
یارانه ها و در تبصره یک اســت که آن را به ۱0 میلیارد 
یورو رسانده و قرار است از محل فروش نفت به صورت 

ریالی تامین شود.
رییس اتاق بازرگانی تهران افزود: افزایش حداقل حقوق 
کارمندان دولت از چهار میلیون و 500 هزار تومان به 
پنج میلیون و 600 هزار تومان، افزایش خرید تضمینی 
گندم از کیلویی هفــت هزار و 500 تومان به کیلویی 
9500 تومان و پایدار کردن ارز ۴200 تومانی از جمله 
مواردی است که می تواند به کسری بودجه و افزایش 

تورم در سال آینده منجر شود.
بحران اشتغال و معیشت

خوانســاری گفت: در بودجه ســال آینده 9 میلیارد 
دلار برای تامین کالا های اساسی اختصاص یافت که 
مابه التفاوت آن ۱60 هزار میلیارد تومان اســت یعنی 
کماکان تداوم ارز ۴200 تومانی موجب اخلال در تولید 
و ایجاد رانت و فســاد در اقتصاد می شود ضمن اینکه 
اگرچه کسری تراز عملیاتی بودجه 30۱ هزار میلیارد 
تومان پیش بینی شده، با این افزایش ها در لایحه بودجه 
و باقی ماندن ارز ۴200 تومانی پیش بینی می شــود 
افزایش کســری بودجه و تورم را در سال آینده شاهد 

باشیم.
وی ادامــه داد: مجمع جهانی اقتصاد در گزارش خود، 
بحران اشتغال و معیشت، سرخوردگی گسترده جوانان، 
رکود اقتصادی طولانی مدت، بحران های منابع طبیعی 
از جمله آب و فروپاشــی اکوسیستم را به عنوان پنج 

بحران اصلی اقتصاد ایران در سال 2022 برشمرد.
خوانساری گفت: در این بین باید به موضوعاتی مانند 
مالیات بر عایدی ســرمایه، خانه های خالی و خودرو 

دقت کرد تا موجب فرار سرمایه از کشور نشود و بحران 
اقتصادی را تشــدید نکند، زیرا خروج ســرمایه به از 
دست رفتن اشتغال و مشکلات معیشت جوانان منجر 

می شود.
روند نزولی در شاخص ادراک فساد

رییس اتاق تهران همچنین گفت: گزارش شــفافیت 
بین المللی در حوزه شاخص ادراک فساد نشان می دهد 
رتبه ایران از ۱30 در میان ۱80 کشور جهان در سال 
20۱7 امسال به ۱50 رسیده که نشان می دهد در این 

شاخص نزول زیادی داشتیم.
خوانساری همچنین با بیان اینکه خبر های خوبی درباره 
توافق در وین به گوش می رســد افزود: اگر این توافق 
صورت گیرد تاثیر مثبتی در اقتصاد خواهد گذاشت، 
فروش نفت و صادرات بیشــتر می شــود و هزینه 20 
درصدی مبادلات کالایــی به علت تحریم نیز حذف 

می شود.
مشکلات جدی فعالان اقتصادی 

در مرز مهران
در این نشست همچنین نمایندگان بخش خصوصی 
در حوزه هــای مختلفی مانند حمل ونقــل، صادرات، 
معافیت های مالیاتی، صادرات مواد خام، تورم، تغییرات 
لایحه بودجه ســال آینده در مجلس و… به بحث و 
تبادل نظر پرداختند. اگرچه قرار بود حسن بابایی رییس 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در جمع اعضای هیات 
نمایندگان اتاق تهران حضور پیدا کند و از مشکلاتی که 
در این حوزه به فعالیت های اقتصادی بخش خصوصی 
لطمه وارد می کند، بشنود و به سوالات پاسخ دهد، اما 

به دلیل طولانی شدن دیگر برنامه هایش دچار تاخیر 
شــد و در نهایت جلسه بدون حضور او پایان یافت. بر 
همین اساس غلامرضا حسن پور اشکذری عضو دولتی 
هیات نمایندگان اتاق تهران به موضوع تفاهمنامه ای که 
میان سازمان بسیج و معاون اول رییس جمهور در حوزه 
تنظیم بازار به امضا رســیده است، اشاره کرد و گفت: 
به موجب یکی از محورهای این تفاهمنامه، مقرر شده 
که از ظرفیت مردم و بخش خصوصی در تنظیم بازار 
استفاده کنیم و محور دیگر این تفاهمنامه آن است که 
نظارت هــا از مبداء تولید کالا تا مرحله مصرف را دربر 
بگیرد و برای تحقق این امر نیز لازم است که سامانه ها 

توسعه پیدا کند.
او بــا بیان اینکه فعــالان اقتصادی در مــرز مهران با 
مشکلات جدی مواجه هستند، افزود: دخالت برخی 
ارگان ها و دستگاه ها، مشکلاتی برای فعالان اقتصادی 
در این مرز که بزرگ ترین مرز زمینی کشور است، ایجاد 
کرده. در نهایت مقرر شــد که برای حل بخشی از این 
مشکلات، زمینی به وسعت یک هکتار در این منطقه 
برای ســهولت فعالیت های تجاری بازرگانان و احداث 

نمایشگاه دائمی در نظر گرفته شود.
این عضو هیــات نمایندگان اتاق تهران با اشــاره به 
بازدیدی کــه از یکی از واحدهــای تولیدی تعطیل 
در ایلام داشته اســت، گفت: در این سفر با یک واحد 
تولیدی بزرگ مواجه شدیم که ضمن سرمایه گذاری 
60 میلیون یورویی و واردات تمامی ماشین آلات مورد 
نیاز از آلمان، به دلیل مشکلاتی که مساله قیمت گذاری 
دستوری ایجاد کرده،  دچار تعطیلی شده است. بر این 
اساس، مقرر شد که در جلسه تنظیم بازار به مساله این 
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واحد تولیدی رسیدگی شود. او سپس به سخنان اخیر 
مقام معظم رهبری در مورد وضعیت صنعت خودرو و 
لوازم خانگی اشاره کرد و گفت: کارگروهی برای بررسی 
وضعیت لوازم خانگی تشکیل شده تا چنانچه گرانی این 
محصولات به دلیل بالا بودن هزینه تولید اســت، این 
مساله را حل کنیم. در عین حال، شایسته است که اتاق 

تهران نیز به این مساله توجه نشان دهد.
کمبود کانتینر و افزایش هزینه ها 

در حمل و نقل کالا
محمدحسن دیده ور دیگر عضو هیات نمایندگان اتاق 
تهران نیز با اشــاره به افزایش چندین برابری هزینه 
حمل و نقل کالایی در کشور، کمبود کانتینر را چالشی 

بزرگ پیش روی بازرگانان و تجار عنوان کرد.
وی به گزارش آنکتاد اشاره کرد که بر اساس آن، میزان 
مصرف در کشورها طی دوره کرونا افزایش پیدا کرده و 
با گسترش خریدهای آنلاین در جهان، به میزان تقاضا 
بــرای واردات کالاهای مصرفی به طور چشــمگیری 
افزوده شده اســت. دیده ور ســپس با بیان اینکه در 
چنین شــرایطی، شرکت های کشــتیرانی با کمبود 
بی سابقه کانتینر خالی مواجه شده اند، افزود: در حال 
حاضر چالش بزرگ، در بازگرداندن کانتینرهای خالی 
از کشورهای مصرف کننده به کشورهای تولیدکننده 
اســت که تجارت جهانی را با اتــلاف وقت و افزایش 
هزینه ها روبه رو کرده است چراکه بیشتر کانتینرها در 
کشورهایی معطل مانده که بیش از اینکه صادرکننده 
باشند، واردکننده هستند. ضمن اینکه بازگشت این 
کانتینرها هزینه بر است. عضو هیات نمایندگان اتاق 
تهران سپس افزود: این اتفاقات، منجر به رشد شدید 

قیمت حمل ونقل کانتینرهای دریایی شده به طوری که 
در برخی خطوط به خصوص در فواصل زیاد، افزایشی 
تا بیش از هشت برابر هم دیده می شود که در نتیجه به 
بخش صادرات کشــور لطمه وارد کرده است. دیده ور 
همچنین به افزایش هزینه حمل ونقل داخلی اشــاره 
کرد و با بیان اینکه هیچ سازمان و ارگان مسوول دولتی 
نسبت به این افزایش هزینه عکس العمل مناسب نشان 
نداده است، افزود: از طرفی هزینه تامین قطعات یدکی و 
روغن وسایل نقلیه سنگین چندین برابر شده اما نسبت 
ســهم آن به افزایش کرایه ها متعادل نیست، بنابراین 
دستگاه های متولی در عرصه حمل ونقل کالا کشور باید 
دست به کار شده و با اتخاذ تدابیری فوری، از بروز آسیب 
بیشتر به کسب وکار بنگاه های تولیدی و بازرگانی که به 
طور مستقیم درگیر با حمل ونقل هستند، جلوگیری 

شود.
نگرانی از نحوه بازپرداخت تسهیلات

 صندوق ذخیره ارزی
در ادامه این جلسه، دیگر عضو هیات نمایندگان اتاق 
تهران نیز به عنوان سخنران پیش از دستور به مباحثی 
کــه در مورد بازپرداخت تســهیلات صندوق ذخیره 
ارزی به نرخ ۴200 تومان در اتاق ایران مطرح شــده 
است، اشاره و اعلام کرد که منهای رشته فعالیت هایی 
نظیر نیروگاه ها که فروششــان ریالی اســت، در سایر 
فعالیت هایی که ورود و خروج منابع شــان ارزی است، 
چنانچه این بازپرداخت ها به نــرخ روز صورت گیرد، 
مشکلی ایجاد نمی کند و شایسته نیست که مهر اتاق 

ایران پای سیاست های رانت جویانه بنشیند.
علیرضا کلاهــی، در بخش دیگری از ســخنانش به 

موضوع لغــو معافیت  مالیاتی مواد اولیه خام اشــاره 
کرد و گفت: جالب اســت بدانید که نرخ موثر مالیاتی 
در هر یک از شــرکت های پتروشیمی در سال ۱399 
معادل 0/۱ درصد بوده و متوسط نرخ موثر مالیاتی در 
کل شــرکت ها 3/۴ درصد برآورد شده است. از جمله 
دلایلی که سبب شــده، خواهان لغو معافیت مالیاتی 
این شرکت ها باشــیم آن است که این صنایع عمدتا 
بالادســتی، به دلیل بهره گیری از رانت انرژی و منابع 
طبیعی،  حاشیه سود بالایی دارند و این معافیت ها بر 
هم زننده توازن در  زنجیره تولید بوده است. او با اشاره 
به برخی مباحث با مضمون »از دســت رفتن توجیه 
اقتصادی طرح ها با لغو معافیت مالیاتی صادرات مواد 
خام« مطرح شده اســت، عنوان کرد که این مباحث 
موضوعیت نداشته و معافیت هایی که تاکنون اعمال 
شده، موجب توسعه متوازن نشده است. اکنون نیز، لغو 
این معافیت به تصویب رسیده و باید تلاش کنیم که 
فهرســت صحیحی از مواد خام برای شمولیت در این 
قانون تهیه شود. پیشنهاد دیگر ما این است که منابع 
حاصل از لغو این معافیت به صندوقی واریز شود تا به 
توسعه رشته فعالیت های اولویت دار تخصیص پیدا کند.

بهبود نسبی متغیرهای تجاری
در ادامه این جلســه، مریم خزاعی معاون بررسی های 
اقتصادی اتاق تهران چشم انداز رشد اقتصادی در ایران 
و جهان را ترســیم کرد و گفت: انتظار کاسته شدن از 
سرعت رشد ایران و رشد گروه  اقتصادهای نوظهور طی 
سال های 2022 و 2023 توسط بانک جهانی و صندوق 
بین الملل پول مطرح شده است. او همچنین با اشاره به 
افزایش 952 هزار میلیارد تومانی نقدینگی معادل 27/۴ 
درصد طی 9ماهه سال ۱۴00 عنوان کرد که پایه پولی 
در رشد 27/۴ درصدی نقدینگی به میزان 22/7 درصد 
طی 9 ماهه ۱۴00 مشــارکت داشــته است. خزاعی 
همچنین از معکوس شدن روند کاهشی رشد پایه پولی 
و اســتمرار روند کاهشی رشد نقدینگی در آذر ۱۴00 
سخن گفت. به گفته معاون بررسی های اقتصادی اتاق 
تهران، کلیه متغیرهای تجاری کشــور طی ۱0 ماهه 
۱۴00 در مقایسه با مدت مشابه سال قبل بهبود نسبی 
داشته و طی این مدت میانگین قیمت کالاهای وارداتی 
3/2 برابر میانگین قیمت کالاهای صادراتی بوده است.

او با بیان اینکه خرید اینترنتی در دی ماه نســبت به 
ماه قبل، 2/7 درصد افت داشــته است، گفت: حدود 
78/3 هزار میلیارد تومان خرید اینترنتی با سهم ۱2/5 
درصدی از کل تراکنش هــا در دی ماه ۱۴00 صورت 
گرفته است. خزاعی در ادامه به رشد 8۴ درصدی تامین 
مالی از بازار سرمایه نیز اشاره کرد و گفت: عوامل اصلی 
تشکیل دهنده تامین مالی طی ۱0 ماهه نخست ۱۴00، 
انتشار اوراق با سهم حدود 37 درصد، افزایش سرمایه 
با سهم 60 درصد عرضه اولیه معادل 9/۴ هزار میلیارد 

تومان با سهم ۱/7 درصد بوده است.
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ابلاغ سیاست های اصل۴۴ قانون اساسی در میانه دهه7۰ گشایشگر 
حضور بخش خصوصی در بخش معادن شد. 

اگرچه در ابتدا درک و تصور اشــتباه دولت این بود که به واسطه عدم توانایی 
بخش خصوصی در اداره بنگاه های معدنی بزرگ، بیشتر فعالیت         ها به بخش هایی 
مانند معادن ســنگ ســاختمانی و غیره معطوف خواهد شد و در بخش هایی 
مانند سنگ         آهن، مس، طلا و... به دلیل آنکه دولت قبل از آزادسازی نسبت به 
تملک کلیه ذخایر به زعم خود اقتصادی اقدام کرده، جای مانور چندانی برای 
حضور بخش خصوصی باقی نمی ماند، اما پس از گذشــت چند سال و حصول 
اطمینان بخش خصوصی از امنیت ســرمایه         گذاری در فضای ایجادشده، شاهد 
بودیم که با اکتشافات و شناسایی ذخایر جدید، بخش خصوصی اقدام به حضور 

در بخش هایی کرد که پیشتر از دید دولت کاملا فاقد توجیه اقتصادی بود.
بازشــدن این جبهه به این علت بود که اساسا بخش خصوصی با معقول سازی 
هزینه ها در سطحی غیرقابل تصور برای بخش دولتی، هم در بخش سرمایه گذاری 
ثابت )شامل اکتشاف، ایجاد زیرســاخت و فرآوری( و هم در بخش هزینه های 
جاری اداره معادن )عملیات اســتخراج و فرآوری( توانست کلاسی از ذخایر را از 
نظر عیار و حجم ذخیره، از نظر اقتصادی توجیه پذیر کند که از دید بخش دولتی 
به هیچ وجه ممکن نبود. تولد بخش خصوصی و توسعه معادن کوچک و متوسط 
ایران در دو دهه گذشته مرهون همین تحول است. با توجه به عدم امکان توفیق 
پروانه معدنی سیستم بانکی نیز تمایل چندانی به ارائه تسهیلات به بخش معدن 
خصوصی نداشت. این محدودیت اگرچه در نگاه اول باعث کند شدن توسعه این 
بخش شد، اما در عمل باعث ایجاد مزایای خاص خود نیز شد. به طور مثال، باعث 
شد که جمعی از خطرپذیرترین سرمایه گذاران بخش خصوصی واقعی که فارغ از 
هر تمایل رانت جویی از سیستم بانکی یا استفاده از تسهیلات و کمک های ویژه 
دولتی بودند، در این بخش حاضر شوند و تنها با اتکا به خود به تبدیل این ذخایر 
به سرمایه های مولد برای صنایع پایین دستی و اقتصاد کشور بپردازند. مقایسه 
بستر شکل         گیری و توسعه بخش خصوصی معدن با بخش دولتی-خصولتی نشان 
می دهد که این بخش با کمترین بار روی شانه سرفصل های بودجه عمومی و حتی 
سیستم بانکی شکل گرفته، شاید از دید اقتصاد کلان کشور یکی از بزرگ ترین 
مولدها در افزایش بازدهی سرمایه ملی محسوب می شود. متاسفانه تا سال ها پس 
از شروع حضور بخش خصوصی در بخش معدن نگاه چندان مهربانانه و تسهیلگری 
از سوی سیاستگذار به این بخش وجود نداشت. از یک سو به دلیل ارتباط نزدیک 
شرکت های معدنی خصولتی با بدنه دولت، نگاه دولت به بخش خصوصی معدن 
همواره نگاه رقیبی بود که بخش خصوصی ذخایر معدنی که از نگاه آنها حق دولت 
بوده را شــکار کرده است. همچنین با توجه به عدم باور کارشناسان سیاستگذار 
دولتی به توان بسیار بالاتر بخش خصوصی در بهینه سازی هزینه های ثابت و جاری 
فعالیت معدنی، حضور بخش خصوصی نسبت به دولتی در این زمینه را موجی 
مقطعی و گذرا می دانســتند که با فروکش کردن قیمت ها و نوسانات بازار پایان 

خواهد یافت.
نمونه این نگرش در سیاســتگذاری های صورت گرفته را در سال های انتهایی 
دهــه80 و ابتدای دهه90 می تــوان دید. در آن زمان شــاهد اعمال ناگهانی 
تغییــرات انواع محدودیت های تجاری، تغییرات شــدید عوارض، مقررات و ... 
بدون هیچ گونه هشدار و اعلام سیاست قبلی بودیم. نوسان محیط کسب وکار 
بخش معدن حتی در مقایسه با محیط اقتصاد پرنوسان و تحریم زده کشورمان 
نیــز کم نظیر بوده و پر از روایت هایی مانند ممنوعیت صادرات یا وضع عوارض 

شبانه است که باعث سرگردانی کشتی های در حال بارگیری، منفی شدن تراز 
مالی یک سال فعالیت برخی معادن با وضع عوارض عطف به ما سبق و مواردی 

از این دست شده است.
واقعیت این است که به جز چند مورد انگشت شمار از ذخایر کشف شده معدنی 
توسط بخش خصوصی که در رده معادن بسیار مرغوب قرار می         گرفتند و دولت 
و شرکت های دولتی وقت، در صورت اقبال بیشتر در فعالیت های اکتشافی شان 
تمایل داشتند که توسط ایشان شناسایی و تملک شود، اغلب ذخایر توسعه یافته 
توسط بخش خصوصی به هیچ وجه از سوی شرکت های دولتی توجیه اقتصادی 

نداشتند.
در صورت عدم حضور بخش خصوصی در این معادن نیز نه امکان توسعه و نه حتی 
اداره عملیاتی جاری وجود نداشت، بنابراین حضور بخش خصوصی در حوزه معادن 
به طور کلی اتفاقی بسیار میمون برای اقتصاد ایران محسوب می شود و ادامه این 
حرکت و گسترش دعوت از بخش خصوصی نیازمند قبول این واقعیت از سوی 

دولت و کنار گذاشتن نگاه یک رقیب به بخش خصوصی است.
چراکه با توجه به رقابتی شدن بیشتر فضای اقتصاد معدن، جذب و نگاه داشتن 
سرمایه گذاران جدید که تنها گزینه پیش رو برای استفاده حداکثری از ذخایر 
معدنی کشورمان هستند، نیازمند نگاه حمایتی از ناحیه سیاستگذار مخصوصا 
بهبود فضای کسب وکار از طریق شفاف ســازی، ثبات و تسهیلگری قوانین و 

مقررات حاکم است.
متاســفانه در  ماه های اخیر و با مطرح شــدن بحث هایــی مانند وضع عوارض 
غیرکارشناسی یک درصد فروش روی کلیه مواد معدنی فارغ از بها و هزینه تولید 
متفاوت آنها و هدف گیری محصولات معدنی موفق تر توسط دولت جهت اخذ 
انواع عوارض خلق الساعه، علائم ضدانگیزشی به سرمایه گذاران معادن کوچک 

و متوسط ارسال شده است.
بــا توجه به اثرات فاحش منفی این رفتار بر توســعه درازمدت بخش معدن، 
ادامه فعالیت ها با تردید مواجه است. اتقاقی که امید است با تغییرات در حوزه 
سیاستگذاری، بالاخص جداسازی شرکت های دولتی-خصوصی درست شده 
و ســازمان های توسعه ای سابق از اعمال نظر در آن دست از سیاستگذاری که 

بخش خصوصی را متاثر می         سازد، کوتاه بیایند.

نقش بخش خصوصی در توسعه معادن
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فعالان اقتصادی با بررسی روند رو به رشد 
منطقه،  در  دوجانبه  تجاری  روابط  توسعه 
نســبت به غفلت ایــران از این موضوع 
به  توجه  آنها،  اعتقاد  به  دادند.  هشــدار 
از  ایران  پیرامونی  اقتصادهــای  تحولات 
تجاری  موافقت نامه های  انبوه  حجم  حیث 
اهمیت دارد و اگر به صورت بلندمدت برای 
توسعه روابط اقتصادی فکری نکنیم، بیش 
از گذشــته ایزوله می شویم و فرصت های 

بالقوه نیز از دست خواهد رفت.

در حــال حاضر جمعیتی بیــش از 200 هزار 
نفر در زنجیره مــواد معدنی از معدن گرفته تا 
تولید شــمش در کشور مشغول به کار هستند. 
کارشناسان باور دارند با توجه به پتانسیل های 
معدنی کشــور و با توجه به اینکه معدن نقش 
پررنگی در اقتصــاد دارد، انتظار حضور نیروی 
کار فعــال در این عرصه بیش از اینهاســت. از 

طرفی با توجه به اینکه تولیدات معدن و صنایع 
معدنی کشور ما 0/5 درصد و جمعیت کشورمان 
یک درصد دنیا را به خود اختصاص داده است، 
بهترین چشــم انداز اشــتغال در این بخش از 
اقتصاد کشــور در افق ۱۴0۴ باید به عدد 9۱7 
هزار نفر برســد. بنابرایــن نیازمندی های این 

حوزه نشان از افزایش نیرو دارد.
این میزان از اشــتغال با احتساب 23 میلیون 
جمعیت شــاغل در کل کشــور بالــغ بر چهار 
درصد شــاغلان کشــور را به خــود اختصاص 
خواهــد داد. با توجــه به اینکــه نقش دولت 
در ایــن عرصــه پررنگ اســت در نتیجه خلق 
فرصت های شــغلی،  رفع موانع تولید و حمایت 
از معدنکاران و تسهیل شرایط در زنجیره تولید 
مواد معدنــی و محصولات صنایع بالادســتی 
معدن از جمله وظایف حاکمیت شناخته شده 
اســت. در این روند انتظار مــی رود که وزارت 
صمت و معاونت امــور معادن و صنایع معدنی 

وزارت صمت بــه نمایندگی از حاکمیت با اتکا 
بــه طرح های توســعه ای معدنــی و همچنین 
طرح های زیرســاختی مربوطه اقــدام به خلق 
کنند. طرح هایی همچون  فرصت های شــغلی 
اشــتغال روســتاییان در معــادن، به کارگیری 
فارغ التحصیلان رشــته معدن بــه عنوان ناظر 
معدن و صنایــع معدنی و همچنین مشــاغل 
خانگــی صنایع معدنــی می توانــد طرح های 
مطلوبی برای افزایش سهم این بخش از اقتصاد 

در اشتغالزایی باشد.
معدن یکی از اجزای اصلی توسعه کشور

از آنجا که اشتغال در تمام بخش های اقتصادی 
تابعی از تولید اســت، کارشناســان باور دارند 
باید بــا فعالان ایــن بخش به گونــه ای دیگر 
رفتــار کرد. با توجه به متناســب نبودن تعداد 
فارغ التحصیــلان بــا طرح هــا و مجموعه های 
معدنی و بالطبع ظرفیت های شــغلی آنها، برای 
افزایش سطح اشتغال این بخش از جامعه علمی 
کشــور باید به شغل های نظارتی و کیفی مانند 
مسولیت فنی صنایع معدنی و یا کنترل کیفی 
محصــولات آن روی بیاوریم. همچنین با توجه 
به نیاز کشور به تدوین و تالیف آمار و اطلاعات 
صحیح می توانیم بخشی از نیروی انسانی را به 

این مراکز اختصاص دهیم.
این در حالی اســت که معدن به عنوان یکی از 
اجزای اصلی توسعه کشور شناخته شده است. 
همواره از آن به عنوان یکی از مزیت های اصلی 
در جهت رشــد اقتصاد غیرنفتی کشور نام برده 
شده است. این حوزه اشــتغالزایی قابل توجهی 
دارد و می توانــد مولد فعالیت هــای زیادی در 
کشور باشد. بنابراین برای استفاده بهینه از این 
منابع طبیعی باید برنامه ای مدون تدوین شود 
تا در کنار توســعه معدن شاهد اشتغال پایدار 
باشــیم که تاثیرات فراوانی بــر رفاه اجتماعی، 

توسعه و آبادانی مناطق مختلف دارد.
از معادن سنگ تا طلا

ایجاد هر شــغل در بخش معدن این قابلیت را 
دارد که با ادامه زنجیره تولید، بیشــتر از هفت 
برابر آن به صورت غیرمســتقیم اشــتغالزایی 
شــود و صادرات را افزایش دهد و مشکل منابع 
محــدود ارزی را هــم حل کند. بنــا به گفته 

در بررسی نقش زنجیره فولاد در افزایش اشتغال و تولید مطرح شد :

رفع موانع کسب و کار، کلید اشتغالزایی  بخش معدن
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کارشناســان به طور میانگین بیش از 25 هزار 
نفر به طور مســتقیم در کارخانجات ســیمان 
مشــغول به کار هســتند. با در نظــر گرفتن 
ضریب اشتغال صنایع معدنی )که یک به هفت 
است یعنی از هر شغل مســتقیم، هفت شغل 
غیرمستقیم ایجاد می کند( ۱75 هزار نفر دیگر 
به طور غیرمستقیم در صنعت سیمان اشتغال 
دارند. در معادن ســنگ و صنایع وابسته به آن 
نیز حدود ۴00 هزار نفر مشغول به کار هستند.
اما در این بین از معادن طلا نباید غافل شــد. 
احداث معادن طلا اشتغالزایی بالایی به همراه 
دارد به طــوری که گفته می شــود یک واحد 
کوچک می تواند 600 نفر نیروی انســانی را در 
خود جای دهد. به این ترتیب تمرکز بر معادن 
طلا می تواند به رونق اشــتغال در کشور کمک 

کند.
کاهش صدور مجوز و اشتغال

 پروانه بهره برداری  معادن
با بررســی گزارش عملکردها از ســوی وزارت 
صمت طــی دوماهه نخســت ســال  جاری و 
مقایســه آن با مدت مشــابه ســال گذشــته، 
این واقعیت اســتنباط می شــود که در بخش 
معدن با آمار منفــی پروانه بهره برداری روبه رو 
هستیم. این در حالی است که بر اساس همین 
گزارش، میــزان صدور مجوزهــای معدنی به 
 جز پروانه بهره برداری و هزینه صرف شــده به 
جهت عملیات اکتشاف در دو ماهه سال جاری 
نسبت به دو ماهه نخست سال ۱399 افزایشی 
بوده اســت. به این ترتیــب در حالی که آمار 
پروانه بهره برداری منفی اســت اما آمار پروانه 
اکتشاف و صدور گواهی کشف افزایشی بوده و 
شــاهد هستیم که سرمایه برای این حوزه سیر 

صعودی داشته است.
طبق آمــار وزارت صمــت، در صــدور پروانه 
بهره برداری در دو ماهه امسال نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل صدور مجوز مربوط به پروانه 
بهره برداری منفی شده و با افت ۱8/8 درصدی 
از 80 فقره به 65 فقره رســیده اســت. دیگر 
آمار کاهشــی این گزارش هم مربوط به میزان 
اشتغال به واسطه صدور پروانه های بهره برداری 
است که نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 
افت 5/3 درصدی داشــته اســت. در حالی که 
طی دو ماه نخســت ســال گذشــته 769 نفر 
مشغول شدند، این میزان در مدت مشابه سال 
جاری به 728 نفر رســیده است. به این ترتیب 
بر اساس گزارش عملکرد وزارت صمت طی دو 
ماهه نخســت ســال جاری در مقایسه با مدت 

مشــابه سال گذشــته آمار مثبتی در ارتباط با 
بهره برداری معادن مشــاهده نمی شود.  پروانه 
علاوه  بر اینکه تعداد مجوزهای صادره کاهشی 
بــوده، به طوری که ۴۱ نفــر کمتر را هم از دو 
ماهه سال ۱399 در این حوزه مشغول ساخته 

است.
از طرف دیگر بر اساس گزارش وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، میزان صدور مجوزهای معدنی 
به جز پروانه بهره برداری و هزینه صرف شده به 
جهت عملیات اکتشاف در دو ماهه سال جاری 
نسبت به دو ماهه نخست سال ۱399 افزایشی 
بوده، هرچند در مقابل میزان اشتغال در معادن 
به واسطه پروانه بهره برداری و صدور این مجوز 
کاهشی بوده است. در واقع در دو ماهه ۱۴00 
معادل ۱38 فقره پروانه اکتشــاف صادر شده 
که نســبت به ۱27 فقره صدور پروانه اکتشاف 
صادر شده در مدت مشابه سال گذشته افزایش 
8/7 درصدی داشته است. همچنین طی مدت 
مذکور ســال جاری با افزایش 2۱ درصدی در 
صدور گواهی کشــف معــادن، 75 فقره از این 
مجوز معدنی صادر شــده و این در حالی است 
در مجموع فروردین و اردیبهشــت ماه ســال 
۱399 قریب به 62 فقره گواهی کشــف صادر 

شده بود.

اشتغالزایی اولویت اصلی دولت
به طور کلی معدن در رونق تولید و اشــتغال که 
از مهم ترین مسائل کشور به شمار می رود، موثر 
است. وقتی معدن این ظرفیت را دارد که بیکاری 
را کاهش دهد، در نتیجه دولت هم باید برای آن 
چاره اندیشی کند. هر چه تولیدات داخلی بیشتر 
شــود فعل و انفعالات بازار هم افزایش می یابد. 
بنابراین در این روند،  اینکه اشــتغالزایی صورت 
گیرد و افراد بیشــتری بتوانند از این اشتغالزایی 

بهره ببرند باید اولویت اصلی مان باشد.
کارشناسان باور دارند که کلید افزایش اشتغال 
در حوزه فــولاد و به طور کلی معدن رفع موانع 
کسب و کار است. هنگامی  که تولیدکننده احساس 
امنیت داشــته باشد و قوانین به درستی اجرایی 
شوند، در نتیجه تمایل دارد ثروت اندوزی ایجاد 
کند. این در حالی است که در کشور ما شرایط 
حاضر کارفرمــا با وجود مشــکلات اقتصادی، 
 نوســان نرخ ارز و تحریم ها حمایت نشده و در 

معرض قوانین متغیر و متضاد قرار دارد.
صاحب نظران اقتصــادی در ایــن رابطه اعلام 
می کنند که اگر تمایل داریم به رونق اشــتغال 
در کشــور کمک کنیم و از معدن در این حوزه 
مدد بگیریم، باید در کنار تولید کننده باشــیم و 
در جهت رفع هر چه بیشــتر موانع کسب و کار 

بکوشیم.
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سرنوشت سازی  نقش  اکتشــاف  توسعه 
در رونق بخش معــدن دارد و به عبارتی 
سنگ بنای معدنکاری محسوب می شود. 
فعالان بخش معدن باور دارند اکتشــاف 
مواد معدنی مهم ترین رکن آغاز هر پروژه 
معدنی و پایه و اســاس معدنکاری است 
و اجرای آن می توانــد موفقیت کارهای 
معدنی را تضمین کند. این در حالی است 
که به باور کارشناســان اگر بی تدبیری ها 
ادامه پیدا کند این عرصه با چالش جدی 

روبه رو خواهد شد.

بــا اینکه هدف بهره برداری از معادن اســت و 
در این روند باید به اکتشــاف بهای بیشــتری 
داد اما متاسفانه بخشــنامه ها، تفاهمنامه ها و 
مانع تراشــی های ارگان هــای دولتی همچون 
وزارت صمت مانع ادامه کار شده است. این در 
حالی است که به دلیل تنوع انواع مواد معدنی 
در سراســر کشــور، موقعیت زمین شناســی 
منحصربه فرد ایران، وجود زیرساخت های لازم 
بــرای معدنکاری مثل شــبکه راه ها، راه آهن، 

برق سراسری، سیستم مخابراتی، انرژی ارزان، 
وجود بنادر صادراتی در جنوب و شمال کشور، 
نیــروی کار ارزان و فراوان، شــرایط اقلیمی 
خوب در بســیاری از نقاط کشور و همچنین 
تعداد بســیار زیاد دانش آموختــگان معدن و 
لقب  معدنکاری  بهشــت  ایران  زمین شناسی، 

گرفته است.
فعالان معدنی چالش های اساســی معدنکاری 
و بخش اکتشــاف را به چند دســته تقســیم 
می کنند. نخست می توان به قوانین و مقررات 
حاکــم بر فعالیت های معدنی اشــاره کرد که 
مجری آن نهادهای حاکمیتی و دولتی هستند. 
از جملــه این نهادها می توان به وزارتخانه های 
صنعت، معدن و تجارت، ســازمان های منابع 
طبیعی، محیط زیســت، انــرژی اتمی، وزارت 
نیــرو و وزارت راه وشهرســازی و تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی اشاره کرد.
لزوم حمایت از معادن کوچک

گرچه براساس قانون معادن و آیین نامه های آن، 
معدنکاری در ایران قانونمند است اما بسیاری 
از نهادهای دولتی قوانین و آیین نامه های خود 

را مقدم بر قانــون فعالیت معادن می دانند. به 
این ترتیب اغلب شــاهد تعارض منافع و بروز 
مشــکل برای بخش معدن هســتیم. چالش 
اساســی دیگر در حوزه اکتشاف، ضعف شدید 
مالی اشــخاص حقیقــی و حقوقی بــه  ویژه 
بخش خصوصی اســت که اغلب حسابشان از 
شرکت های دولتی جداست و به شدت نیازمند 
حمایت هستند. این در حالی است که به گفته 
کارشناسان چشــم امید دولت به شرکت های 
بزرگ است و توجه چندانی به کوچک ترها که 
اغلب بخش خصوصی هستند ندارد. با توجه به 
اینکه به دلیل محدودیت مالی بخش خصوصی 
بســیاری از فعالیت های معدنکاری تحت تاثیر 
کمبود نقدینگی قرار می گیرد، کارشناسان باور 
دارند که تمامی نهادهای مسوول در حل این 

مشکل باید تلاش کنند.
مهدیــه آزادی فعال معدنــی در این رابطه به 
»جهان صنعــت« گفت: اگر معادن اکتشــافی 
نباشــد، هیچ بهره بردار و بهره برداری، معدن 
و معدنکاری، اکتشــاف و استخراج، سنگبری، 
انبــار ســنگ، ساختمان ســازی و … وجود 
نخواهد داشــت. این در حالی است که دیدگاه 
بســته ارگان های دولتی باعث بلوکه شــدن 
محدوده هــای اکتشــافی در مراحل فی مابین 

ثبت محدوده و پروانه اکتشاف شده است.
این فعال معدنی با اشــاره به لزوم حمایت از 
معادن کوچک گفت: ایــن روند باعث از بین 
رفتن معادن بخش خصوصی می شود،  چراکه 
اغلب اینها معادن کوچک مقیاســی هســتند 
که باید حمایت شــوند. با اینکه از مســوولان 
بلندمرتبه کشــوری، اســتانی در وزارتخانه و 
استاندارها  و  استانی  زیرمجموعه  سازمان های 
انتظار می رود که در بازدیدهای خود به سراغ 
معادن تعطیل یا کوچک مقیاس دارای مشکل 
هم بروند و بازدیدهای خود را محدود به چند 
معدن بــزرگ نکنند، اما این عمل کمتر دیده 

می شود.
 او با تاکیــد بر اینکه معادن بــزرگ نیازمند 
حمایت چندانی از سوی دولت نیستند، گفت: 
در واقع معادن برند شــده آرد خود را بیخته 
و الک خود را آویخته انــد. وقتی معدنی برند 
می شــود به خودی خود پیشرفت می کند اما 

در بررسی مشکلات توسعه اکتشافات معدنی در کشور مطرح شد:

اقتصاد معدن تحت فشار دولتی
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این معــادن کوچک مقیاس تعطیــل و راکد 
هستند که محتاج دیده شدن هستند؛ معادن 
کوچک مقیاسی که باید مشکلاتشان حل شود.

آزادی تصریح کرد: با اینکه هدف بهره برداری 
از معادن اســت و در این روند باید به اکتشاف 
بهای بیشتری داد اما متاســفانه بخشنامه ها، 
ارگان های  مانع تراشــی های  و  تفاهمنامه هــا 
دولتی همچون وزارت صمت و قوانین متضاد، 
منابع طبیعی، محیط زیســت مانــع ادامه کار 

شده است.
بی مهری وزیر کار و صدا و سیما 

به معدنی ها
این فعــال معدنی درباره این پرســش که به 
عنــوان یک فعال معدنی مشــکلات معادن را 
به چه صورت می بینید،  تصریح کرد: مشکلات 
معــادن را می تــوان بــه دو دســته دولتی و 
خصوصی تقســیم کرد. مشــکلات دولتی باز 
دو دســته اند که شــامل وزارت صمت و دیگر 
ارگان ها و ســازمان ها از جمله منابع طبیعی، 

محیط زیست و… می شود.
او با اشاره به نقش وزارت صمت به عنوان ارگان 
متولی توسعه معدن گفت: این سازمان با صدور 
بخشنامه ها و تفاهمنامه های غیرکارشناسی و 
غیرمنطقی باعث بروز مشــکلات زیادی شده 
اســت. به طور مثال به دلیل تصمیمات غلط 
معادن کوچک مقیاس کشــور بلوکه یا تعطیل 
شــده اند. از جمله مهم ترین ایــن تصمیمات 
می توان به تفاهمنامه فیمابین منابع طبیعی و 
وزارت صمت اشاره کرد. او درباره نقش منابع 
طبیعی نیــز گفت: بهتر بود ایــن نهاد موانع 
طبیعی نامگذاری می شــد، چراکه بزرگ ترین 
مانع تراشی ها و ضربه های دردناک را به معدن 

و فعالانــش وارد کــرده اســت. در این روند 
از منابع  محیط زیســت هم گاه دســت کمی 

طبیعی ندارد.
آزادی با اشاره به اقدامات و عملکرد مسوولان 
دولتــی خاطرنشــان کــرد: رییس جمهور در 
ســفرهای اســتانی از صنایع بازدید داشــته 
اســت در حالی که این در مورد معادن صدق 
نمی کنــد. تنها یک مورد بازدید از معدن بوده 
که آن هم به نظر می رســد در سفر استانی او 
صورت نپذیرفته اســت. اما از بین مســوولان 
بایــد به نقــش وزرا هم توجه کــرد. به طور 
مثــال وزیر کنونی تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
شخص بسیار مردمی و امین و مدافع کارگران 
شناخته می شود و گفته می شود که مدام هم 
در پی راه اندازی مشــاغل اســت اما دریغ از 
اینکه عبدالملکی سراغی از کارگران بیکارشده 

معادن تعطیل کشور بگیرد!
این فعال معدنی با انتقاد از نقش صدا و سیما 
ادامه داد: صدا و ســیما به طور مداوم در حال 
پیگیــری کارخانجاتی اســت که چند ســال 
تعطیل و کارگرانشان از کار بیکار شده اند. در 
این راســتا بارها در اخبار نشان داده شده که 
کارخانه ای به مسیر تولید بازگشته اما دریغ از 
اینکه فعالان این حوزه یک بار پیگیر بازگشایی 
معادن شده باشند تا کارگران معدن هم از این 
خبر خشنود شــوند. ضمن اینکه صدا و سیما 
هیچ برنامه تلویزیونی را به صورت اختصاصی 
برای معادن در نظر نگرفته است. در این حوزه 
کارگردانان باید مشــکلات معدن را به تصویر 
بکشــند تا مردم و مســوولان با مشکلات این 
عرصه بیشتر آشنا شوند. او تاکید کرد: با توجه 
به بی مهری ها به بخــش معدن چطور ممکن 
اســت که معدن از ســیاهی و تباهی که دارد 

بتواند به روی ســیب ســرخ گونه گرایش پیدا 
کند!

او با گله از اینکه مسوولان فقط به دنبال اخذ 
حقــوق دولتی و مالیات و درآمدزایی از بخش 
معدن هســتند،  تصریح کرد: مانع تراشــی ها 
باعث شده که مسوولان توانمندی ها را ندیده 
و از پتانســیل ها غافل شــوند. این روند باعث 
شده که کمتر واقعیت را ببینیم. به طور حتم 
سنگ های اکتشــافی در کشور وجود دارد که 
بعضا لیاقت برند شــدن را دارند اما گمنام رها 
شده اند و صاحبانشــان هم دچار ورشکستگی 

هستند.
درخواست بخشش حقوق دولتی

این فعال معدنی با اشــاره به مشکلات بخش 
معــدن از بخش ها و نهادهای مختلف از جمله 
رییس جمهــور،  وزیر کار،  خبرنــگاران و دیگر 
مسوولان مربوطه درخواست کرد که به معادن 
تعطیل و لزوم بازگرداندن آنها به چرخه تولید 

بیشتر توجه کنند.
وی همچنیــن از مقامــات بلندپایــه دولتی 
و حاکمیتــی درخواســت کرد که بخشــی از 
حقوق های دولتی معادن به مناســبت سالگرد 
بخشــوده  ایران  اســلامی  پیروزی جمهوری 
شــود و یا اینکه گرفتارشــدگان در این حوزه 
مــورد عفو قرار گیرند چراکــه در حال حاضر 
بســیاری از فعالان توانمند و باســابقه حوزه 
معدن به دلیل همین چالش در زندان گرفتار 
شــده اند. این در حالی است که بسیاری دیگر 
از فعــالان حــوزه معــدن نیز با ایــن چالش 
دســت و پنجه نرم می کنند و مشخص نیست 
افزایــش حقــوق دولتــی معــادن و ناتوانی 
 آنهــا در پرداخت آن، تــا چه انــدازه آنها را 

درگیر کند.
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بعــد از توافقات، تجــارت ایــران به چه 
ســمتی خواهد رفت؟ آیا مانند توافق قبلی 
گشایش   هایی صورت می گیرد و شاهد رفت و 
آمد هیات   های اقتصادی مختلف خواهیم بود یا 
این   بار فضای متفاوتی را تجربه خواهیم کرد؟ 
قبل از پاسخ به این پرسش   ها باید توجه کرد 

که اصولا توافق به نفع ایران خواهد بود.

در ایــن خصوص به طور کلی از ســرگیری روابط 
چنانچه به   صورت هوشــمندانه پیش برود، می   تواند 
فرصت خوبی برای ایران باشــد. اما در جواب به این 
پرســش که بعد از توافق اصولا روابط به چه سمتی 
می رود، باید چند نکته را مورد توجه قرار داد. اولین 

مساله این است که چه توافقی صورت می گیرد؟
مهم تریــن راس در مذاکرات و هســته اصلی برای 
نتیجه   بخش بودن برجام، مســاله گشایش سیستم 
مالی با دنیاست؛ توافقی که در مذاکرات قبلی حاصل 
نشد و لازم است به   طور کلی حل شود؛ چرا که مساله 
انتقال پول از مجاری رسمی بانکی بین کشورها یکی 
از ارکان اصلی پیش   برد پروژه   هایی است که تعریف 

می شود.
این موضوع برای پیوستن ایران به FATF هم باید 
لحاظ شود. اگر ایران بخواهد به تعاملات بین المللی 
بازگردد، باید کشــور آماده تطبیق با استانداردهای 
بــه روز بین المللی بوده و برخــی قوانین و مقررات 
FATF داخلی متناسب با آن اصلاح شود. تصویب

در این میان یکی از مهم ترین استانداردهاست.
گروه ویژه مالی با نگرش سیاســت   های توســعه   ای 
به منظور مبارزه با پولشــویی و ایجاد شفافیت در 
سیستم های مالی ایجاد شــد. از این رو برای ایران 
ضروری اســت تا چنانچه تحریم   ها برداشت شود، 

برای پذیرش اســتانداردهای بین المللی و اصلاح و 
به روزرسانی مقررات بانکی و مالی خود اقدام کند تا 
بتواند با ایجاد شفافیت جلب اعتماد کند و موارد ابهام 
را برای شرکای تجاری خود به حداقل برساند. ایجاد 
شفافیت همچنین می   تواند از فرار سرمایه   ها از کشور 
جلوگیری کند و این یکی از مزیت   هایی است که لغو 

تحریم می   تواند برای کشور به وجود بیاورد.
مساله دیگری که در صورت حصول توافق می   تواند 
برای ما مفید باشد، افزایش درآمد حاصل از فروش 
بیشــتر نفت اســت. در صورتی که میزان صادرات 
نفت ایران بــه حالت پیش از تحریم   هــا بازگردد، 
کشورهایی مثل چین، هند، کره   جنوبی، ترکیه و.... 
منتفع خواهند شد؛ چرا که با بازگشت دوباره ایران 
به بازار جهانی فروش نفت، رقابت افزایش می   یابد و 
کشورهای واردکننده می   توانند با شرایط بهتری به 
نفت          خام دست یابند. البته کشورهای تولیدکننده 

نفت مسلما از این موضوع خوشحال نخواهند شد.
موضوع مهم دیگر، ســرمایه گذاری در صادرات گاز 
کشور به اروپاست؛ موضوع بسیار مهمی که متاسفانه 
دولت از آن غافل شــده، در حالــی که ایران دارنده 
دومین ذخایر گازی دنیاست و می   تواند از منافع ناشی 
از صادرات گاز درآمد زیادی داشته باشد و این مهم 
کمک موثری به رشد اقتصادی کشور و بهبود شرایط 

اقتصادی است.
این در حالی اســت که روســیه امروزه منبع اصلی 
تامین کننده گاز اروپا شــناخته می شود و آمریکا به 
دلیل شکســت انحصار صادرات گاز اروپا در تلاش 
برای یافتن کشــور جایگزین است. باید توجه کرد 
که در صورت رسیدن به توافق، نباید انتظار افزایش 
صادرات در بازه زمانی کوتاه         مدت را داشــت؛ چراکه 
مصرف داخلی بالا بوده و توسعه میادین جدید گازی 

به زمان نیاز دارد. با این حال، توافق می   تواند با ورود 
جریان سرمایه گذاری خارجی و شرکت های صاحب 
فناوری، در کوتاه         مدت به حفظ سطوح فعلی تولید 
کمک کند و ســپس در بازه چندســاله با افزایش 

قابل   توجه سطح تولید، به رشد صادرات منجر شود.
لغو تحریم   های نفتی و بانکی می   تواند از طریق اقدام 
به انعقاد قراردادهایی برای جذب ســرمایه و توسعه 
صنعت نفــت و گاز باعث ورود ســرمایه و فناوری 
پیشرفته به کشور شود. کشور ما می   تواند با مدیریت 
صحیح و توافق هوشمندانه به نتیجه خوبی در این 
خصوص برســد. بنابراین اینکه چگونه و بر سر چه 
موضوعاتی توافق می   کنیم و محتــوای قرارداد چه 
خواهد بود، بسیار مهم و تعیین   کننده آینده روابط 

ایران با دنیاست.
توافق برجام، ابزاری برای بازگشت اطمینان به آینده 
و عاملی برای فروکش کردن تورم نجومی به وجود 
آمده اســت و در نتیجه می   تواند باعث انگیزه          برای 
افرادی شــود که به دلیل بی   ثباتی اقتصاد تصمیم 
به مهاجرت از طریق ســرمایه گذاری در کشورهای 
همسایه گرفتند و بخشی از سرمایه   های بیرون رفته 

به کشور بازگردد.
همچنیــن چنانچه مســیرهای مالــی از مجاری 
رسمی بازگردند، شرکت های ایرانی برای صادرات و 
واردات دیگر نیازی به صرف هزینه   های گزاف برای 
تجارت   های فرامرزی خود نخواهند داشت؛ چرا که 
مسیرهایی که با اقدامات مغایر اصول تجارت جهانی 
از سوی آمریکا، برای شرکت ها مسدود شده بود، باز 

خواهد شد.
لغر تحریم   ها همچنین می   تواند صنعت گردشگری 
کشور را احیا کند و با توجه به پتانسیل   های ایران در 
این حوزه به قطب مهمی در کسب درآمد، ارزآوری و 

زمان استفاده 
از ظرفیت ها

فریال مستوفی-رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران
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رشد اقتصادی تبدیل شود.
در صــورت لغو تحریم   ها، موقعیــت ترانزیتی ایران 
و دسترســی   اش به کریدورهــای مختلف موقعیت 
کشورهای همســایه برای تبدیل شــدن به هاب 

ترانزیتی را تحت   الشعاع قرار می دهد.
در حال حاضر جغرافیای ایران و موقعیت ژئوپلیتیکی 
کشور در میان کشورهای منطقه، برتر است و چنانچه 
بتوان با ســرمایه گذاری در حوزه زیرســاخت   های 
حمل ونقل از ظرفیت کشور در این حوزه بهره برد، 
می   توان درآمد خوبی از این طریق عاید کشور کرد. 
بنابراین ســرمایه گذاری در بهبود زیرســاخت   های 
بندری در بنــادر مهمی چون چابهار و.... از اقدامات 
ضروری است که دولت در سطح داخلی باید به آن 

اهتمام ورزد.
لغو تحریم ها همچنین باعث رونق بخش معدنی کشور 
خواهد شد و می   تواند از طریق ورود تکنولوژی   های 
به روز در امر استخراج مواد اولیه و همچنین ارتقای 
کیفیت محصول نهایی موثر واقع شود. نهایتا اینکه 
ازســرگیری روابط قطعا به نفع ایران خواهد بود، اما 
مهم است که از این نظر جایگاه ما در تعاملات   مان با 
شرکای بین المللی   مان مشخص باشد که در صورت 

توافق بسیار هوشمندانه این روابط را مدیریت کنیم.
در دور قبلی مذاکرات، با اینکه هیات   های تجاری به 
ایران آمدند، اما به دلیل نبود شفافیت در قراردادها، 
ثمره   ای حاصل نشد، مسلما اگر این بار نیز توافقات 
در همان سطح باشد، نتیجه   ای پایدار حاصل نخواهد 
شد. بنابراین روشن است که برای حصول نتیجه   ای 
که بتوان مبتنی بر آن افق روشنی برای آینده روابط 
ایران با دنیا متصور شــد، نیاز است که نکات مهم، 

تعیین تکلیف شــوند و در خصوص آنها به توافقی 
روشن و شفاف رسید.

در صــورت توافق باید با کاهــش قیمت دلار تورم 
نیز تا حدودی کاهــش پیدا می کند و از این حیث 
اقتصاد کشور فرصتی برای تنفس پیدا خواهد کرد. اما 
نکته   ای که در اینجا باید در نظر داشت، این است که 
تغییرات به سرعت اتفاق نمی   افتد و برای اینکه بتوانیم 
در صورت حصول توافق، آینده تجاری مناسبی برای 
کشور متصور باشــیم، لازم است که در کنار عوامل 
یادشده، اصلاحاتی در داخل کشور به وجود بیاوریم 
که چنانچه توافق حاصل شــود، کشور تا حدودی 

آماده باشد.
در این خصوص موضوع مهم دیگری که باید دولت 
به آن توجه کند، این است که با تجربه از دور قبلی 
مذاکرات، امید واهی برای مردم به وجود نیاورد؛ چرا 
که این موضوع ســبب بی   اطمینانی بیشتر مردم به 

حکومت است و باعث ناامیدی ملت می شود.
دولــت باید با درایت این موضــوع را مدیریت کند؛ 
چرا که نتیجه رفع احتمالی تحریم   ها در کوتاه   مدت 

مشخص نخواهد شد و این موضوع زمان براست.
اصــولا باید توافق به گونه   ای باشــد که اثر موقت و 
کوتاه   مدت نداشته باشد، بلکه به توافق پایدار با نتایج 
بلندمدت نیاز است تا مشکلات سابق مجددا پیش 
نیاید و تجربه گذشته یک بار دیگر کام دولت و ملت 
را تلخ نکند. در کنار این مهم، مشکلات و چالش   های 
داخلی اقتصاد کشور نیز باید حل شود که هم راستا با 
لغو تحریم   ها، بتوانیم آماده پذیرش تغییرات و اجرای 

آنها باشیم.
با لغو تحریم   ها ایران در مقابل رقبای منطقه   ای جایگاه 

پیدا می کند و می   تواند در زنجیره ارزش جهانی هم 
نقش پررنگ   تری داشته باشد. در نتیجه، برنامه   های 
دولت باید از سیاست   های مبتنی بر حفظ وضعیت 
موجود به سیاست   های توســعه   ای و سیاست   های 

مبتنی بر افزایش صادرات تغییر کند.
خصوصی   ســازی باید به   عنوان یکــی از مهم ترین 
اقدامات در صدر برنامه   های دولت قرار گیرد. دولت 
باید با همکاری بخش خصوصی، پروژه   های خود را 
پیش ببرد و در این مســیر دولت با ایجاد بسترها و 
زیرساخت   های لازم از بخش خصوصی حمایت کند 
تا با همکاری مشترک بتوانیم برای اجرای پروژه   های 

بین المللی آماده شویم.
یکی دیگر از اثربخش   ترین راه   حل   ها برای برون   رفت 
کشور از چالش   های اقتصادی موجود، کاهش مداخله 
دولت در اقتصاد و بسنده کردن به نظارت شفاف و 

صحیح از طریق اجرای مقررات مناسب است.
ایجاد اعتماد سرمایه گذاران از طریق افزایش امنیت 
سرمایه گذاری و کاهش ریسک اقتصادی و احترام به 
حقوق مالکیت    از دیگر اصلاحاتی است که در سطح 
داخلی باید به آن توجه شود. سرمایه گذار، چه داخلی 
و چه خارجی، باید این اعتماد را داشــته باشــد که 

دولت از او حمایت خواهد کرد.
بنابرایــن پیش از هــر امیدی به رفــع تحریم   ها، 
ضروری اســت که دولت بــا نگاهی متفاوت به فکر 
اصلاحات داخلی باشــد تا با استقرار روابط تجاری 
دوجانبه و چندجانبه مبتنی بر سیاســت برد-برد 
بتوان در طول زمان هــم اقتصاد داخلی توانمندی 
 داشــت و هم در سطح بین المللی جایگاه درخوری 

به دست آورد.
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خلأ کشور در حوزه اکتشاف

پهنه ایران زمین در حوزه زمین       شناسی شرایط 
ویژه       ای دارد. مــا با 7۰نوع ماده معدنی در پهنه 
کشور روبه رو هستیم که تنوع بسیار بالایی دارد؛ 
در بسیاری کشورها حتی کشورهای منطقه ما 
صرفا شاهد یک یا چند نوع ماده معدنی هستیم. 

از طرف دیگر در ایران 300 معدن شدادی یعنی معدن 
قدیمی وجود دارد که مشــخص نیســت از چه دوره 
زمانی ما وارث این معادن هستیم. معادنی که در روی 
آنها اکتشــاف، استخراج و فرآوری صورت گرفته است. 
اما در عصر حاضر تاریخ اکتشــاف در ایران به دوره ای 
برمی گردد که انگلیسی       ها برای کشف نفت و گاز وارد 
ایران شدند، در واقع انگلیسی       ها با ورود به ایران اولین 
سری نقشه       برداری       ها را در منطقه زاگرس آغاز کردند. 
با تشکیل سازمان زمین       شناسی کشور در سال ۱338 
که عملا از سال ۱3۴0 کارش را شروع کرد؛ بخشی از 
ایران مرکزی به شرکت تکنواکسپورت شوری داده شد.

آن زمــان روس       ها ذوب آهنــی را وارد ایران کردند که 
نیازمند زغال ســنگ بود؛ برای همین شروع کردند به 
اکتشــاف در حوزه مواد معدنی، کشف زغال سنگ و 
آهن و مواد معدنــی دیگر مثل آهک.  از طرفی دیگر 
آمریکایی       ها برای کشف ذخایر مس وارد کشور شدند. 
آنها یک پیمانکار از یوگســلاوی آوردند که در شمال 
کشور شروع به کار کرد. فرانسوی       ها هم در سیستان و 

بلوچستان کار اکتشاف را دنبال کردند. البته هرکدام 
از این گروه       ها که وارد ایران شــدند؛ در حدود معادن 
شــدادی کار را شروع کردند. مثلا مس سرچشمه که 
یک معدن شــدادی کوچک بود به تدریج بزرگ شد 
و به یک ذخیره بزرگ در کلاس جهانی تبدیل شــد. 
گل گهــر در آهن نیز همین وضع را داشــت، یعنی با 
ورود این گروه       ها اســتخراجی که قدیمی       ها انجام داده 
بودند، گســترش پیدا کرد. بدین ترتیب نسل اول این 
حوزه با کمک کارشناســان ســازمان ملل، نسل       های 
بعدی را هم برای اکتشــاف و هــم علوم زمین تربیت 
کردند. براین اســاس هم سازمان زمین       شناسی ایران 
در بین ۱80 سازمان زمین شناسی جهان توانست در 
جرگه ۱0سازمان برتر جهان قرار بگیرد. بدین ترتیب 
وظایفی همچون تهیه نقشه زمین       شناسی خاورمیانه و 
تهیه تکتونیک دنیا به عهده ایران قرار گرفت. البته هنوز 
هم سازمان زمین       شناسی ایران جایگاه خوبی در بین 
سایر ســازمان های زمین       شناسی در دنیا دارد. ما ابتدا 
نقشه       های یک میلیون و 500 هزار را کامل کردیم؛ بعد 
نقشه       های 250 هزار و سپس ۱00 هزار را تهیه کردیم. 
چندی پیش هم نقشــه       های 25 هزار را در دستور کار 
قرار دادیم. این مقیاس       ها باعث شد اکتشاف در کشور 
ساماندهی شــود.  برمبنای اکتشــافاتی که سازمان 
زمین       شناسی و سایر سازمان های دولتی انجام دادند، 
مشخص شد تا پایان ســال99 معادل 55 میلیارد تن 

ذخایر قطعی در کشور وجود دارد. براساس همین آمار 
میزان استخراج ســالانه ما ۴55 میلیون تن است. ما 
بیش از ۱2 هزار معدن داریم که 6 هزار و ۱30 معدن در 
سال99 فعال بوده است. حال اگر بخواهیم ذخایر نفت 
و گاز را هم در محاسبات بیاوریم، معادل 6 الی 7 درصد 
ذخایر طبیعی دنیا در ایران اســت. باتوجه به اینکه ما 
یک درصــد خاک دنیا را نیز داریــم، بنابراین کماکان 
شــرایط مطلوبی در پهنه دنیا داریم، اما از این منابع 
به طور کامل و مطلوب استفاده نمی       کنیم.  براساس آمار 
ســال99 معادل ۱/ ۱3 درصد ذخایر ما فلزی است که 
از این رقم 39 درصد تولید ما در همان ســال مربوط 
به ذخایر فلزی بوده است. بدین ترتیب سه برابر ذخایر 
تولیــد انجام می دهیم. در حوزه ذخایر غیرفلزی ما 6/ 
۱9 درصد ذخایر غیرفلزی داریم که از این رقم نیز 7/ 
8 درصد تولید کردیم. این رقم هم منطقی است چون 
ما نصف ذخایر را اســتخراج می       کنیم. در این بین 3/ 
67 درصد ذخایر ما مصالح ساختمانی و سنگ نماست، 
در نتیجــه ما باید به ذخایر فلــزی و ذخایر غیرفلزی 
استراتژیک اهمیت بیشتری بدهیم چون ارزش افزوده       ها 
بسیار بالاست.  ما قبل از انقلاب و حتی بعد از انقلاب به 
دلیل اینکه نفت و گاز زیادی داشتیم و داریم، همیشه 
هزینه       های کشــور را از طریق نفت پوشش دادیم و به 
سایر منابع طبیعی اهمیتی ندادیم، به همین دلیل به 
معدن و سایر منابع بی       توجه بودیم. فقط در دوره       ای که 
با تحریم نفت و گاز روبه رو شدیم، به حوزه       های دیگری 
مثل معدن توجه کردیم و از طریق آنها کسب درآمد 
کردیم، بنابراین تاکنون ما روی معدن و روی اکتشاف 
سرمایه       گذاری کمی کرده ایم. در دنیا در بخش معدن، 
اکتشاف هزینه نیست؛ بلکه سرمایه       گذاری است؛ منتهی 
فرق معدن با ســایر حوزه       ها این است که معدن یک 

بنگاه زودبازده نیست.
معدن مثل زمین زراعی نیست که در آن ابتدای سال 
بذر گندم بکاریم و انتهای ســال به ما محصول بدهد. 
در معدن یک نســل کار می کنند و چندین نســل از 
آن بهره       برداری می کنند؛ بنابراین این حوزه یک حوزه 
جدیدی برای مسوولان ماست، به همین دلیل هم اغلب 
با این حوزه شعاری برخورد می کنند، ولی با شعار کار 

معدن پیش نمی       رود.
در بررسی چالش های پیشروی معدن یکی از مسائل 
این اســت که الان جایگاه معدن در کشور گُم است. 
مدیریت زمین یک مدیریت واحد نیســت، مدیریت 
جزیره       ای است. مثلا ســازمان آب صرفا به ذخایر آب 
فکر می کند. محیط زیســت به »گله بز« فکر می       کند؛ 
جنگلبانی به درخت       ها فکر می کند. براین اساس، اگر 
کســی بخواهد در حوزه معدن ورود کند باید از کلی 
دستگاه       ها استعلام بگیرد گذشته از اینکه        مزاحمت       های 
محلی وجود دارد؛ چون هر روستایی یک منطقه را از 
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آن خود می       داند. از سوی دیگر در وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت اولین دغدغه وزیــر، قیمت کالاها و تامین 
بازار است. بعد از آن وزیر به مسائل و مشکلات صنایع 
گوناگون کشور می پردازد و در این بین به معدن کمتر 
توجه می شــود و به تبع آن به اکتشاف کمتر از معدن. 
درحالی که اگر جایگاه معدن در کشور درست تعریف 
شده باشد، مسوولان باید بیشتر به اکتشاف توجه کنند. 
به یاد دارم ســال6۱ که وارد وزارتخانه شدم ما وزارت 
صنایع و معادن داشتیم. آن زمان به معدن توجه بهتری 
نســبت به الان می شــد، اما بهترین زمانی که معدن 
مورد توجه قرار گرفت و شکوفا شد؛ زمانی بود که وزارت 
معدن و فلزات داشــتیم. آن زمان ما معاونت اکتشاف 
هم داشــتیم و توجه و تمرکز مسوولان امر روی چهار 
حلقه معدنی بود. چهار حلقه اکتشاف، معدن، فرآوری 
و صنایع معدنی، حلقه       هایی هستند که اگر در کشور 
شکل بگیرد؛ دیگر شاهد خام فروشی نمی       شویم و بیشتر 
به سمت تولیدات با ارزش افزوده بالا می       رویم.  چالش 
بعدی ما در حوزه معدن این است که تقسیم کار درست 
انجام نشده است. الان همه در مورد اکتشاف اظهارنظر 
می کنند. اکتشاف چهار مرحله دارد. شامل شناسایی، 
پی       جویی، اکتشاف عمومی و اکتشاف تفصیلی است؛ 
در پایان اکتشاف تفصیلی است که اعلام می شود این 
میزان ذخیره قطعی با این میزان عیار متوسط وجود 
دارد، در واقع در این صورت می توان گفت معدنی وجود 
دارد. حال مســاله این است که الان مشخص نیست 
این بخش ها به عهده کیست؟ درحال حاضر به غیر از 
سازمان زمین شناسی که مسوول شناسایی، پیجویی 
است، تهیه و تولید، ایمیدرو و بخش خصوصی هم به 
این حوزه ورود می کنند، یعنی شاهد دوباره کاری در امر 
اکتشاف می       شویم؛ همه این اتفاقات هم به این دلیل رخ 
می دهد که ما در بخش معدن شاهد فرماندهی واحدی 

نیستیم که تقسیم کار انجام دهد.
در حوزه معدنی چالش بعدی ما بودجه اندک سازمان 
زمین       شناسی است. هنوز بودجه       ای که برای اکتشاف 
در نظر گرفته می شود، قابل قبول نیست. اگرچه رقم 
بودجه فعلی نسبت به گذشــته بهتر شده است؛ اما 
بودجه        قابل توجهی نیســت. اگر ما بخواهیم براساس 
منابــع فلزی و غیر فلزی موجود ذخایر بیشــتری را 
کشف کنیم، باید از ســطح عبور کنیم و وارد عمق 
شــویم. برای اینکه ایــن اتفاق بیفتد، مــا نیازمند 
ژئوفیزیک هوایی در کل کشور هستیم. برای این کار 
هم بودجه سازمان زمین شناسی باید آنقدر باشد که 
بتواند کل کشــور در ژئوفیزیک هوایی پوشش داده 
شــود. با این روش می       توانیم هر نوع ماده معدنی که 
جزو اولویت کاری و استراتژیک ماست را کشف کنیم. 
درضمن در اکتشاف ما باید استراتژی داشته باشیم. 
این استراتژی تا مشخص نشود، تدوین نشود و همه 
قبول نداشته باشند، کاری از پیش نمی       رود، چون در 
این استراتژی مشخص می شود که چه گروهی باید 

چه کاری را در چه مرحله       ای انجام دهد.
بنابراین بزرگ ترین چالش ما نبود یک سند راهبردی در 

حوزه اکتشاف است. تا       کنون سندهای متعددی در این 
حوزه تعریف شده؛ اما هیچ کدام برپایه علمی و براساس 
دیدگاه       های فنی کارشناسان نبوده است. البته حدود 
۱5 سال پیش آخرین سند زمین       شناسی برپایه نظرات 
کارشناسی تهیه شد، سپس مقرر شد استراتژی معدن 
نیز تهیه شــود و همه امور با هم پیش  برود، اما تهیه 
استراتژی معدن آنقدر طول کشید و آنقدر مدیریت       ها 
تغییر کرد و در تغییر هر مدیریتی سیاســت ها دچار 
دگرگونی شد که باعث شد آن استراتژی از دستور کار 
خارج شود. در دنیا یک استراتژی 5 سال الی ۱0 سال 
تعریف می شــود و به تدریج این استراتژی نو می شود؛ 
اما اینجا این اتفاق نیفتاد و ما الان ســندی نداریم. از 
طرفی کار کردن بدون نقشه اشتباه است. ما الان درست 
نمی       دانیم باید بیشتر به کدام ذخایر بپردازیم. نیازهای 
صنایع کشور را هم که به حوزه معدنی مرتبط هستند؛ 
دقیق نمی       شناسیم تا براساس آن نیازها حرکت کنیم. 
الان دنیا به ســمت خودروهای الکتریکی می       رود. این 
خودروها لیتیوم می خواهد؛ اما هنوز به دنبال اکتشاف 
آن نرفته ایم، درحالی که باید خیلی زود به این مباحث 
ورود کنیم. ما با شعار نمی توانیم کاری از پیش ببریم. 
ما باید یک کریدور معدنی داشته باشیم که به صورت 
علمی و فنی طراحی شــده باشد. در این شرایط است 
که هر فردی یا گروهی هم وارد می شــود مسیر اصلی 
را دنبــال می       کند و در راســتای هدف اصلی حرکت 
می کنــد.  یکی از چالش های بعدی ما وجود مدیرانی 
است که آشنایی با این حوزه ندارند. در برخی دوره       ها ما 
با مدیرانی مواجه شدیم که حتی با این رشته آشنایی 
نداشته است. مدیری که با این حوزه آشنا نیست چطور 
می تواند حوزه معدنی را مدیریت کند. گذشته از اینکه 

در حوزه آکادمیک نیز ما با چالش روبه رو هستیم.
درحال حاضر دروســی کــه در دانشــگاه       های ما به 
دانشجویان آموزش داده می شود با آنچه در این حوزه 

اتفاق می       افتد؛ متفاوت است و فارغ التحصیلان ما با این 
حوزه بیگانه هســتند زیرا در حوزه علمی نتوانستیم 
دانشــگاه       های کشــور را به روز کنیم و از اساتیدی در 
دانشگاه       ها بهره بگیریم که در روی زمین کار کرده باشند 
و مطالبی از جنس زمین و پهنه ایران به دانشــجویان 
بیاموزند. در نهایت هم علاقه       مندی در دانشجویان ایجاد 
نمی شود و تولید دانشجوی زمین       شناسی و دانشجوی 
معدن کمکی به ما نمی       کند، بنابراین برای اینکه کشور 
در این زمینه متحول شود، باید همه زیرساخت ها به 
درستی جلو برود. همه اینها باید در آن سند و استراتژی 
اکتشاف دیده شود.  ما امروز گذشته از اینکه در حوزه 
منابع انســانی مشکل داریم؛ در حوزه تجهیزات نیز با 
چالش روبه رو هســتیم. ما برای اینکه در اکتشاف به 
عمق برویم؛ نیازمند تجهیزاتی به روز هستیم. تجهیزاتی 
که هزینه       ها را کاهش دهد، اما تجهیزات و ماشین آلات 
ما خیلی قدیمی هستند. امروز همه ماشین آلات معدنی 
در حوزه بهره       برداری و اکتشاف قدیمی هستند و باید 
به روز شوند.  موضوع پایانی که باید به آن بپردازم این 
است که در حال حاضر اگرچه زنجیره ارزش در صنایعی 
مثل مس، آهن، ســرب و روی به طور کامل توســط 
متخصصان ایرانی انجام می شــود؛ اما روند حرکت ما 
کُند است. برای سرعت بخشیدن به این کار ما نیازمند 
ورود شرکت های دانش بنیان هستیم. این شرکت ها با 
ورود به این حوزه می توانند تکنولوژی       هایی که ســایر 
کشــورهای دنیا به ما نمی دهند را تامین کنند. بدین 
ترتیب با ورود شرکت های دانش بنیان می       توانیم ماده 
معدنی بهتر، ارزان تر و باتکنیک       تر را استخراج و فرآوری 
کنیم. ما امروز در حوزه فرآوری، معادن باطله یا دپوی 
زیادی داریم که نیازمند تکنولوژی بالایی هستند. البته 
برای ورود شــرکت های دانش بنیان به این بخش هم 
نیازمند وجود اســتراتژی هستیم که جای آن در این 

صنعت خالی است.
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آیا 2۰22 ســال کاهش قیمت فولاد خواهد بود؟ مشاهده وضعیت بازار 
فلزات اساسی نشان می دهد در سال جاری عرضه و تقاضای جهانی فولاد 

افزایش خواهد یافت؛ اما قیمت ها در مسیر عکس حرکت خواهند کرد. 

کاهش قیمت فولاد هم احتمالا ناشی از شدت گرفتن واکسیناسیون در جهان و 
بازگشت حیات به همه بخش های زنجیره وسیع آهن است. وضعیتی که ثبات بازار 

فولاد را در پی خواهد داشت.
روند قیمت فولاد نزولی خواهد شد؛ بررسی تحلیل        ها و مرور روندهای جهانی بازار 
فلزات اساسی نشــان می دهد فولاد در سال2022 احتمالا قیمتی نزولی خواهد 
داشــت. فولاد که یکــی از حلقه        های مهم و بنیادین زنجیره ارزش آهن اســت، 
تحت تاثیر متغیرهای متعددی در حال کاهش اعتبار اســت. مهم ترین موضوع به 
انتقال بزرگی برمی        گردد که باید تا افق 2035 و 2050 زمینه        ساز جهانی پایدارتر 
باشد. تولید فلز آهن یکی از فعالیت های آلاینده        ای است که کانون برنامه جهانی 
کربن        زدایی اســت؛ این فلز یکی از آلاینده        تریــن روندهای تولید را در میان همه 
فلزات اساسی دارد. فولاد نیز به عنوان پرتقاضاترین خروجی تولید آهن، فعلا و در 
ابتدای دومین ماه از سال2022 بهایی ۴778دلاری دارد. عددی که نسبت به قیمت 
3285 دلاری پس از وقوع پاندمی در میانه سال2020، رشدی ۴5درصدی را نشان 
می دهد. این عدد که زمانی به قله ۱0 ساله خود رسید، در 27 سپتامبر 202۱ رکود 
5950 دلار را به ثبت رساند که عددی بی        سابقه بود و رشد 8۱درصدی این کالای 
اساسی را نسبت به زمان شروع پاندمی نشان می داد. این جهش که تحت تاثیر سه 
نیروی شدت گرفتن واکسیناسیون، افزایش مصرف جهانی و رشد تولیدات صنعتی 

در فصولی از سال202۱ رخ داد، با افزایش تولید سنگ آهن در معادن و رشد تولید 
فولاد تعدیل شد. از آنجا که مس و آلومینیوم و ارقامی از آلیاژهای مشابه در سالیان 
اخیر در صنایع اصلی مصرف کننده فــولاد محبوبیت یافته        اند، تقاضا برای فولاد 
کاهنــده یا با ثبات بالا خواهد بود. موضوعی که مهم ترین نقش را در روند کنونی 
بازار فولاد خواهد داشــت. بررسی »دنیای اقتصاد« از بازار فولاد نشان می دهد هم 
قراردادهای آتی و هم تحلیل        های موسسات تحقیقاتی گویای روند کاهشی قیمت 
فولاد خواهد بود. تصور تریدینگ اکانمیک این است که بهای فولاد تا انتهای 2022 

و ابتدای 2023 به محدوده 3500 تا ۴250 باز خواهد گشت.
تحلیل        های دیگر نیز نشــان می دهد در ســال پیش رو بهای فولاد بین 3500 تا 
۴500 دلار متغیر خواهد بود ولی احتمالا در پایان سال این عدد روی ۴هزار دلار 

متوقف شود.
فولاد که عموما در ساخت و ساز و بخش های زیرساختی، صنعت قطعه و اتومبیل، 
تولید انواع ماشین آلات و نیز صنعت ساخت لوازم مورد استفاده در خانه و آشپزخانه 
مصرف دارد؛ پایه اصلی ساخت دنیای جدید است. چین و پس از آن اتحادیه اروپا 
بزرگ ترین ســازندگان فولاد جهان هستند و پس از این دو، ژاپن، ایالات متحده، 
هند، روسیه و کره جنوبی جزو بزرگان صنعت فولاد هستند. ایران نیز سال202۱ 
با تولید بیش از 5/ 28میلون تن و اندکی افت دهمین فولادساز جهان بوده است. 
بحران بزرگی که باعث شده تا بخش فولاد چالش های بسیاری را پیش روی خود 
داشته باشد، دو مبحث مواداولیه یعنی استخراج سنگ آهن و نیز مساله انرژی است. 
از آنجا که در بسیاری از مناطق جهان مساله ذخایر سنگ آهن و استخراج سنگ 
از معادن با مشــکلاتی روبه روست، تولید فولاد به شکل سالانه نوساناتی دارد که 

گزارش تحلیلی جهان معدن از بازار جهانی فولاد و ریسک های آن؛

چشم انداز جهانی صنعت فولاد
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گاهی بین ۱0 تا 20میلیون تن در سال نوسان دارد. موضوعی که باعث می شود تا 
بسته به بودجه        های سالانه دولت ها برای بخش عمرانی، تقاضای سرمایه        گذاری در 
صنعت ساختمان و ترندهای صنعت خودرو، نوساناتی در تقاضای فولاد بروز کرده و 
در قالب شوک        های قیمتی کوچک و بزرگ بروز کند. به نظر می رسد سال2022 از 
این منظر سالی کم حاشیه و با ثبات نسبتا بالا در قیمت فولاد باشد. از نکات جالب 
درباره این بازار، اتصال آن به خیل عظیمی از محصولات و زنجیره        ها و حلقه        های 
واسط است که از خرید و فروش انواع سنگ آهن با درجات خلوص         متفاوت، معامله 
ضایعات تا مبادله میلگرد و شمش و نیز ساخت انواع ورق یا گونه        های مقاومت بالا و 
سبک فولاد را دربر می گیرد. زنجیره        هایی که هر یک به تنهایی تحلیل                هایی مختص 
به خود را می طلبند و بازار گرم و پرشــوری دارنــد و بر روندهای کلی بازار فولاد 
تاثیر بالایی می        گذرند. با این حال، در این گزارش سعی خواهد شد روی خود بازار 
فولاد به عنوان اصلی        ترین بخش بازار فلزات اساسی نورافکن انداخت و به محصولی 
پرداخت که بزرگ ترین حجم تولید در میان همه انواع فلزات را به خود اختصاص 

داده است.
نرخ ماهانه تولید فولاد در جهان

در اکتبر202۱ آمار تولید گردآوری شــده از 6۴کشــور فعــال در صنعت فولاد 
نشان می دهد این بخش با افت تولید 6/ ۱0درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل روبه رو شده است. شــواهد موجود نشان می دهد در این ماه در جهان حدود 
۱۴5میلیون و 700 هزار تن فولاد تولید شــده است. در نوامبر202۱ نیز به دلیل 
افت 9/ 9درصدی تولید در جهان، میزان تولید جهانی فولاد به 3/ ۱۴3میلیون تن 
تنزل پیدا کرد که عددی به مراتب کمتر از ارقام تولید شده در نوامبر2020 است. 
در سپتامبر نیز اوضاع تولید فولاد در جهان مناسب نبود تا این بخش در حد فاصل 
ماه        های پایانی سال با افت تولید روبه رو شود. البته شواهد موجود نشان می دهد در 
۱۱ ماهــه 202۱ کل تولید فولاد جهان معادل ۱752 میلیون و 500 هزار تن بوده 
است. رقمی که گویای رشــد 5/ ۴ درصدی این بخش در مقایسه با مدت مشابه 

سال2020 بوده است.
در اکتبــر، چیــن 6/ 7۱میلیون تن فولاد تولید کرد که 3/ 23درصد نســبت به 
اکتبر2020 کاهش تولید داشــت. هند هم با 8/ 9میلیون تن تولید رشــدی ۴/ 
2درصدی را تجربه کرد. ژاپن نیز با 2/ 8میلیون تن تولید رشدی 3/ ۱۴ درصدی 
را به ثبت رســاند. ایالات متحده هم دیگر بازیگری اســت کــه به لطف افزایش 
بیســت درصدی، تولید خود را به 5/ 7میلیون تن رساند. تخمین زده می شود که 
روسیه نیز ۱/ 6میلیون تن تولید کرده است که اگر درست باشد، 5/ 0درصد کاهش 
تولید را یادآور می شــود. کره جنوبی دیگر بازیگری است که با تولید 8/ 5میلیون 
تنی افت یک  درصدی را به ثبت رســانده است. آلمان هم در این  ماه 7/ 3میلیون 
تن فولاد ساخته و بهبود تولید خود را 7 درصد اعلام کرده است. ترکیه نیز با تولید 
5/ 3میلیون تنی تولید خود را 8 درصد افزایش داده است. تخمین زده می شود که 

برزیل 2/ 3میلیون تن و ایران 2/ 2میلیون تن تولید کرده باشند.
بزرگ ترین بازیگران در تولید فولاد

از عصر برنز تا عصر آهن، فلزات دوره هایی از تاریخ بشــر را مشخص کرده        اند. اگر 
قرار بود دوران کنونی ما به همین شــکل تعریف شود، بدون شک به عنوان عصر 
فولاد شناخته می شد. فولاد شالوده ساختمان        ها، وسایل نقلیه و صنایع ما است و 
میزان تولید و مصرف آن اغلب به عنوان نشانگر توسعه یک کشور تلقی می شود. 
امروزه با تولید ۱86۴ میلیون تن فولاد خام در سال2020، این فلز متداول ترین فلز 
مورداستفاده و بازیافتی ترین ماده در جهان است. بررسی داده        های انجمن جهانی 
فولاد در 50 ســال اخیر نشان می دهد روند تولید فولاد خام به شکلی بوده است 
که رشد بی        وقفه استحصال و عرضه این فلز، رشد و توسعه جهان را طی نیم قرن 
اخیر یادآور می شــود. به طور دقیق        تر، تولید جهانی فولاد طی 50 ســال گذشته 
بیش از سه برابر شده است، به رغم اینکه کشورهایی مانند ایالات متحده و روسیه 

تولید داخلی خود را کاهش داده و بیشــتر به واردات متکی هستند اما هم تعداد 
تولیدکنندگان و هم حجم تولید به شدت افزایش یافته است. در این مسیر، چین و 
هند به طور مداوم تولید خود را افزایش داده اند تا به دو کشور برتر تولیدکننده فولاد 
تبدیل شوند. طبق اعلام انجمن جهانی فولاد، برترین کشورهای تولیدکننده فولاد 
خام جهان تا سال2020 به ترتیب چین، هند، ژاپن، روسیه، ایالات متحده آمریکا، 
کره جنوبی، ترکیه، آلمان، برزیل و ایران بوده        اند. این ۱0  بازیگر به تنهایی تولیدکننده 
۱587 میلیون تن فولاد هستند و مالک 85درصد از کل این صنعت بزرگ هستند.

بزرگ ترین مصرف        کنندگان فولاد
چین بزرگ ترین مصر        ف        کننده فولاد جهان است و اگر بر مبنای قطب        بندی باشد، 
اتحادیه اروپا را در پس خود می        بیند که با اختلافی فاحش در حرکت است. شواهد 
موجود نشــان می دهد در سال202۱ رشــد تقاضا در این بازار حدود 8/ 5 درصد 
بوده و چین کماکان بازیگر اصلی است. کل مصرف جهان طبق برآوردهای اولیه، 
در ســال202۱ حدود ۱87۴ میلیون تن بوده اســت و در ســال2022 تا سطح 
۱92۴میلیون تن خواهد رســید. اژدهای ســرخ هم حاکم مطلق این بازار است. 
مصرف چین ســال202۱ در حالی ۱02۴میلیون تن بوده که برای ســال2022 
این رقم به ۱035میلیون تن خواهد رسید. که عدد قابل توجهی است پیش بینی 
می شود باقی مناطق )جهان بدون احتساب چین( درسال 2022 تا 889 میلیون 
تن فولاد مصرف خواهند کرد. عددی که در ســال202۱ حدود 8۴9میلیون تن 
برآورد شده است. نکته جالب مصرف 2022، پیش        بینی رشد 5/ 5درصدی تقاضا 
در آفریقاست که در همه جهان بی        مانند است و خبر از تقویت رشد اقتصادی در 

این قاره می دهد.
آتیه بازار فولاد در جهان

به رغم تســلط کنونی چین بر بازار فلزات اساسی، این کشور ممکن است در حال 
حرکت به سمت کاهش تولید داخلی فولاد برای جلوگیری از خطرات تولید بیش 
از حد و اطمینان از تحقق وعده        های داده شده برای سال2060 در زمینه رسیدن 
به وضعیت کربن صفر باشد. چین که یکی از آلاینده        ترین کشورهای جهان به دلیل 
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وجود صنایع دودزاست، طی سه دهه آینده به شکل آهسته از بازار صنایع سنگین 
خارج شــده و به تولیدکننده محصولات با ارزش افزوده بالا بدل خواهد شد. این 
احتمالا مهم ترین اتفاقی است که بر آینده بلندمدت صنعت فولاد تاثیرگذار خواهد 

بود. در سطح کوتاه مدت و میان مدت اما وضعیت فرق می کند.
برای نمونه با افزایش سرســام آور قیمت ســنگ آهن و فولاد در سال گذشته، 
تقاضای ایالات متحده برای این فلز یک عامل تاثیرگذار در تداوم این وضعیت 
است. اجرایی شدن یا نشدن بسته اقدام دولت بایدن در زمینه توسعه زیرساختی 
این کشور، می تواند قیمت فولاد و سنگ آهن را افزایش یا کاهش دهد. لایحه 
تحول زیرســاخت ها قطعا ســرمایه        گذاری در کارخانه        های فولاد آمریکا برای 
عرضه بیشــتر این فلز در آینده را به همراه خواهد داشت. از آن سو نیاز بیشتر 
آمریکا به فــولاد احتمالا به خاتمه مدل فعلی تعرفه        گذاری بر فولاد که دولت 
ترامپ در ســال20۱8 وضع کرد، منتج شده و محدودیت های عرضه فولاد را 
کاهــش دهد. یک موضوع دیگر که بر آینده این صنعت اثرگذار اســت، 2راز 
بزرگ فولاد یعنی مقاومت بالا و بازیافت آن تا بی        نهایت اســت. فولاد معمولی 
که عمدتا از سنگ آهن تشکیل می شود، آلیاژی حاوی کمتر از 2 درصد کربن 
و یک  درصد منگنز و ســایر عناصر کمیاب. ممکن است چنین ارقامی چندان 
به چشــم نیایند ولی به طرزی باورنکردنی، تفاوت تعیین کننده ای ایجاد کرده 
به طــوری که فولاد می تواند به همین دلیل تا هزاربرابر قوی        تر از آهن معمولی 
باشــد، با این حال قدرت واقعی فولاد در بازیافــت بی        نهایت آن و بدون افت 
کیفیت اســت. صرف نظر از درجه یا کاربرد، فولاد همیشه قابل بازیافت است 
و محصولات فولادی جدید به طور متوســط حــاوی 30درصد فولاد بازیافتی 
هستند. خواص مغناطیســی این آلیاژ، بازیابی آن را از جریان        های زباله آسان 
می        کند و تقریبا ۱00 درصد از محصولات مشترک صنعت فولاد را می توان در 
سایر تولیدات یا تولید برق استفاده کرد. براین مبنا می توان ادعا کرد که فولاد 
به عنوان بخشــی تمدن        ساز، فلزی اساسی همســو با فناوری های نوین انرژی 
پایدار اســت که کاربردهای بسیاری در صنایع نیرو دارد. توربین بادی به طور 
متوسط از 80 درصد فولاد ساخته شده است. فولاد در پایه، پمپ        ها، مخازن و 

مبدل        های حرارتی تاسیسات برق خورشیدی استفاده می شود. فولاد همچنین 
هسته مرکزی ساخت ژنراتورها و موتورهای وسایل نقلیه الکتریکی و هیبریدی 
به شمار می        رود. با چنین نگرشی می توان ادعا کرد فولاد و سهم بازیافتی آن از 

پایدارسازی جهان بسیار بالاست.
چند تحول بزرگ در صنعت فولاد

بــا توجه به نقش مهمــی که فولاد تقریبا در هر صنعتــی ایفا می کند، جای 
تعجب نیست که قیمت های آن به بالاترین حد خود رسیده است، با این حال 
تولیدکنندگان فولاد به پایداری بلندمدت فکر می کنند و تلاش می کنند تا با 
حذف کامل زغال ســنگ از فرآیند متالورژی، ایده ساخت فولاد بدون مصرف 

سوخت فسیلی را به واقعیت تبدیل کنند.
درحالی که صنعت از دهه۱960 میانگین شدت انرژی به ازای هر تن تولیدشده 
را از 50 گیگاژول به 20 گیگاژول کاهش داده است، غول        های تولیدکننده فولاد 
مانند آرچلور میتال در حال پیشــروی خود در زمینه پایداری انرژی هستند و 
برنامه        هــای جاه        طلبانه        ای را برای تولید فولاد بدون کربن تا ســال2050 ارائه 
داده و گسترش می دهند. در این میان البته ذکر یک نکته الزامی است؛ اینکه 
فــولاد تنها زمانی می تواند اهداف خود را در زمینه کربن صفر محقق ســازد 
که تقاضا برای آن کماکان صعودی باشــد. مصــرف و تقاضای فولاد نیز تنها 
با بازگشــایی تدریجی اقتصاد جهان ادامه می یابد و در شــرایطی که توسعه 
صنعت در بعد جدیدی به نام تولید پودر فولاد اتمیزه        شــده ریوتینتو در حال 
پیش می        رود، می تــوان تکامل بعدی جدید در صنعت فولاد را به عنوان حلقه 
واســط میان صنایع بزرگ و بخش چاپ ســه        بعدی ایجاد کند. همان طور که 
صنعت همچنــان به نوآوری در پایــداری و قابلیت اســتفاده ادامه می دهد، 
فولاد همچنان یک ماده حیاتی در سراســر صنایــع خواهد بود که می توانیم 
بی نهایت آن را بازیافت کنیم و به آن تکیه کنیم. این موضوع نشــان می دهد 
گرچــه مس و آلومینیوم اثر بالایی بر آینده قیمت هــا در بازار فولاد دارند اما 
 کماکان این فولاد است که به دلایل متعدد بازیگر اصلی در بازار فلزات اساسی 

است.
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شــکوفایی بخش معدنی و صنایع معدنی کشور نیازمند برنامه ریزی 
و سرمایه گذاری زیادی اســت و ایمیدرو با استفاده از ظرفیت های 
قانونی با همکاری همه ذینفعان عرصه های معدنی به دنبال هم افزایی، 

کارآمدی، رونق کسب و کار و توسعه پایدار در این بخش است.

اجرای طرح های توسعه ای، نوسازی صنایع تولیدی متالوژی، استخراج و فرآوری 
مواد معدنی، اقدامات اکتشافی برای توانمندسازی بخش معدنی کشور، مهمترین 
وظیفه ایمیدرو است که از زمان تشکیل این سازمان هیچ وقت اجرای آنها متوقف 

نشده است.
در حال حاضر با حمایت دولت سیزدهم، ایمیدرو به عنوان یک سازمان توسعه ای 
و بازوی مهم وزارت صنعت، معدن و تجارت، نقش مهمی در تولید ثروت از زنجیره 
های معدنی و صنایع معدنی کشور دارد و این مهم می تواند در رشد اقتصادی و 

افزایش درآمدهای معدنی کشور بسیار تاثیرگذار باشد.
استفاده بهینه از ذخایر معدنی کشور و بهره برداری درست و تاثیرگذار از این ثروت 
طبیعی برای رشد اقتصادی، وظیفه مهم سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران اســت و در این راســتا برای حفظ این ثروت ملی باید توسط دست 

اندرکاران معدنی صیانت های لازم به عمل آید.
بدون تردید توســعه پایدار زنجیره ارزش و تولید ثروت از ذخایر معدنی کشور با 
مشــارکت بخش خصوصی و رفع موانع تولید در این بخش سبب خواهد شد که 
با بکارگیری دانش و فناوری های جدید کسب و کار در حوزه معدنی کشور رونق 

بیشتری بگیرد.
هرچند که امســال ایمیدرو با برنامه ریزی مناسب ۱۱ هزار و 300 میلیارد تومان 
طرح های معدنی و صنایع معدنی را برای بهره برداری آماده کرد، اما همچنان در 
این راســتا تلاش خواهد کرد تا توسعه متوازن معدنی و صنایع معدنی در کشور 

محقق شود.
در حوزه اکتشافات مواد معدنی نیز ایمیدرو اقدامات خوبی را آغاز کرده و حاصل 
این تلاش ها سبب شده که ذخایر معدنی قابل توجهی در کشور شناسایی شود، 
به طوری که طبق پروانه های اکتشافی و صدور گواهی های کشف، ایمیدرو تاکنون 

9۱ هزار و 67 کیلومتر مربع پهنه معدنی را در کشور شناسایی کرده است.
با اجرای طرح فعال سازی معادن کوچک طبق سیاست های وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، ایمیدرو تا اول دی  ماه سال جاری از ۴۱5 معدن کوچک، 392 معدن را 
فعال کرده و با افزایش ۱8 هزار تنی ظرفیت تولید این معادن، برای ۱3 هزار و ۴00 

نفر از جوانان کشورمان به صورت مستقیم اشتغالزایی کرده است.
در حال حاضر سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران با همراهی 
شرکت های معدنی بخش های دولتی و خصوصی، توانمند سازی داخلی را در این 
حوزه در دستور کار خود قرار داده است و بومی سازی فناوریهای جدید در بخش 

معدنی کشور را به صورت جدی دنبال می کند.
انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاری،علمی، پژوهشی و دانش بنیان و معرفی ۱2۴ 

پروژه معدنی به صندوق بیمه سرمایه گذاری برای فعالیت های معدنی به منظور 
دریافت تسهیلات مورد نیاز، انجام سرمایه گذاری سه هزار و ۱00 میلیارد ریالی در 
زیربناهای معدنی و صنایع معدنی در مناطق ویژه اقتصادی و با رشد ۴.6 برابری 
ارزش بیمه نامه های معدنی هم اکنون سقف آن به بیش از یک هزار و ۴88 میلیارد 

تومان رسیده است.
هم اکنون میزان حفاری های اکتشافی توسط ایمیدرو به یک میلیون و ۴50 هزار 
متر رسیده و برای این میزان اکتشاف یک هزار و ۴55 میلیارد تومان هزینه شده 
است، اما حاصل اکتشافات ایمیدرو و هزینه کرد این مبلغ، به افزایش ۱3 میلیارد 

دلاری ارزش ذخایر معدنی کشور منجر شده است.
در این راستا ایمیدرو در سال های اخیر با بومی سازی فناوری های جدید در توسعه 
معادن و صنایع معدنی کشور همواره خودکفایی در این بخش را مورد توجه جدی 
قرار داده و در این راستا امسال 68۱ میلیون دلار از محل بومی سازی تجهیزات و 

فناوری های جدید در این حوزه صرفه جویی ارزی شده است.
برای تحقق توسعه پایدار و رونق کسب و کار در حوزه معدنی کشور توسعه زنجیره 
معدنی و صنایع معدنی با ایجاد بسترها و زیرساخت های مورد نیاز با مشارکت بخش 

خصوصی، حوزه معدنی کشور را به جایگاه واقعی خود رهنمون خواهد کرد.
مقابله با تحریم های ظالمانه با هدف حداکثر ارزش آفرینی و تولید ثروت در بخش 
معدن توسط ایمیدرو و جذب سرمایه گذاری به منظور استفاده بهینه از معادن و 
صنایع معدنی کشور و کسب درآمدهای ارزی با رشد صادرات محصولات معدنی 
برای بالندگی بیشتر بخش معدنی کشور از برنامه های مهم ایمیدرو است تا از منابع 

و ذخایر این بخش به صورت بهینه استفاده شود.

حمید علی آبادیان مدیر روابط عمومی ایمیدرو مطرح کرد:

توسعه پایدار و هم افزایی 
بخش معدنی، وظیفه مهم ایمیدرو
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درصد آمارهای اقتصاد کلان نشــان می دهد 
که دهه۹۰ از لحــاظ تمام آمارهای مهم یکی 
از ضعیف ترین دهه های اقتصادی بوده است. 
بنابراین باخت دهه۹۰ به گواه آمارها، موضوع 
روشنی است که حتی با یک نگاه به آمارهای 
اصلی این موضوع، دریافت می شود. اما سوال 
مشخص این اســت که علل باخت اقتصادی 
دهه۹۰ چه بوده اســت؟ چــرا اقتصادی که 
می توانســت در زمان پنجره باز جمعیتی و 
افزایش اعتماد عمومی به سیاستگذار به یکی 
از اقتصادهای پیشــرو تبدیل شود، کارنامه 
ضعیفی را ثبت کرده اســت. بررسی ها نشان 
می دهد هم سیاســتگذاری اقتصادی و هم 
بازخورد به سیاستگذار)یعنی هم دولت مستقر 
و هم منتقدان دولت مســتقر( در این باخت 
سهیم هستند. سیاســتگذار در مواردی که 
رویکردهای علمی را در سیاستگذاری اجرایی 
می کرد، به جای اینکه مورد همراهی و حمایت 
گروه های سیاسی قرار گیرد، با انتقادات تند 
آنان مواجه می شد؛ اما در زمانی که با رویکرد 
شبه علمی و پوپولیستی سیاستگذاری می کرد، 
اکثر گروه های سیاسی نیز با او همراه می شدند. 
نتیجه این شد که به مرور سیاستگذاری علمی 
متوقف و محیط برای تداوم سیاستگذاری شبه 

علمی و پوپولیستی فراهم شد.

تصویر آماری اقتصاد دهه 90 تایید می کند که اقتصاد 
ایــران در این دهه یکی از ضعیف ترین عملکردها را 
برجای گذاشته است. سوال مشخص این است که 
ریشه های باخت اقتصادی دهه 90 چیست؟ می توان 
ریشــه های این باخت را به عملکرد سیاســتگذار و 
بازخوردهــای معکوس گروه های سیاســی مرتبط 
دانست. برای اثبات این موضوع می توان به سه شاهد 
سیاستی »بسته تحریک تقاضا«، »تعدیل تدریجی 
قیمت بنزین« و »لنگرســازی نرخ ارز« در دهه 90 
پرداخت. در بســته تحریک تقاضا، سیاســتگذار با 
رویکرد شبه علمی، به جای »توقف سرکوب تقاضا« 
به دنبال »تحریک تقاضا« با اعطای وام ارزان از منابع 
بانک مرکــزی بود، که اتفاقــا موردتایید گروه های 
سیاســی بود. تعدیل تدریجی قیمت بنزین توسط 
دولت در سال های 93 و 9۴، سیاست مناسبی بود 
که در صورت تداوم می توانســت از بحران سیاست 
بنزین در سال 98 جلوگیری کند، اما با نقد و هیاهوی 

سیاسی، این سیاست بایکوت شد. همچنین در بحث 
لنگرسازی نرخ ارز که آفت های زیادی در اقتصاد دهه 
90 برجای گذاشت، به جای نقد علمی، تشویق در 
جهت تثبیت دلار، باعث خطای سیاستگذاری ارزی 

شد.
تحریک تقاضا یا حمایت رانتی از خودروسازها

یکی از موضوعاتی که سیاســتگذار به جای رویکرد 
علمی، رویکرد شبه علمی را در دستور کار قرار داد و 
نقد قابل توجهی نیز بر این برنامه نشد، بسته تحریک 
تقاضا بود. در ســال 9۴ بسته تحریک تقاضا و رفع 
تنگنای مالی از سوی دولت یازدهم در دستور کار قرار 
گرفت. در این سال رویکرد اعطای تسهیلات کمتر از 
نرخ ســود تعادلی مورد تاکید قرار گرفت که عمده 
منابع آن نیز از منابع بانک مرکزی تامین می شد. از 
سوی دیگر، کاهش نرخ سود تسهیلات دهی با هدف 
تحریــک تقاضا در بخش خودرو نیز موردتوجه قرار 
گرفت. نکته ای که وجود داشت این بود که به جای 
»تحریک تقاضا« باید »سرکوب تقاضا« متوقف  شود. 
در دنیا عمدتا وام های دریافتی برای خرید مسکن و 
خودرو است. در آن زمان اگر شرایط توسط نهادهای 

اعتباردهی نظیر لیزینگ ها و افزایش سقف اعتباردهی 
بخش مسکن فراهم می شد، احتیاج به تحریک تقاضا 
از منابع پایه پولی و کاهش نرخ سود دستوری برای 
اعتباردهی به منظور تحریک تقاضا نبود. این در حالی 
است که در آن زمان برای تحریک تقاضا، وام خودرو 
با بهره ارزان تر از نرخ تعادلی اعطا شد که در نتیجه 
این منافع عمدتا در جیب خودروسازان قرار گرفت. اما 
هنوز هم خودروسازان در شرایط نامناسب قرار دارند 
و هم سیاستگذار، مصرف کننده و خود تولیدکنندگان 

نیز از شرایط این صنعت راضی نیستند.
نقد بسته تحریک تقاضا

نکته قابل توجه این است که در آن زمان به جز رسانه 
»دنیای اقتصــاد«، گروه دیگری کــه حتی از لحاظ 
سیاســی در دسته مخالفان دولت قرار داشتند، این 
رویکرد شبه علمی را مورد نقد قرار ندادند و اتفاقا مورد 
پذیرش برخــی از گروه های مخالف نیز قرار گرفت. 
در تاریخ 29 مهرماه ســال ۱39۴ »دنیای اقتصاد« 
در ســرمقاله خود با عنوان »بسته رونق، راهگشا یا 
مشکل   ساز؟« نوشت:     »بسته سیاستی ضد رکود با دو 

فرض اساسی تدوین شده است:

»جهان معدن« علل ضعف عملکرد اقتصاد در 10 سال اخیر را بررسی می کند؛

باخت دهه ۹۰ به سیاست
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۱- فقدان تقاضای موثر برای کالاها 2- نرخ ســود 
بانکی بالا. بســته ضد رکود بــر پایه این دو فرض، 
سیاست هایی را برای تحریک تقاضای موثر از طریق 
وام ارزان تجویز کرده اســت. حال سوال این است 
کــه آیا تیم اقتصادی دولت در تشــخیص صورت 
مساله و تجویز راه   حل دچار خطا شده است یا نه؟ 
راه   حل اتخاذ شده علت فقدان تقاضای موثر را ظاهرا 
نبود قدرت خرید تشــخیص داده است و دقیقا به 
همین دلیل، نسخه تجویزی تحریک قدرت خرید 
را هدف قرار داده است. برای تبیین خطای احتمالی 
اول، می توان این ســوال را مطرح کرد که آیا این 
تشخیص درست است؟ متاسفانه برای پاسخ مثبت 
به این پرسش شــواهد کافی وجود ندارد؛ هرچند 
برای پاســخ منفی می توان شواهدی ارائه کرد. این 
پاســخ منفی ریشــه در انتظارات خوش بینانه اما 
نادرستی دارد که نسبت به دوره پسابرجام در بین 
اکثریت مردم شکل گرفته و باعث ایجاد تاخیر در 
تقاضای آنان شــده است. اگر این فرض را بپذیریم 
راه   حــل تجویــزی، ناگزیر متفــاوت و معطوف به 
اصلاح انتظارات خواهد بود؛ اگرچه متاسفانه هیچ 
اقدام موثری از سوی دولت برای تصحیح انتظارات 
عمومی نسبت به دوره پسابرجام را شاهد نبوده   ایم. 
حتی اگر نقش انتظارات نسبت به دوره پسابرجام 
را نادیده بگیریم می توان خطای احتمالی دیگری 
را نیز مطرح کرد. این خطا ریشه در بی   توجهی به 
ماهیت تولیداتی دارد که گفته می شود با افزایش 
موجودی انبار مواجه شده و نیاز به تحریک تقاضا 
دارد. طبق گزارش های رسمی، عمده این تولیدات 
مربوط به بخش   های مسکن، خودرو و صنایع وابسته 
به این دو بخش پیشــران در کنار برخی کالاهای 
بادوام است. تجویز »تحریک تقاضای این کالاها با 
وام ارزان« می تواند ناشی از یک غفلت بزرگ باشد. 
به نظر می رســد نکته مغفولی که باعث اتخاذ این 
راه   حل شده بی   توجهی به »سرکوب تقاضا« در این 
بخش   هاســت. منبع تقاضا برای این نوع کالاها در 
اکثر کشــورها »پس   انداز آینده« یا وام است که در 
ایران مدت   هاســت با ممنوعیت و محدودیت های 
شدید مواجه شده است. می توان ادعا کرد که برای 
تحریــک تقاضا در این بخش   ها حذف »ســرکوب 
تقاضا« و آزادسازی وام با همان نرخ سود بازار کافی 
بود و عبور به مرحله »تحریک تقاضا با وام ارزان« 
تنها زمانی می تواند قابل پذیرش باشد که »حذف 
سرکوب تقاضا« اهداف سیاستگذار را تامین نکند و 
البته همچنان قابل بحث اســت. اما در مورد فرض 
دوم، بســته ضد رکود که باعث تجویز وام ارزان و 
یارانه   ای شده است شاید بهتر باشد صورت مساله 
یک بار دیگر مرور شــود. صورت مســاله این طور 
مطرح می شــود که نرخ سود بانکی باید با کاهش 
نــرخ تورم کاهش می   یافت کــه این اتفاق نیفتاده 

است. این صورت مساله به دو دلیل نادرست است؛ 
دلیــل اول اینکه، مگر نرخ ســود بانکی با افزایش 
تورم افزایش یافته بود که حالا با کاهش نرخ تورم 
کاهش یابد؟  همچنین »دنیای اقتصاد« در سرمقاله 
دیگری با عنوان »هشــدار به سیاستگذاران پولی« 
نوشــت: نگرانی بانک مرکزی و مسوولان دولتی از 
پایین نیامدن نرخ ســود بانکی متناسب با کاهش 
تورم از یک ســو و اصرار بر خروج هرچه سریع   تر 
از شرایط رکودی، منجر به اتخاذ سیاست هایی در 
یکی، دو ســال اخیر شد که نتیجه آن اندک اندک 
به   صــورت علائم توقف روند کاهشــی نرخ تورم و 
بازگشت به روند فزاینده ظاهر شده است. امیدواریم 
سیاستگذاران اقتصادی و پولی به این مساله توجه 
کنند که اگر تیر تورم از کمان سیاست های اشتباه 
رها شــود و انتظارات مثبت معکوس شــود، دیگر 

کسی را به آسانی یارای مهار آن نخواهد بود.
توقف اصلاح قیمت بنزین

موضوع دوم، بحث اصــلاح قیمت انرژی و بحث 
مهم بنزین اســت. این سیاست اصلاح قیمت در 
ســال های 93 و 9۴ با یک رویکــرد علمی انجام 
گرفــت و در آن زمان اصلاح تدریجی قیمت ها با 
یک شیب ملایم در دســتور کار قرار گرفت. این 
اصلاحات در آن زمان نه اثر تورمی مخربی داشت 
و نه با مخالفت عمومی مواجه شد. اصلاح قیمت 
بنزین در این ســال ها با یک »شــیب ملایم« در 
حال انجام بود کــه در صحبت های رئیس دولت 
یازدهــم نیــز موردتوجه قرار گرفــت. اما این بار 
یک رویکــرد علمی، مورد نقد و حتی تمســخر 
گروه های مخالف سیاســی قــرار گرفت، تا جایی 
که از واژه »شــیب«، برای اســتهزای این رویکرد 
درست بهره برداری شد. حتی قرار بود که رویکرد 
تعدیل تدریجی بنزین در سال 95 نیز تداوم یابد، 
اما مخالفت های گروه های سیاســی و مجلس در 
آن زمان باعث توقف تعدیل تدریجی قیمت بنزین 
شــد و این حرکت درست، در آن زمان از حرکت 
افتاد. در حقیقت عدم همگرایی نگاه های سیاسی، 
در یک اصلاح اقتصادی باعث کنار گذاشــتن این 
طرح شد که اجرای آن می توانست باعث شود تا از 
رویدادهای بنزینی سال های بعد از آن جلوگیری 
شــود. از ســوی دیگر، این اصلاح با شیب ملایم، 
می توانســت باعث تعادل عرضه و تقاضا شــده و 

منابع لازم را برای دولت در بودجه فراهم کند.
سیاست ارزی در دام پوپولیسم

بحث دیگر، سیاست های ارزی بود که این سیاست 
ابتدا با یک رویکرد عملی پیــش رفت، اما در ادامه 
در دام سیاست های پوپولیستی افتاد. پس از فروکش 
نوســانات ارزی در سال 92، برخی معتقد بودند که 
نرخ دلار باید به نرخ های قبل یعنی ســطح یک هزار 

تومانی بازگردد، در حالی که نرخ دلار در سطح 3 هزار 
تومان قرار داشــت، اگرچه که سیاستگذار در مقابل 
این رویکرد پوپولیستی ایستادگی کرد و در 2سال 
نخست، مدیریت مناســبی در بازار ارز داشت، اما از 
سال 9۴ تثبیت نرخ دلار و بهره گیری برای کنترل 

تورم با لنگر ارزی در دستور کار دولت قرار گرفت.
این موضــوع آفت های متعــددی در اقتصاد ایجاد 
کرد. نخســت اینکه از آن ســال به بعد منابع ارزی 
قابل توجهی از ســوی سیاســتگذار به منظور ثابت 
نگه داشتن نرخ ارز راهی بازار شد، در حالی که این 
ذخایر ارزی می توانست مورد استفاده سیاستگذار در 
دوره های ســخت قرار گیرد. مطابق آمارها در سال 
95 حدود ۱2 میلیارد دلار و در ســال 96 به میزان 
5/ ۱8 میلیارد دلار صرف مداخله شد، حال آنکه در 
سال های قبل از آن در دولت یازدهم مجموع مداخله 
ارزی کمتر از 5 میلیار دلار بوده اســت. نکته دوم، 
خروج سرمایه قابل توجه در دهه 90 بود. آمارها نشان 
می دهد که در دهــه 90 به میزان ۱00 میلیارددلار 
خروج ســرمایه صورت گرفته است، رقمی که اگر 
سرمایه گذاری می شد رشد اقتصادی را می توانست 
تغذیه کند. ارزپاشــی برای کنتــرل قیمت، فرش 
قرمزی برای خروج ســرمایه در این دوره پهن کرد. 
نکته ســوم این بود که تثبیت نرخ ارز در این زمان 
شــرایط را برای افزایش واردات و سرکوب صادرات 
مهیا کرد و در این خصوص نیز تولید مورد آســیب 
قرار گرفت. نکته چهارم نیز این است که در نهایت 
این تثبیت نرخ ارز باعث فشرده شدن فنر ارزی شده 
و شرایط مستعد شوک ارزی در سال های قبل شد. 
نکته آخر اینکه سرکوب تورم با لنگر ارزی باعث شد 
که تورم در بخش تولید ســرکوب شده و منابع به 
جای استفاده در تولید، در بانک ها انباشت شود. در 
نتیجه این موضوع نیز یکی از دلایل ایجاد بازی پانزی 
و عدم تعادل ترازنامه بانک ها بود. همه این موضوع ها 
در نهایت پاس گلی بود که از ســوی سیاستگذاران 
به دشمنان داده شد و اثر تحریم را بر اقتصاد کشور 
چند برابر کرد. اما نکته قابل توجه این اســت که در 
آن زمان نیز هیچ رسانه یا منتقدی، لنگر کردن ارز 
به منظور کنترل تورم را مورد نقد قرار نداد و حتی 
در زمان هایی که سیاستگذار کمی به سمت حرکت 
دلار بــه نرخ تعادلی بود، با نقد و مخالفت گروه های 
مخالف از این کار منصرف می شد. در نتیجه دولت 
نیــز با بهره گیری از منابع ارزی به دنبال ســرکوب 
نــرخ بود تا از حمله مخالفان در امان بماند. این نوع 
نگاه سیاسی باعث شــد که سیاستگذار در راستای 
تصمیمات اشتباه تشــویق شود، اما در زمان اجرای 
سیاست های صحیح با نقد و مخالفت گروه ها روبه رو 
شود. در این خصوص سیاست ارزی، شاهدی است 
که نشان می دهد چرا در دهه 90 سیاستگذاری ارزی 

با شکست روبه رو شد.
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محیط کسب و کار نامساعدتر شد؟

سه نگرانی 1۴۰1 کسب وکارها

جدیدترین نظرســنجی از فعالان اقتصادی نشــان می دهد محیط 
کسب وکار در پاییز۱۴۰۰ نامساعدتر شده است. رقم شاخص ملی محیط 
کسب و کار ۹۴/ ۵ محاسبه شده که نسبت به ارزیابی فصل تابستان 
بدتر است. فعالان اقتصادی در این نظرسنجی سه نگرانی عمده خود 
را برای کسب وکار در ۱۴۰۱ اعلام کردند. در آستانه بررسی و تصویب 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ در مجلــس، تهدیدهایی که مفاد بودجه می تواند 

برای کسب وکارها ایجاد کند، در نظرسنجی اتاق ایران استخراج شد.

 شاخص ملی محیط کسب وکار برای سومین بار پیاپی در سال جاری سقوط کرد. 
ارزیابی   ها نشــان می دهد از زمســتان ۱399 تا پاییز ۱۴00، سطح شاخص ملی 
محیط کسب وکار فصل به فصل بدتر شده اســت. نظرسنجی جدید اتاق ایران از 
فعالان اقتصادی حاکی از آن است که از سه مانع یا خطر برای کسب وکارهایشان 
با توجه به مفاد بودجه در سال آینده نگران هستند که شامل »نوسانات نرخ ارز«، 

»افزایش مالیات« و »کسری بودجه و افزایش قیمت ها« است.
در نظرســنجی از فعالان اقتصادی درخواست شد تا در آستانه بررسی و تصویب 
لایحه بودجه سال آینده، نظر خود را در خصوص سه مانع یا خطر مهمی که مفاد 
بودجه سال ۱۴0۱ می تواند برای کسب وکارشان ایجاد کند، اعلام کنند. بر اساس 
این گزارش، ارزیابی های مرکز آمار و اطلاعات اقتصادی اتاق ایران نشان می دهد 
که اوضاع بنگاه   های بزرگ نســبت به کسب وکارهای خرد یا SMEها بهتر است. 
در واقع شرایط برای فعالیت واحدهای دارای بیش از 200نفر نیروی کار بهتر است. 
از آن سو اثر کرونا بر کسب وکارها نیز به کمترین سطح خود در چهار فصل اخیر 
رسیده است. با این حال سایه نااطمینانی از آسمان اقتصاد ایران کنار نرفته است. 

شواهد گزارش اتاق بازرگانی ایران نشان می دهد شاخص ملی محیط کسب وکار 
تحت تاثیر مولفه   های نامساعد تکراری، روی عدد 9۴/ 5 قرار گرفته و اندکی نسبت 
به تابستان بدتر شده است. در تابستان این عدد 93/ 5 و در بهار 90/ 5 بود. سطح 

شاخص ملی محیط کسب وکار در زمستان سال ۱399 هم 80/ 5 بود.
یافته   های مرکز آمار و اطلاعات اقتصادی اتاق ایران از پایش ملی محیط کسب وکار 
در پاییز ۱۴00 حاکی از این اســت که ســقوط پیوســته شــاخص ملی محیط 
کسب وکار به دلایلی برمی   گردد که عموما در دوره   های قبلی هم تکرار شده است. 
این شــاخص که از طریق بررسی 28شاخص پیمایشــی و ۱0نماگر در دو گروه 
نهادی و اقتصادی ســعی دارد محیط کسب وکار کشور را مورد ارزیابی قرار دهد، 
در پاییز ۱۴00 روی ســه محور »غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات قیمت مواد 
اولیه و محصولات«، »بی   ثباتی سیاســت   ها، قوانین و مقررات و رویه   های اجرایی 
ناظر بر کسب وکار« و »دشواری تامین مالی از بانک ها« به عنوان بدترین مسائلی 
که بر کسب وکارها فشــار وارد می کنند مانور داده است. به نظر می رسد در سال 
۱۴00 تلفیق مولفه   هایی نظیر بی   ثباتی   های داخلی و خارجی موجب شــده است 
تا فضای کسب وکار کشور در سال جاری نامساعدتر از سال ۱399 باشد. همزمانی 
وقوع مشــکلات جدی در محیط تجاری، ارزی و پولی که به تورم فزاینده، کمبود 
کالاها و قطعات، گران شــدن هزینه نقل و انتقال کالا و کمبودهای مالی ناشی از 
تنگنای اعتبارات بانکی منجر شد، در کنار فراز و فرود احیای برجام و نیز انتخابات 
ریاســت جمهوری موجب شد تولیدکنندگان شرایطی را تجربه کنند که فعالیت 
اقتصادی سخت   تر از هر زمان دیگری باشد. نکته دیگر اینکه به نظر می رسد سال 
۱۴00 ســالی از دست رفته برای بهبود محیط کســب وکار بوده و سیاست   های 
موجود هیچ دســتاوردی نداشته   اند؛ چرا که نتیجه تمام سیاستگذاری   ها، قوانین 
جدید یا منابع مالی تزریق شده نه تنها به بهبود محیط کسب وکار منجر نشده، بلکه 

شرایط را برای فعالیت کارآفرینان نیز بدتر و سخت   تر ساخته است.
بر اساس یافته   های این طرح که در هر دوره معمولا بین 2 تا 3 هزار فعال اقتصادی 
در آن مشارکت می کنند، در پاییز ۱۴00 سه استان    کردستان، کرمان و گلستان 
به ترتیب دارای بدترین وضعیت محیط کســب وکار بودند و استان   های مرکزی، 
آذربایجان غربی و فارس هم نســبت به سایر استان   ها به ترتیب بهترین وضعیت 
محیط کسب وکار را داشــتند. در عمده استان   ها اعلام شده که قیمت مواد اولیه 
و محصولات، بی   ثباتی سیاســت ها، قوانین و مقررات و رویه های اجرایی ناظر بر 
کسب وکار و دشواری تامین مالی از بانک ها، عامل به هم ریختگی محیط کسب وکار 

کشور بوده است.
بهبود ظرفیت تولید بنگاه   های اقتصادی موضوع مهم دیگری اســت که نشــان 
می دهد با وجود نوســانات اقتصادی بسیار، تمایل به سرمایه گذاری و رشد تولید 
همچنان در ســطوح مختلــف بنگاه   های داخلی وجود دارد. گــزارش اتاق ایران 
براساس یافته   های طرح نشان می دهد میانگین ظرفیت تولیدی )واقعی( بنگاه   های 
اقتصادی شرکت کننده در فصل پاییز ۱۴00 معادل 33/ ۴۱ درصد بوده که نسبت 
به همین میزان در تابستان گذشته که 32/ ۴0 درصد بوده، افزایش 0۱/ ۱درصدی 

را نشان می دهد.
بر اســاس نتایج این پایش در پاییز ۱۴00، وضعیت محیط کسب وکار در بخش 
خدمــات نزولی بوده و با 0۱/ 0 درصد افت نســبت به فصل قبل یعنی تابســتان 
۱۴00، به ســطح 89/ 5 رســیده است؛ عددی که در مقایسه با دو بخش تولید و 
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کشاورزی آشکارا از فضای کسب وکار نامساعدتری خبر می دهد. در این ارزیابی، 
نمره به دســت آمده برای بخش   های کشاورزی و صنعت به ترتیب معادل 72/ 5 
و 8۱/ 5 بوده اســت. بخش کشــاورزی در این پایش بدون تغییر مانده؛ اما بخش 
صنعت نســبت به فصل گذشته یعنی تابستان ۱۴00 نامناسب   تر ارزیابی شده و 
حدود 03/ 0درصد بدتر شــده اســت. در این ارزیابی، در بین رشته فعالیت   های 
اقتصادی برحسب طبقه   بندی استاندارد آیسیک، رشته فعالیت   های مختلفی رصد 
شــده   اند که سه بخش املاک و مستغلات، سلامت انسان و مددکاری اجتماعی، 
اداری و خدمات پشتیبانی دارای بدترین وضعیت محیط کسب وکار بوده و شرایط 
نامناسب خود را اعلام کرده   اند. از آن سو، سه رشته فعالیت مالی و بیمه، خدمات 
مربوط به تامین جا و غذا و آب   رســانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت   های 
تصفیه وضعیتی بهتر از قبل را اعلام کرده   اند. همبستگی وضعیت مناسب بخش 
اســکان، تامین غذا و جا که به حوزه رســتوران   داری و هتلداری مربوط است با 
کمرنگ شدن سطح تاثیر کرونا بر کسب وکارها، در این بررسی بسیار جالب توجه 
اســت. این سه رشــته فعالیت در حالی بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در 
مقایسه با ســایر فعالیت   های اقتصادی در کشور اعلام کرده اند که پیش تر بخش 
هتلداری و رستوران بدترین وضعیت ممکن را در دوره کرونا اعلام کرده بود. بخش 
دیگری از گزارش به وضعیت محیط کســب وکار کشور برحسب تعداد کارکنان 
شاغل در بنگاه   های کشور پرداخته است. بر اساس نتایج به دست آمده از پژوهش 
اتاق ایران، بنگاه   های دارای ۱۱ تا ۴9 کارکن با کســب نمره 96/ 5 دارای بدترین 
وضعیت و بنگاه   های دارای بیشــتر از 200کارکن با کســب نمــره 55/ 5 دارای 

بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر بنگاه   ها هستند.
پایش محیط کسب وکار از زاویه دیگر

بر اســاس نظریه عمومی کارآفرینی شین، کسب وکار از مسائل محیطی بسیاری 
تاثیر می پذیرد که بر فعالیت   های اقتصادی اثر زیادی دارند. بر اساس این نظریه، 
شاخص ملی محیط کسب وکار ایران در پاییز ۱۴00، عدد ۱۴/ 6 )عدد ۱0 بدترین 
ارزیابی اســت( را به دست آورده که بدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل 
گذشــته یعنی در تابستان ۱۴00 اســت. در آن فصل نمره به دست آمده در این 
بخــش 06/ 6 بود. در بهار ۱۴00 این نمره 02/ 6 بود و در زمســتان ۱399 این 
نمره تا 96/ 5 بهبود یافت. عدد به دست آمده در پاییز ۱۴00 اما بدترین نمره این 
بخش از تابســتان ۱399 به این سو بوده است که وضعیت بد محیط کسب وکار 
کشور در طول پنج فصل گذشته را نشان می دهد.  بررسی اتاق ایران نشان می دهد 
میانگین ارزیابی محیط اقتصادی در پاییز ۱۴00 عدد ۴۱/ 6 است که در ارزیابی 
فصل گذشــته عدد 33/ 6 حاصل شده بود. میانگین ارزیابی محیط نهادی هم در 
پاییز ۱۴00 عدد 92/ 5 است که در فصل گذشته عدد 83/ 5 ارزیابی شده بود. بر 
این اساس در پاییز۱۴00، محیط جغرافیایی-زیرساخت   ها و ظرفیت   های اقلیمی 
با عدد 37/ 5 و محیط مالی با عدد 22/ 8 به ترتیب مســاعدترین و نامساعدترین 
محیط   ها بر اســاس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده   اند. لازم به ذکر است که 
شــاخص شــین به دلیل در نظر گرفتن وزن عوامل مختلف در محاسبه، از دقت 

بیشتری نسبت به شاخص کل کشور برخوردار است.
بررســی بخش   های دیگری از گزارش اتاق ایران جالب توجه است. براین مبنا در 
ISIC.( بین رشته فعالیت   های اقتصادی برحسب طبقه   بندی استاندارد آیسیک

rev۴( در فصل پاییز ۱۴00، فعالیت   های اداری و خدمات پشتیبانی با نمره 6۴/ 
8، بخش املاک و مستغلات با نمره 97/ 7 و سایر فعالیت   های خدماتی با نمره 92/ 

7 بیشترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا متحمل شده اند.
از آن سو، در مقابل رشته فعالیت   های مالی و بیمه با نمره 5۱/ ۴، بخش استخراج 
معدن با نمره 33/ 5 و حوزه تولید صنعتی و ساخت با نمره 67/ 5 کمترین آسیب 
را از شــیوع ویروس کرونا نسبت به سایر فعالیت   ها متحمل شده   اند؛ موضوعی که 
نشــان می دهد ســه بخش بانکداری، صنایع کارخانه   ای و بخش معدن وضعیت 

به نسبت بهتری در مقایســه با حوزه   های خدمات و کشاورزی در پاییز ۱۴00 از 
نقطه نظر شیوع کرونا داشته و تا حدی با این مساله کنار آمده   اند.

در فصل پاییز ۱۴00، میزان آسیب وارده بر کسب وکارها از شیوع ویروس کرونا در 
برخی مناطق کشور شدیدتر و در برخی استان   ها کمتر احساس شده است. برای 
نمونه استان   های چهارمحال و بختیاری با نمره 5۱/ 7، خراسان جنوبی با نمره 5/ 7 
و اردبیل با نمره ۴3/ 7 بیشترین فشار را به سبب کرونا تجربه کرده   اند و از آن سو، 
گزارش در استان   های آذربایجان شرقی که نمره ۱3/ ۴ را گزارش کرده، زنجان که 
نمره 27/ 5 را به ثبت رسانده و فارس که نمره ۴7/ 5 را اعلام کرده، شاهد کمترین 

فشار کرونا به اقتصاد استان   ها و فعالان اقتصادی بوده است.
محیط کسب وکار و بودجه ۱۴۰۰

یکــی از موضوعاتی که چشــم   اندازی مبهــم را برای ســال ۱۴0۱ پیش روی 
فعالیت   های اقتصادی گشــوده، وضعیتی است که احتمالا در نتیجه برنامه مالی 
دولت به کســب وکارها در ســال ۱۴0۱ تحمیل خواهد شد. پیش تر کارشناسان 
و فعالان بخش خصوصی هشــدارهای بسیاری در خصوص تبعات تنظیم برنامه 
مالی دولت در ســال آینده عنوان کرده بودند که به نظر می رسد در تدوین لایحه 
و اصلاح آن توجه چندانی به این مطالبات نشده است. حال در یک پایش رسمی، 
فعالان اقتصادی از مثلثی گفته   اند که آینده تولید و کسب وکار را نشانه رفته است. 
مهم تریــن دغدغه   های فعالان اقتصادی در مورد بودجه ســال ۱۴0۱ به ترتیب 
عبارتند از نوســانات نرخ ارز، افزایش میزان مالیات و کســری بودجه و افزایش 
قیمت ها که در گزارش اتاق ایران از وضعیت محیط کســب وکار در پاییز ۱۴00 
منعکس شده است. به این ترتیب می   توان ادعا کرد سیاستگذار که در تلاش است 
سال آینده به سمت اهدافی در زمینه رشد اقتصادی 8درصدی، افزایش صادرات 
تا سطح ۴5 تا 50میلیارد دلار و بهبود رفاه عمومی برود، با توجه به هشدار فعالان 
اقتصادی در زمینه اثرات منفی بودجه باید نســبتا به اصلاح سیاست مالی خود 
اقدام کند؛ در غیر این صورت دور از ذهن نیست که سطح شاخص ملی کسب وکار 

به سطوح بدتر از ارقام کنونی تنزل پیدا کند.



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

Jahane MadanJahane Madan

 ماهنامه جهان معدن  شماره شصت  دی ماه 1400 
Jahane MadanJahane Madan

44

بازوی پژوهشی سازمان برنامه با ارزیابی چالش های موجود در تجارت 
خارجی، چشم انداز صادرات و واردات کالای غیرنفتی در سال۱۴۰۱ را 
در قالب دو سناریو ارائه کرد. سناریوی اول برآوردی است که از سوی 
بانک مرکزی ارائه شده و ســناریوی دوم بر اساس پیش بینی گمرک 
ایران اســت. مفروضات لحاظ شده برای ارائه این دو سناریو، نرخ رشد 

اقتصادی، نرخ تورم، نرخ ارز و میزان صادرات نفت است.

تجارت خارجی در ســال ۱۴0۱ به کدام سمت و سو می رود؟ در گزارشی که از 
سوی بازوی پژوهشی سازمان برنامه و بودجه منتشر شده، آینده تجارت خارجی 
از دو نگاه ترســیم شده و درصدد پاســخ به این سوالات برآمده که چالش های 
تجاری در سال آینده چیست و چه راهکارهایی برای عبور از این مشکلات وجود 
دارد؟ برآورد اول از نگاه بانک مرکزی و برآورد دوم از نگاه گمرک است. گمرک 
ایران پیش بینی کرده است که صادرات ایران در سال آینده به بیش از 56 میلیارد 
دلار می رســد و واردات هم از 55 میلیارد دلار عبور می کند. اما پیش بینی بانک 
مرکزی در سال آینده حکایت از دست یافتن به صادرات بیش از ۴۴ میلیارد دلار 
و واردات بیش از 69 میلیارد دلاری اســت. این دو پیش بینی با هم تفاوت دارد 

و آن هم به دلیل حذف و اضافاتی اســت کــه در برآوردهای این دو نهاد لحاظ 
می شود.

تجارت خارجی یکی از بخش های مهم اقتصادی اســت که امروزه با گســترش 
فنــاوری و افزایش تنوع در تولید کالاها در جهــان، از اهمیت ویژه     ای برخوردار 
است، به گونه ای که حضور در بازارهای جهانی و بهره گیری از مزایای آن می تواند 
نقش موثری در توسعه اقتصادی کشورها ایفا کند. در این میان توسعه صادرات 
)غیرنفتی( باهدف هم افزایی و گسترش فعالیت های تولیدی دارای مزیت نسبی 
و افزایــش درآمدهای ارزی از یک ســو و مدیریت واردات با هدف اســتفاده از 
ظرفیت های تولید داخلی، کنترل مصارف ارزی و کاهش واردات غیررســمی از 
سوی دیگر، اصلی ترین موضوع موردتوجه سیاستگذاران در حوزه تجارت خارجی 
بوده و سیاست هایی مانند گسترش خوشه ها، شبکه ها، تشکل ها و شرکت های 
بزرگ صادراتی و مشــارکت بخش غیردولتی و کاهش موانع و محدودیت های 
تعرفه ای و غیرتعرفه ای وارداتی اتخاذ شــده است. از آنجا که شرایط بین المللی 
و پیرامونــی، یکی از اصلی ترین عوامل موثر بر متغیرهای حوزه تجارت خارجی 
اســت، با توجه به شرایط تحریم های بین المللی در برخی سال ها، سیاست های 
کوتاه مدت مقابله با تحریم جایگزین برخی سیاست های میان مدت و بلندمدت 

بازوی پژوهشی سازمان برنامه، چالش های واردات و صادرات در ایران را بررسی کرد:

دو سناریو از نبض تجارت 1۴۰1دو سناریو از نبض تجارت 1۴۰1دو سناریو از نبض تجارت 1۴۰1
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شــد که ازجمله آنها می توان به اعمال موانع غیرتعرفه ای مانند ممنوعیت های 
صادراتــی و وارداتی، تخصیــص ارز با نرخ های مختلف بر اســاس اولویت های 
کالاهای وارداتی و مداخله در بازار برخی گروه های کالایی به منظور جلوگیری از 

افزایش قیمت ها اشاره کرد.
روند تجارت در سال های ۹۵ تا ۹۹

بر اســاس آمار گمرک، ارزش صادرات غیرنفتی با احتســاب میعانات گازی طی 
ســال های 95 تا 99 از نوســان برخوردار بود، به طوری که از بیش از ۴۴ میلیارد 
دلار در ســال 95 به حدود ۴7 میلیارد دلار در سال 96 افزایش یافت. این افزایش 
ناشــی از افزایش صادرات دیگر کالاها، به ویژه محصولات فلزی و تا حدودی رفع 
تحریم ها بوده است. اعلام خروج آمریکا از برجام و از سرگیری و اعمال تحریم های 
یک جانبه و تداوم تلاطمات ارزی پدید آمده در ســال 96 موجب شــد صادرات 
غیرنفتی با احتساب میعانات گازی در ســال 97 از روند کاهشی برخوردار شده 
و به حدود 7/ ۴۴ میلیارد دلار در پایان سال مذکور برسد. کاهش قیمت جهانی 
کالاها، تعدیل ارزش پایه صادرات و کاهش 30 درصدی آن، تداوم تحریم ها و شیوع 
ویروس کرونا در ماه های پایانی سال 98 موجب شد ارزش صادرات کالای غیرنفتی 
به حدود ۴/ ۴۱ میلیارد دلار در پایان سال مذکور کاهش یابد. ارزش صادرات در 
سال 99 با روند کاهشی به حدود 35 میلیارد دلار رسید. تداوم تحریم ها، فراگیری 
ویروس کرونا، کاهش مصرف برخی مواد غذایی، محدودیت مرزهای زمینی به ویژه 
در ماه     های ابتدایی ســال 99 و کاهش مشتقات نفتی به تبع کاهش قیمت نفت، 
از مهم ترین دلایل کاهش صادرات در این بازه زمانی محسوب می شود. درمجموع 
صادرات کالای غیرنفتی با احتســاب میعانات گازی طی ســال های 95 تا 99 از 
متوســط نرخ رشد سالانه منفی 6/ 5 درصد برخوردار بوده است. بررسی صادرات 
به تفکیک پنج بخش اصلی شامل پتروشیمی و میعانات، معدن و صنایع معدنی، 
کشاورزی و صنایع نساجی، فرش و صنایع دستی طی سال های 95 تا 99 بیانگر 
آن اســت که بخش پتروشــیمی و میعانات گازی با متوسط سهم 3/ 53  درصد 
از بیشــترین سهم و بخش فرش و صنایع دستی با متوســط سهم 7/ 0 درصد 
از کمترین سهم برخوردار بوده اســت. همچنین ارزیابی ها نشان می دهد که در 
مجموع، عمده صادرات کشور ماهیت پتروشیمی و معدنی دارند، به گونه ای که به 
طور متوسط بیش از 72 درصد صادرات مربوط به این دو بخش بوده است. بررسی 
مقاصد صادراتی ایران در این دوره نیز نشان از آن دارد که کشورهای چین، عراق 
و امارات اصلی ترین شــرکای تجاری در سمت صادرات بوده اند و به طور متوسط 
طی دوره مذکور حدود 5۴ درصد صادرات به ســه کشور مذکور انجام شده است. 
تحریم های بین المللی موجب شد کشورهای پیرامونی در زمره اصلی ترین خریداران 
کالاهای ایرانی به ویژه در ســال های 95 تا 99 قرار گیرند. به طور متوســط طی 
سال های 95 تا 99 بیش از 83 درصد صادرات به ۱0 کشور نخست مقاصد صادراتی 
انجام شــده که این امر بیانگر تمرکز بالای صادرات ایران روی چند کشور است. 
تمرکز صادرات از یک ســو موجب کاهش قدرت چانه زنی و از سوی دیگر سبب 
افزایش تاثیر و ضعیت اقتصادی شرکای اصلی بر صادرات می شود. بر اساس آمار 
گمرک، واردات کالا طی سال های 95 تا 99 نیز از نوسان برخوردار بود، به طوری 
که از حدود 7/ ۴3میلیارد دلار در سال 95 به حدود 5/ 5۴ میلیارد دلار در سال 96 
افزایش یافت. افزایش واردات خودرو و قطعات منفصله آن، افزایش واردات کالاهای 
ســرمایه ای و برخی کالاهای اساسی، کاهش قاچاق کالا و انتقال واردات از کانال 
غیررسمی به کانال رسمی و تسریع و شفاف سازی امور ترخیص از مهم ترین دلایل 
افزایش واردات بوده است. واردات کالا در سال 97 مجددا از روند کاهشی برخوردار 
شــد و به حدود 2/ ۴3 میلیارد دلار رســید. افزایش نرخ ارز و مدیریت واردات از 
طریق گروه بندی کالایی از مهم ترین دلایل کاهش واردات در ســال مذکور بوده 
است. واردات کالا در سال 98 بیش از 7/ ۴3 میلیارد دلار بود که در مقایسه با سال 
97، حدود 3/ ۱درصد افزایش داشته که عمده این افزایش به دلیل واردات کالاهای 

اساسی بوده است. کاهش درآمدهای ارزی )شامل نفت و غیرنفتی(، افزایش نرخ 
ارز و ممنوعیت و محدودیت های وارداتی موجب شد واردات در سال 99 به حدود 
9/ 38 میلیــارد دلار کاهش یابد. درمجموع واردات طی ســال های 95 تا 99 از 
متوسط نرخ رشد ســالانه منفی 9/ 2درصد برخوردار بوده است. بررسی ترکیب 
کالاهای وارداتی در ســال های 95 تا 99 حاکی از آن است که در تمام سال های 
مذکور کالاهای واسطه ای همواره بالاترین ســهم را در ترکیب کالاهای وارداتی 
داشته و متوسط سهم واردات کالاهای سرمایه ای و مصرفی طی دوره مذکور حدود 
۱9 درصد و ۱۴ درصد بوده است. افزایش سهم واردات کالاهای سرمایه ای در ترکیب 
واردات از اهمیت ویژه ای برخوردار است، زیرا این بخش از واردات می تواند علاوه بر  
بالا بردن ظرفیت های تولیدی کشور، زمینه ورود تکنولوژی های نوین را نیز فراهم 
کند. در حالی که بالا بودن سهم واردات آن بخش از کالای واسطه ای که جایگزین 
تولید داخلی می شــوند یا با ایجاد ارزش افزوده اندک در زنجیره تولید به مصرف 
می رسند، چندان مطلوب تلقی نمی شود. در مجموع بررسی ترکیب واردات طی 
دوره مذکور بیانگر آن است که کالاهای واسطه ای و سرمایه ای با متوسط سهمی 
بیش از 75 درصد، اصلی ترین بخش واردات کشــور را تشکیل داده است. علاوه بر 
این، بررسی مبادی وارداتی ایران در بازه زمانی مورد بررسی حاکی از آن است که 
دو کشــور امارات و چین اصلی ترین شرکای تجاری در سمت واردات بوده اند و به 
طور متوسط طی دوره مذکور حدود ۴۴ درصد واردات از دو کشور مذکور انجام شده 
اســت. به طور متوسط، طی ســال های 95 تا 99 بیش از 79 درصد واردات از ۱0 
کشور نخست مبدا واردات انجام شده که این امر بیانگر تمرکز بالای واردات ایران 
روی چند کشــور است. محدود کردن مبادی وارداتی از کشورها می تواند کاهش 
کیفیت کالاهای وارداتی و محدودیت دسترســی کالاهای وارداتی با تکنولوژی را 

به دنبال داشته باشد.
روند تجارت در ۱۴۰۰

ارزیابی ها حاکی از آن اســت که خروج آمریــکا از برجام و افزایش تحریم های 
بین المللی، افزایش نرخ ارز و کاهش قیمت نفت و شیوع ویروس کرونا، تجارت 
ایران را در ســال های گذشته تحت تاثیر قرار داد. در عین حال تجارت خارجی 
کشور اگرچه افت و خیزهای زیادی را در بازه زمانی 99-95 تجربه کرده است اما 
از ابتدای امسال تا پایان دی ماه شاهد رشد صادرات بوده ایم. در ۱0 ماه منتهی به 
دی ماه امسال صادرات کالا به ۱00 میلیون و ۴25 هزار تن به ارزش 38 میلیارد 
و 763 میلیون دلار رســید که از نظر وزنی رشــد 5/ 6  درصدی و از نظر ارزشی 
افزایش ۴/ 37درصدی نسبت به سال 99 داشته است. در عین حال واردات نیز 
روند افزایشی داشته است. در ۱0 ماه امسال، 33 میلیون و 2۱۱ هزار تن کالا به 
ارزش ۴۱ میلیارد و ۴73 میلیون دلار به کشور وارد شده است که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۱7 درصدی وزنی و افزایش 35 درصدی ارزشی را نشان 
می دهد که از مهم ترین دلایل آن، افزایش قیمت های جهانی، ســرعت بالا در 
ترخیص کالاهای ضروری، ماشین آلات و اقلام واسطه ای تولید، کاهش انتظارات 
تورمی و شتاب واردکنندگان برای ترخیص کالاها و اطمینان یافتن واردکنندگان 

از تامین منابع ارزی به خصوص دریافت کنندگان ارز ترجیحی بوده است.
چالش های تجاری ایران

بر اساس این گزارش، تجارت خارجی کشور همواره از مصائبی رنج می برد که بعد از 
گذشت سال ها هیچگاه برطرف نشده است. از این رو یک سری از چالش های تجاری 
را می توان چالش های ثابت تجارت خارجی ایران دانست؛ مانند اتکای بخش عمده 
صادرات کشور به محصولات پایه و کمتر فرآوری شده، رقابت پذیری پایین کالاهای 
صادراتی و پایین بودن کیفیت کالاهای تولید داخل، بالا بودن هزینه حمل ونقل و 
عدم تنوع بازارهای صادراتی و وارداتی. در عین حال برخی از چالش ها نیز به صورت 
مقطعی وجود داشته و بنا به موقعیت ممکن است از میان برداشته شود یا اثر منفی 
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آنها کاهش یابد. با توجه به شــرایط کنونی ایران می توان مهم ترین مشکلات و 
چالش های حوزه تجارت خارجی در شرایط کنونی را »تداوم تحریم ها و مشکلات 
ناشی از آن شامل عدم امکان صادرات نفت و کاهش درآمدهای ارزی حاصل از آن، 

سخت تر شدن نقل و انتقالات بانکی و افزایش مشکلات حمل ونقل 
کالاها«، »افزایش قیمت کالاهای واسطه ای و سرمایه ای 

و بــه تبع آن افزایش هزینه های تولید به دلیل 
افزایش قیمت جهانــی کالاها«، »مرتفع 

نشدن محدودیت های ناشی از تداوم 
بیماری کرونا و شیوع سویه های 

جدید کــه موجــب کاهش 
تقاضای جهانی برای کالاها 

می شــود«،  خدمــات  و 
و  تنش ها  »منازعــات، 
ناآرامی هــای منطقــه 
در  »ناپایــداری  ای«، 
سیاســت ها و ضوابط 
اقتصادی،  و  تجــاری 
و  بخشــنامه ها  صدور 
مصوبات مختلف و بعضا 
متناقض و عدم توجه به 

تخصصی  واحــد  نظرات 
صــادرات کــه منجــر به 

بی نظمی و بی ثباتی در تجارت 
خارجی شده است« دانست.

پیش بینی تجارت در سال آینده
حال بــا در نظر گرفتن ایــن چالش ها و 

اضافه کردن مفروضاتی مانند نرخ رشد اقتصادی 
8 درصدی، نــرخ تــورم 30  درصدی، فــروش نفت 5/ 

۱میلیون بشــکه در روز به قیمت 70دلار به ازای هر بشــکه و نرخ ارز 
232۴۱7 ریالی، دو پیش بینی از واردات و صادرات ســال آینده صورت گرفته 
اســت. بر اساس گزارش منتشر شده، چنانچه این ارقام محقق شود، پیش بینی 
گمرک این است که می توانیم شاهد صادرات 56 میلیارد و ۱6 میلیون دلاری و 
واردات 55 میلیارد و 76۱ میلیون دلاری باشیم. البته پیش بینی دیگری از سوی 
بانک مرکزی صورت گرفته اســت که بیانگر صادرات ۴۴ میلیارد و 8۱3 میلیون 
دلاری و واردات 69 میلیارد و 70۱ میلیون دلاری است. البته این گزارش افزوده 
اســت که عمده ترین اختلاف آماری بانک مرکــزی و گمرک در حوزه صادرات 
به دلیل آن اســت که بانک مرکزی صادرات میعانات گازی و بخشی از صادرات 
پتروشــیمی ارائه شده توسط گمرک را در آمار صادرات نفت لحاظ می کند، به 
این ترتیب میزان صادرات غیرنفتی که توسط بانک مرکزی اعلام می شود کمتر 
از آمار اعلامی گمرک اســت. در حوزه واردات به دلیل لحاظ کردن آمار واردات 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، بازارچه های مرزی، قاچاق و ســایر موارد مشــابه 
در آمار اعلامی بانک مرکزی، این آمار بیشــتر از آمار اعلامی گمرک است. این 
موضوع را نیز باید در نظر گرفت که تغییر هریک از مفروضات، نتایج پیش بینی 

را دستخوش تغییر خواهد کرد.
پیشنهادهایی برای بهبود تجارت

در این پژوهش عنوان شــده اســت: با توجه به چالش ها و شــرایط موجود که 
تحریم مهم ترین آن اســت، لازم اســت توســعه صادرات غیرنفتی با اولویت 

کشــورهای همســایه و مدیریت واردات بــا اولویت دادن بــه واردات کالاهای 
واسطه ای و سرمایه ای به منظور جلوگیری از کسری تراز تجاری کشور و کاهش 
فشــار مضاعف بر منابع ارزی کشور اعمال شود. برای توسعه صادرات غیرنفتی 
پیشــنهاد شده اســت که علاوه بر تداوم سیاست های گذشته، 
سیاست هایی مانند تشویق صادرکنندگان به بازگشت 
ارز صادراتی، پرداخت مشــوق های صادراتی 
هدفمند، به ویژه به منظــور حمایت از 
توسعه زیرســاخت های صادراتی از 
جمله خرید یا اجاره کانتینرهای 
صادراتی  کالاهــای  حمــل 
صادراتــی،  پایانه هــای  و 
صــادرات  از  حمایــت 
کالاهــای دانش بنیان و 
و  بالا  فنــاوری  دارای 
توانمندی های  معرفی 
صادراتــی کشــور از 
شــبکه های  طریــق 
و  مجازی  رســانه ای، 
تبلیغاتی  بیلبوردهای 
تمرکــز بــر صــادرات 
بسترســازی  و  خدمات 
اجرایــی،  دســتگاه های 
تولیدات  زنجیره های  تکمیل 
صادرات محور که کشور در آنها 
مزیــت دارد، موردتوجه قرار گیرد. 
یکــی از راهکارهایی که می تواند زمینه 
افزایش تولید و صادرات را فراهم کند، حمایت 
پلکانی از تولیدکنندگانی اســت که بخشی از تولید 
خود را صادر می کنند. این سیاســت علاوه بر افزایش تولید و 
تامین نیاز بازار داخلی، موجب می شود انگیزه تولیدکنندگان برای بهبود و ارتقای 
کیفیت محصولات مطابق با اســتانداردهای جهانی افزایش یابد و ظرفیت های 
جدیدی برای رشد صادرات غیرنفتی ایجاد شود. برای توسعه تجارت با کشورهای 
همسایه تمرکز بر محصول-بازار جدید در اهداف صادراتی کشورهای همسایه، 
فراهم کردن زمینه تهاتر کالا و خدمات، ایجاد بستر مالی دو کشوری، هدفمند 
کــردن حضور رایزنان بازرگانی به ویژه در کشــورهای هدف صادراتی و فعالیت 
منسجم نهادها و تشکل های تجاری خصوصی در زمینه توسعه روابط تجاری با 
کشورهای مذکور و تقویت موافقت نامه های دوجانبه و چندجانبه پیشنهاد شده 
اســت. همچنین ایفای نقش فعالانه در حوزه دیپلماســی راه و انجام اقداماتی 
مانند احیا و تثبیت جایگاه کلیدی ایران در جاده ابریشم، احیا و تثبیت جایگاه 
ایران در مسیر مائوسام )پروژه اقتصادی هند با هدف اتصال کشورها به یکدیگر 
در اقیانوس هند( و نیز احیای کریدور شمال- جنوب، بسیار حائز اهمیت است 
که ضرورت دارد در دولت ســیزدهم بیش از پیش و با سرعت عمل مورد توجه 
قرار گیرد. همچنین تسهیل تهاتر، ایجاد بازار آتی ارز، امکان واردات از طریق ارز 
اشخاص و جدیت در ایفای تعهدات ارزی صادرکنندگان به منظور بازگرداندن ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور نیز به منظور بهبود وضعیت تجارت 
خارجی می تواند مدنظر قرار گیرد. علاوه بر موارد مذکور لازم اســت به منظور 
تسهیل فرآیند تجارت خارجی، تعدد مراکز تصمیم گیری تجاری کاهش یابد و 

نیز مجوزها و بخشنامه های غیرضروری مورد بازبینی و پالایش قرار گیرند.
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ارزیابی میزان تاثیرگذاری توافقی که ظاهرا در وین 
شاهد آن خواهیم بود، بر تغییر مناسبات بین   المللی 
اقتصاد ایران به دو مولفه اساسی، یعنی »تغییرات 
میزان ریسک سیاسی« و »ظرفیت اقتصاد ایران 

برای فعالیت   های بین   المللی« وابسته است.

تقویت داخل در کنار تعامل با خارج
اولین و بدیهی   ترین گام در ارزیابی تغییرات سطح ریسک 
سیاسی بر اثر توافق احتمالی وین، تاثیر این توافق بر آن 
دســته از کشمکش   ها و نگرانی   هایی است که اصطلاحا 
»مساله هســته   ای ایران« نامیده می   شوند. واقعیت این 
است که ریشه این مساله آن قدر عمیق و ابعاد ملاحظات 
مرتبط با آن، چنان متعدد و پیچیده هســتند که باید 
گفت، »حل این مساله« در آینده پیش   بینی   پذیر ناممکن 
می   نماید. در دوران توافق قبلی یا همان برجام نیز، دقت 
در مفاد توافق نشــان می   دهد که طرفین در واقع بر سر 
راه   حلی برای »مهار مساله« به تفاهم رسیدند که علاوه بر 
مکانیزم   های نظارتی، بر پایه پذیرش برخی محدودیت   ها 
از ســوی ایران و »کنار نهادن« برخی ادعاها از ســوی 
طرف   های مقابل بنا شده بود. در فاصله سال   های 9۴ تا 
امروز اما،  این مساله دستخوش تغییرات فنی و سیاسی 
بسیار زیادی شده است، به صورتی که امروز، دیگر تقریبا 
امیدی برای بازگشت به وضعیت سال 9۴ نیز در مورد آن 
وجود ندارد. تغییرات شرایط مساله هسته   ای ایران، تغییر 
نقش و موضع بازیگران بین   المللی در قبال این مساله و 
همچنین افول ظرفیت   ها و سرمایه   های سیاسی مورد نیاز 
برای حل یا مهار این مســاله در دو طرف اصلی منازعه، 
یعنی ایران و آمریکا، در مجموع شرایطی را رقم زده است 
که می   توان گفت، هــر توافق ممکنی، توافقی به مراتب 
سطحی   تر و مقطعی   تر از توافق سال 9۴ خواهد بود که 
بدون دست زدن به ریشــه   های مساله هسته   ای ایران، 
تلاش می   کند شاخه   های بحران روییده از آن را تا حدی 
هرس کند. تجربه رویش و ریزش برجام نیز این درس را 

به خوبی برای تمام فعالان اقتصادی بین   المللی علاقه   مند 
به حضور در بازار ایران مرور کرد که در پنل رنگ متنوع 
ریسک سیاسی اقتصاد ایران، مساله هسته   ای شاید رنگی 
چشمگیر باشد؛ اما به هیچ عنوان تنها عنصر مهم نیست.

زیربنای ریســک سیاســی اقتصاد ایران برای شرکای 
بین   المللی بالقوه، مخاصمه آمریکا با ایران اســت که با 
توجه به سابقه غیرقابل اعتماد آن کشور و شرایط حاکم بر 
مناسبات طرفین، در آینده قابل پیش   بینی، چشم   اندازی 

برای بروز تغییری معنادار در آن وجود ندارد.
تنها به   عنــوان یک نمونه، مجموعــه تهدیدات انفعالی 
)reactive(  کــه تحریــم یکجانبه آمریــکا، در طول 
ســال   های اخیر و پس از عهدشکنی این کشور در مورد 
برجام، همچون یک میدان میــن در برابر علاقه   مندان 
ورود به بازار ایران گسترده است، با هیچ »توافق ممکن«    
قابل پاکســازی نیست یا لااقل به سرعت قابل پاکسازی 
نیســت.حتی اگر فرض کنیم یک معجزه، به ناگاه تمام 
موانع ســاختاری مبتنی بر تحمیل ریســک سیاسی 
را از پیــش پای فعالیت   های بین   المللــی اقتصاد ایران 
برمی دارد، گسل نهادی ایجادشــده میان اقتصاد ایران 
و جهــان در طول بیش از یک دهه گذشــته )که فقط 
یکی از نمونه   های آن بیگانگی نظام بانکداری کشــور با 
بانکداری مدرن جهانی است( در کنار شبکه درهم   تنیده 
مسائل مقیاس   پذیری،کیفیت فضای کسب و کار،کیفیت 
حکمرانی اقتصــادی و اعوجاج های اقتصــاد کلان، در 
مجموع ســبب می   شوند هیچ شــانس درخشانی برای 
اعمال یک شــوک مثبت چشمگیر به اقتصاد کشور از 

محل گشایش   های بین   المللی وجود نداشته باشد.
در عمل چه اتفاقی خواهد افتاد؟

توافق محدود و مقطعی پیش   رو، در بخش منافع ایران، 
قاعدتا متمرکز بر تسهیل فروش منابع طبیعی و به ویژه 
نفت، از سوی ایران و بازگشت ارز آن به دولت، نهادهای 
حاکمیتی و بازیگران نزدیک به آنان است. این دسترسی 
به منابع ارزی، امکان تکرار سیاست سرکوب قیمت ارز را 

برای کاهش فشار بر معیشت مردم فراهم می   کند.
این سیاست با آزادشدن بخشــی از ذخایر احتیاطی از 
سوی بازیگران غیرحرفه   ای   تر بازار ارز نیز همراه خواهد 
شــد و برای دوره   ای کوتاه، شــاهد عقب   نشینی نرخ ارز 
خواهیم بود و پس از آن نیز روند رشد قیمت برای مدتی 
شــیب کمتری را نشان خواهد داد. هرچند این مسکن 
همچــون دفعات قبل تاثیری مقطعــی دارد و به دلیل 
محدودیت   های مالی دولت و گرفتاری آن در تله ناترازی، 

با شدت دوره   های قبل نیز قابل تکرار نیست.
شرکای این روزهای ایران، یعنی روسیه و چین نیز، امکان 
خواهند یافت تا در پروژه   های زیرساختی کشور حضور 
پررنگ   تری داشــته باشند. البته این حضور در شرایطی 
که دســت ما از ســایر گزینه   ها کوتاه و شرایط برخی 
زیرساخت   ها نیز واقعا وخیم است؛ طبیعتا معامله چندان 

شیرینی برای طرف ایرانی نخواهد بود.
در کنار این موارد، روابط تجاری کوتاه   مدت، مانند واردات 
کالاهای مصرفــی بادوام و امثــال آن نیز رونق خواهد 
گرفت. در نتیجه احتمالا شاهد حضور پراکنده بازیگران 
کوچک تر و خطرپذیرتر اقتصادهای توسعه یافته در ایران 
نیز خواهیم بــود و البته آمارهای اقتصاد کلان و به ویژه 
رشد اقتصادی نیز برای دوره   ای کوتاه از اثر ورود دلارهای 

نفتی و... سبزپوش خواهند شد.
از ایــن رئوس که بگذریم؛ برخــی پدیده   های نمادین و 
تشــریفاتی، همچون آمد و رفــت هیات   هایی که تنها 
کارکرد واقعی   شــان رونق دادن به کسب وکار هتلداران 
پایتخت پس از دوران سخت و سیاه کروناست یا تسهیل 
کار برخی خرده   فروشان صادراتی قالی و باقلا که البته اثر 
معناداری بر کلیت اقتصاد ایران ندارند، نیز این جشــن 

کوچک را تزئین خواهند کرد.
در جمع   بنــدی باید گفــت که به صــورت واقع بینانه، 
چشم   اندازی برای احیای امیدهای سال 9۴ و به طریق 
اولی بازســازی روابط قدرتمند و بالنده   ای که در فاصله 
ســال   های 75 تا 85 میان اکوسیســتم تولید و تجارت 
ایران و اقتصاد جهانی در حال شکل   گیری بود، در آینده 
قابل پیش   بینــی وجود ندارد. همان طور که مقام معظم 
رهبری بارها ارشــاد فرمودند، در این شرایط، مستقل از 
روند مذاکرات و تحــولات بین   المللی، باید تمرکز ما بر 
بهسازی ظرفیت   های داخلی باشد. رفع نواقص ساختاری 
اقتصاد ایران نیازمند همــکاری نزدیک دولت و بخش 
خصوصی است و در شرایط حاضر تنها کار مفید واقعی 
است که می   توانیم برای بهبود وضعیت خود انجام دهیم. 
مقاوم   سازی ساختار اقتصاد ایران ذیل سیاست   های اقتصاد 
مقاومتی در کوتاه   مدت از تاثیر تلاطمات بین   المللی بر 
گردش چرخه   ای تولید و تجارت می   کاهد و به این ترتیب 
علاوه بر کمک به اقتصاد و معیشت، به ابزار قدرتمندی 
در دست سیاســتمداران برای مذاکره و مواجهه    هرچه 
عزتمندانه   تر در صحنه   های بین   المللی تبدیل خواهد شد 
و در درازمدت نیز این سیاست   ها، دقیقا مواردی هستند 
که ظرفیت نقش آفرینی بین   المللی برای اقتصاد ایران را با 
بروز تغییر جدی در سطح ریسک سیاسی فراهم خواهند 
کرد. صرف   نظر از نتایج مذاکرات، این تنها راه پیش   روی 

ماست.

تقویت داخل 
در  کنار  تعامل 

با خــارج
حسین سلاح   ورزی-نایب رئیس اتاق ایران
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در همین رابطه است که سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت در سفری که به 
خوزســتان داشته و از محل حادثه تصادف زنجیره ای بازدید به عمل آورده، 
تاکید کرده اســت: متاســفانه صنعت خودرو سازی ایران در طول سال های 
گذشــته از نظر کیفیت و قیمت عملکرد و روند مناسبی نداشته است. وی 
همچنیــن با بیان اینکه ما تاکید ویژه ای در افزایش تولید و متعادل شــدن 
قیمت خودروها داریم، افزوده است: در مورد الزامات ایمنی و کیفیت خودرو 
باید بیشتر دقت کنیم. بنابر اخبار منتشر شده، فاطمی امین پس از دریافت 
گزارش خودروســازان در مورد تصادف جاده بهبهان نیز طی ضرب الاجلی 
در نامه هایــی جداگانه به وزیر راه وشهرســازی و رییس هیات عامل ایدرو، 
 بررســی دقیق و تعیین عوامــل دخیل در بروز حادثه مذکور را خواســتار 

شده است.
از طرف دیگر همزمان با افزایش انتقادات شدید از سوی نمایندگان مجلس 
از وضعیت خودروسازی و عدم ایمنی خودروها طبق گفته سهیل معمارباشی 

مدیرکل دفتر صنایع حمل و نقل وزارت صمت، کارگروه مشترکی هم میان 
این وزارتخانه و اعضای کمیسیون صنایع مجلس تشکیل شده تا به دغدغه 

نمایندگان پاسخ داده شود.
یافته ها حاکی از این اســت که مســائل مهم از سوی نمایندگان مجلس در 
مورد صنعت خودرو در 9 فصل طبقه بندی شــده که سرفصل های مهم آن 
عبارتند از: ظرفیت اسمی و عملیاتی تولید خودرو، موضوع رقابت و انحصار 
در صنعت خودرو کشور و جهان، ســابقه واردات خودرو به کشور و تحلیل 
وضعیت قیمت خودرو و مقایسه آن با قیمت  های جهانی است؛ اموری که به 
گفته کارشناســان نه مربوط به سال های اخیر بلکه مساله و دغدغه اساسی 
ســالیان گذشته صنعت خودرو بوده و در طول این سال ها هر چند که دائما 
روی آن تاکید می شــود، شواهد نشــان می دهد که همچنان بخش مهمی 
از چالش هــای کنونی صنعت خودرو را علاوه بــر ابلاغ و اجرای برنامه های 

مختلف تشکیل می دهند.

همزمان با ضرب الاجل و وعده اصلاح صنعت خودرو از سوی وزیر صمت بررسی شد؛

نسخه شعاردرمانی برای صنعتی بیمار

همزمان با تحولات مهمی از جمله وضعیت نابسامان مالی خودروسازان، انحصار تولید و فروش، رکود بازار، افزایش بی سابقه قیمت ها و طرح های 
مختلفی مانند ســاماندهی صنعت خودرو و آزادســازی واردات، طی دو هفته گذشته حادثه تصادف زنجیره ای جاده بهبهان سبب شده تا بحث 

خودروهای بی کیفیت نیز به دغدغه های کنونی صنعت خودروی کشور اضافه شود.
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مروی بر وعده های مطرح شده
از همان آغاز روی کار آمدن دولت سیزدهم، وزیر صمت اعلام کرد که 
9 پروژه را برای ســاماندهی به وضعیت خودروی کشور تا بازه زمانی 
خرداد ماه ۱۴0۱ در دســتور کار دارد. فاطمی امین همچنین مجددا 
تاکید کرده است که برای اجرای این 9 برنامه یک دوره سه ساله مورد 
نیاز اســت که نتایج آن ظرف دو سال مشخص می شود. او همچنین با 
اشاره به بیمار بودن صنعت خودروی کشور، ناکارآمدی های موجود را 
حاصل دو سال اخیر ندانسته و تاکید می کند که این چالش محصول 

انباشت ناکارآمدی ها در یک بازه زمانی طولانی مدت است.
در این رابطه آماری که از ســوی وزیر صمت ارائه شــده، هر چند که 
امــری پنهان در صنعت و بازار خودروی کشــور نبوده و بســیاری از 
کارشناســان روزانه روی آن تاکید می کنند، امــا در نوع خود جالب 
توجه است. فاطمی امین از نیاز 500 هزار دستگاهی خودرو در کشور 
صحبت کرده و خاطرنشــان می کند: به علت آشفتگی بازار، عرضه و 
تقاضــا با یکدیگــر همخوانی ندارند. به همین دلیل اســت که فاصله 
قیمــت خــودرو در کارخانه و بازار به یک رانــت 20 تا ۱50 میلیون 
تومانی دامن زده و سبب شده تا شاهد باشیم خودرو با تبدیل شدن به 
یک کالای سرمایه ای برای قرعه کشی فروش ۱0 هزار دستگاه، چهار 

میلیون نفر ثبت نام کنند.
وی با وجود انتقادات مطرح شــده و تــداوم وضعیت کنونی بار دیگر 
تصریح کرده که سال آینده بیش از نیاز خودرو تولید شده و قرعه کشی 
نیز حذف خواهد شــد. در واقع طبــق گفته های فاطمی امین تا پایان 
امســال ۱30 هزار خودرو عرضه می شــود و ۱30 هزار دســتگاه نیز 

پیش فروش خواهد شــد که این امر باعث می شــود تولید 
خودرو 260 هزار دستگاه افزایش پیدا کند.
وزیر صمت اول آبان ماه در مراســم افتتاح 

خط تولید تارا به خبرنگاران گفته بود 
که گلوگاه ها و موانع صنعت خودرو 

را شناسایی کرده ایم. در همین 
راستا قرار اســت سال آینده 
۱/6 میلیون دستگاه خودرو 
تولید شــود تا بــا افزایش 
عرضــه، قیمت هــا نیز تا 
پایان ســال کاهــش یابد. 
او دو روز بعــد این موضوع 
را در توئیتــی دوباره تکرار 
کرده و نوشــت: سال آینده 

تولید خــودرو به قدری زیاد 
خواهد شــد که دیگر نیازی به 

قرعه کشی نیست. او همچنین در 
حالی روز نهــم آبان تاکید کرده بود 

که موج جدید افزایش تولید خودرو از 2 
هفته آینده آغاز خواهد شد، در ۱7 آبان ماه و 

در حاشیه جلسه ستاد تنظیم بازار که با حضور معاون 
اول رییس جمهوری برگزار شد، گفته است: در 9 پروژه ای که طراحی 
کرده ایم، برخی ظرف مدت شش ماه و برخی نیز حداکثر طی دو سال 
به نتیجه رســیده و در این مدت شاهد اصلاحات ساختاری در صنعت 

خودرو خواهیم بود.

واقعیت چه می گوید؟
با این حال شواهد موجود نشان می دهد که با وجود وعده های مطرح 
شــده، واقعیت صنعت و بازار خودرو بــه گونه ای دیگر رقم می خورد. 
نخســت اینکه از مرداد ماه امسال تاکنون و با وجود تمامی صحبت ها 
به منظور کنترل قیمت خودرو، شــاهد هستیم که تنها پراید ۱۱۱ در 

حدود ۴0 میلیون تومان افزایش قیمت در بازار داشته است.
از طــرف دیگر در حالی مجوز افزایــش ۱8 درصدی قمیت خودروها 
صادر شــده است که زیان انباشته خودروســازان اکنون از مرز ۱00 
هزار میلیارد تومان گذشــته و به گفته کارشناسان این میزان افزایش 
قیمت کارخانه ای تنها به مدت محدودی می تواند راه تنفس برای دو 
خودروســاز را باز کرده، اما راهکاری برای خــروج از زیان دهی تولید 

محصولاتشان نخواهد بود.
سومین مساله مهمی که از سوی ناظران مطرح می شود این است که با 
توجه به اینکه مسوولان صنعت خودرو بارها اذعان کرده اند که به واسطه 
قیمت گذاری دســتوری برای محصولات شــان بین 20 تا 50 میلیون 
تومان زیان می کنند، با کدام منطق اقتصادی قرار اســت که تولید یک 

کالای زیان ده تا سال آینده به ۱/6 میلیون دستگاه افزایش یابد؟
همچنین در حالــی که اکنون بیش از ۱50 هزار خودرو به واســطه 
کمبود قطعات در پارکینگ ها انبار شــده اســت، بررســی عملکرد 
خودروســازان در آذر ماه نشــان می دهد که از میــان 73 هزار 969 
دســتگاه خودروی تولیدشــده در این ماه تنها برای 60 هزار و 5۱0 
دستگاه خودرو فاکتور فروش صادر شده و ۱5 هزار و 73۴ دستگاه به 
واسطه نواقص موجود تجاری سازی نشده اند. این قضیه از آنجا اهمیت 
دارد که بیش از 90 درصد تولید و فروش خودرو در اختیار 
دو شرکت ایران خودرو و سایپا است، اما به عنوان 
نمونــه در تولید خودروی دنا در آذر ماه از 
۴370 دستگاه تولیدشده، تنها 58۱ 
خودرو عرضه شده و مابقی ناقص 

مانده اند.
از همین رو اســت که به نظر 
می رســد تکــرار وعده ها با 
واقعیت هــای موجــود در 
صنعت خــودرو همچنان 
تطابق نداشــته و بعید به 
نظر می رسد که با حرکت 
در مسیر فعلی بدون انجام 
اصلاحات اساسی نتیجه ای 
در تولیــد، عرضــه و تثبیت 
قیمت ها دربر داشــته باشــد. 
در همین رابطه ســال گذشــته 
هم شــاهد بودیم که وزیر ســابق 
صمت نیز بارها تاکیــد کرده بود هدف 
ما شکســت انحصار در صنعت خودرو است و 
تا خرداد ماه امســال تولید بیش از 50 درصد افزایش 
خواهد یافت. به همین دلیل اســت کــه ناظران معتقدند اولا با توجه 
به اینکه دلیــل اصلی انحصار در صنعت خودرو، مدیریت تمام دولتی 
در دو خودروســاز بزرگ بوده و ثانیا شواهد هم نشان داده برنامه های 
گذشته به همین واســطه موفق و کارآمد نبوده اند، از متولی انحصار 
نمی توان انتظار رفع و اصلاح ساختاری صنعت و بازار خودرو را داشت.

آماری که از سوی 
وزیر صمت ارائه 

شده، هر چند 
که امری پنهان 

در صنعت و بازار 
خودروی کشور 
نبوده و بسیاری 

از کارشناسان 
روزانه روی آن 
تاکید می کنند، 
اما در نوع خود 

جالب توجه است. 
فاطمی امین از 
نیاز ۵۰۰ هزار 

دستگاهی خودرو 
در کشور صحبت 

کرده و خاطرنشان 
می کند: به علت 

آشفتگی بازار، 
عرضه و تقاضا با 

یکدیگر همخوانی 
ندارند
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ایران با تمدنی چندین هزار ساله از پیشتازان 
صنعت ذوب فلزات بوده اســت، اما طی سه 
قرن گذشــته به دلیل ناپایداری ســاختار 
قدرت و حاکمیت و به دلیل سرعت تحولات 
فرآوری تولید فولاد در کشورهای صنعتی و 
نیاز روزافزون به محصولات فولادی؛ در زمره 

واردکنندگان محصولات فولادی قرار گرفت.

در چنین شرایط تازه ای نیاز به داشتن یک کارخانه 
فولادی بســیار احســاس می  شــد. اگرچه احداث 
ذوب آهن به عنوان یــک آرزوی ملی و آرمانی برای 
ایرانیــان از دوره قاجار با جدیت دنبال می شــد، اما 
به خاطر تحولات سیاســی واجتماعی در دوره های 

مختلف این هدف محقق نشد.
در ســال ۱938 بر اساس پیمانی میان دولت وقت 
ایران و کنسرســیوم آلمانی طرح ساخت ذوب آهن، 
کارخانه مفتول ســازی، فولادسازی و تولید ورق به 
امضاء رسید و کرج به عنوان محل تأسیس انتخاب 
شــد. حدود ۱200 کارگر برای احــداث  این طرح 
استخدام شــدند، اما با ورود متفقین به ایران طرح 

نیمه کاره متوقف شد.
به دلیل نابسامانی  های سیاسی واقتصادی در دهه های 
۱320 و ۱330 ایــن طــرح راکد مانــد، اما با آغاز 
برنامه های عمرانی طی دهه ۴0 شمســی؛ سیاست 
تأســیس صنایع مادر مجددا مطرح شد و نهایتا در 
سال ۱3۴۴ با انعقاد قراردادی با دولت شوروی سابق 
در مقابل تحویل گاز طبیعی به مبلغ 600 میلیون 
دلار؛ برنامه ســاخت ذوب آهن در دســتور کار قرار 

گرفت.
با تشکیل سازمان ذوب   آهن بر اساس مصوبه مجلس 

سنا و شورای ملی در تاریخ تیر ماه ۱3۴6 این سازمان 
به شــرکت ملی ذوب  آهن ایران تغییر نام داد. مبلغ 
قرارداد تأسیس ذوب آهن 286 میلیون دلار بود که 
بخشی از محل صدور گاز به شوروی و بخش دیگر 
از محل وام 260 میلیون دلاری با بهره 2/5 درصدی 
تامین می  شد. همچنین حدود 28 میلیارد ریال برای 
سرمایه گذاری در ذوب آهن پیش بینی شده بود که 

بعدها به ۴۱ میلیارد ریال افزایش یافت.
عملیات ساختمانی طی نیمه دوم سال ۱3۴6 آغاز 

شد. ساختمان اولیه این کارخانه در 23 اسفند ۱3۴6 
رســما افتتاح شــد و در ادامه با ساخت کارگاه  های 
کک ســازی، آگلوراســیون و کوره بلند شماره یک 
در 23 دیماه ۱350 شمســی کوره بلند شماره یک 
ذوب آهن راه اندازی شد و نخستین شمش چدن در 
دیماه ۱35۱ ریخته شــد، اما کوره  بلند رسما در 23 

اسفند ماه همان سال شروع به تولید کرد.
نکته قابل  توجه در ذوب  آهن علاوه بر نگاه اقتصادی؛ 
توجه ویژه به مســئولیت های اجتماعی است که با 

ذوب  آهـن؛ سرآغازی
 بر صنعتی شدن ایـر ان

مجید مرادیان- کارشناس روابط عمومی
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راه اندازی این کارخانه از سراسر ایران نیروی  انسانی 
ماهر و غیرماهر برای آموزش های لازم و کار در این 
کارخانه جذب شدند که بعدها این نیروهای با ارزش 
طی دوره های مختلف بخش مهمی از متخصصان و 

مدیران توانمند در صنایع دیگر کشور شدند.
اغلب نیروی  کار صنایــع جدید طی دهه های ۴0 و 
50 از روستاها تامین می شــد. 59 درصد کارگران 
شــاغل در صنایع جدید و صنعــت ذوب آهن نیز 
اغلب با اصل ونسب روستایی و یا از شهرهای اطراف 
اصفهان و بخشــی هم از اســتان های دیگر مانند 
فارس، خوزستان، یزد، سیستان وبلوچستان و حتی 

استان های شمالی کشور بودند.
تأســیس ذوب آهن همچنین تأثیر زیادی بر تغییر 
بافت جمعیتی اصفهان )مهاجرت( و مباحث کارگری 
داشت. شمار کارمندان و کارگران شاغل در ذوب  آهن 
اصفهان و صنایع مرتبط با آن بنا بر آمارها در آستانه 
سال ۱357 به 60 هزار نفر رسید که شامل 52 هزار 

کارگر و 8 هزار مهندس و تکنسین بود.
این آمارها نشــاندهنده اهمیت و جایگاه ذوب  آهن 
اصفهان در صنایع ایران است و به حق می  توان گفت 
که این شرکت؛ مادر صنعت و دانشگاهی بزرگ برای 
تربیت نیروی انسانی جهت صنایع دیگر کشور است. 
ذوب  آهن اصفهان طی بیش از نیم قرن فعالیت خود 
در ابعاد مختلف فرازونشــیب  های زیادی داشته  و 
علیرغم مؤفقیت ها و افتخارات ارزشمند با چالش های 

مختلفی نیز روبه رو بوده است.
بخشی از افتخارات این مادر صنعت:

 دانشگاهی بزرگ و تربیت نیروی  انسانی متخصص 
به طوری که رقم دانش آموختگان این مادر صنعت به 

ده ها هزار نفر )بیش از صدهزار نفر(  می رسد.
  کمک به رشــد و توســعه صنایع کشور به ویژه 

صنعت فولاد همچون ســاخت فولادمبارکه، فولاد 
خراسان، فولاد سبا، فعال کردن معادن سنگ آهن و 
زغالسنگ و ده ها کارخانه و پروژه مهم و زیرساختی.

  ســاخت قطعات وتجهیــزات مهم ســنگین و 
نیمه سنگین صنایع و پشــتیبانی های مهندسی و 

مشاوره ای.
  نقش  آفرینی، حمایت و پشتیبانی نیروی  انسانی، 
فنی ومهندســی، ســاخت تجهیزات و ... در دوران 
دفاع  مقدس که ثمره این حضور حماسی و اثربخش  
تقدیم تعداد 290 شهید، ۱۴هزار ایثارگر، 86 آزاده و 
بیش از ۱۴00 جانباز بوده است. این شرکت بزرگ 
و مادر صنعت هم  اکنون بزرگترین جامعه ایثارگری را 

در صنایع کشور به خود اختصاص داده است.
  تولیــد محصولات فولادی با کیفیت و کســب 

مؤفقیت های صادراتی در این زمینه.
  ایجاد بزرگترین جنگل دست  کاشــت در سطح 

کشور به میزان ۱6 هزار هکتار و ...
مهمترین چالش های این شرکت:

  قطع زنجیره تولید فولاد از معدن تا تولید و عدم 
اجرای صحیح اصــل ۴۴ و تضییع حقوق این مادر 

صنعت در بحث خصوصی سازی. 
  جدا شــدن مدیریت این شــرکت از حوزه اصلی 

مرتبط صنعت کشور.
  عدم تامیــن مواداولیه که بخش مهمی از آن به 
خاطر قطع زنجیره تولید )در جریان روند نامناسب 
خصوصی شــدن( و بخش دیگر عــدم برنامه ریزی 

مناسب مدیریت برای تأمین مواداولیه پایدار. 
  مشکلات ساختاری در حوزه منابع انسانی، حذف 
نیروهای متخصص و کارآمد و دیده نشــدن بخش 
مهمی از توانمندی های متخصصان و کارشناســان 

شرکت.

 خالی بودن حدود ۴0 درصد ظرفیت تولید.
 عدم اجرای کامل طرح عظیــم توازن و واگذاری 

غیرکارشناسی فولاد سبا.
 به اعتقــاد کارشناســان و متخصصان دلســوز 
ذوب  آهن؛ حفظ تولید و مؤفقیت های تولیدی و به 
روز و مدرن شدن بسیاری از تجهیزات خطوط تولید 
نتیجه »اجرای پروژه های طرح توازن« طی دهه 80 

در این شرکت است.
 در خصــوص این پروژه ها که با همت پولادمردان 
این صنعت به ثمر نشست؛ ظرفیت تولید ذوب آهن 
به 6/3 میلیون تن رسید. از جمله پروژه های اجرایی 
طرح بزرگ توازن می توان به راه اندازی کوره بلند3، 
کک سازی 3، آگلومراسیون ۴، نیروگاه ۱۱0 مگاواتی 
معروف به هاربین، انبار موادخام و ماشین های  عظیم 
مربوطه و ... اشاره کرد که اکثر تولید امروز ذوب آهن 

اصفهان مدیون این پروژه هاست. 
 هم  اکنون نیز نیاز است این حرکت مهم در موازنه 
مجدد با تقویت بخش فولادسازی ادامه یابد تا تولید 
کامل ناحیه چدن در فولادســازی و ریخته  گری به 
شمش تبدیل شده و در ناحیه نورد به محصول نهایی 

تبدیل و  بهره  وری کاملتری محقق شود.
  اجــرای طرح  هــا و پروژه  هایــی که بنــا به نظر 
کارشناســان طی دهه 90 تاکنون صرفه اقتصادی 

برای این شرکت به دنبال نداشته است.
 امید است که این مجتمع عظیم و اثرگذار با حمایت 
مناسب مســئولان عالیرتبه کشور، همت مضاعف 
مدیران، تلاش کارکنان سختکوش، برنامه  ریزی بر 
اساس واقعیات موجود، ایجاد نگاه غیرجهت  دار، ایفاء 
نقش مسئولانه در پرتو نگاه همدلانه و مشفقانه به 
تمام ظرفیت  های موجود؛ به جایگاه واقعی خود دست 

پیدا کند.
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۱7۰ ســال از قتل امیر کبیر نخستین صدراعظم 
ایران در زمان ناصرالدین شــاه قاجار می گذرد اما 
به نظر می رسد که قصه اصلاحات در حداقل ترین 
سطح خود آنگونه که امیر بزرگ می خواست در 

دفتر تاریخ ایران زمین ناتمام مانده است. 

محمدتقی خان فراهانی آشپز زاده ای که به شایستگی و 
با تلاش به مقام وزارت رســید اصلاحات زیادی در مدت 
سه سال وزارت خود انجام داد از تاسیس روزنامه تا حدف 
القاب و عناوین پر طمطــراق اداری از اصلاح چاپارخانه 
دولتی تا مبارزه با رشــوه خواری. ولی آنچــه که نام او را 
یاد و خاطره ما ایرانیان نگاه داشــته تلاش برای برطرف 
کردن نقصی بود که در مواجه با غرب نمایان شده بود و 
آن چیزی نبود جز قدیمی بودن زیرساخت های آموزشی و 
عدم تناسب علوم آموزشی با تحولات فزاینده تمدن های 
جدید. برای تحقق این هدف، دارالفنون تاسیس شد و این 
سازه یکی از شاخصه های عینی است که امیر کبیر با آن 
شناخته می  شود. این مدرسه که با هدف پی ریزی آموزش 
مدرن و آشنایی با تحولات تمدن غربی تأسیس شد در 
هفت رشته تحصیلی آغاز به کار کرد. یکی از رشته هایی 
این مدرسه نوین کانی شناسی یا معدن بود که از شانس بد 
نخستین استاد آن به مرض وبا درگذشت. اما گنجاندن این 
رشته در این مدرسه نشان از معدنی بودن این مرز و بوم و 
جایگاهی که معادن در آینده می توانست در اقتصاد ایران 
بازی کند داشت. بی دلیل نبود که در قراردادهای ننگین آن 
ایام با دول روس و انگلیس »بند امتیاز بهره برداری از کلیه 
معادن« به ثبت می رسید. امیر کبیر مقدمه داستان اقتصاد 
معدن در ایران را نوشت ولی آیا به نتیجه ای که انتظارش 

را داشت رسید؟

تن به زحمت دادیم اما نه در خور معدن
سفرنامه نویسان فرنگی که از ســده ۱7 میلادی به این 
سو پیشه خود را ثبت داده از مناطق مختلف کره زمین 
می کردند به معدنی بودن ایران اشاره می کنند. ژان شاردن 
جواهرفروش و جهانگرد فرانسوی بود که در روزگار صفویه 
وارد ایران شــد. کتاب ۱0 جلدی »ســفرهای سِر ژان 
شــاردن« به عنوان یکی از بهترینِ کارهای پژوهشگران 
غربی درباره ایران و خاور نزدیک برشــمرده می شود. وی 
درباره معادن ایران می نویســد: فلزاتی که در ایران زیاد 
اســت عبارتند از آهن، مس  و سرب، گرچه تا این زمان 
در کشــف معادن طلا و نقره توفیق شایان حاصل نشده 
... امّــا ایرانیان به طبع مردمانی سســت و کاهلند، و در 
کارهای ســخت تن به زحمت نمی سپارند. اگر آنان نیز 
مانند اروپاییان جســتجوگر و فعال و پرتلاش بودند به 
تحقیق دل همه کوهها را برای استخراج معادن مختلف 
می شکافتند. )ژان شاردن، سفرنامه شاردن ، ترجمه: اقبال 

یغمایــی ، ج 2، تهران، تــوس ، ۱372، چ اول. ص 73۱( 
کرزن از سیاستمداران و رجال معروف بیست و پنج سال 
اول قرن بیستم در بریتانیا از دیگر افرادی است که به وجود 
معادن در نواحی مرکزی ایران اشاره می کند و می نویسد: 
تحقیقات اخیر ثابت کرده است که تمامی رشته بین  قم 
و اصفهان منابع زیرزمینی فراوان و از اقسام گوناگون دارد. 
سنگ آهن که شــامل 60 درصد فلز است و همچنین 
گروه های مس در قمصر پیدا شده است که گفته اند لااقل 
000، ۱00 تن از آن در دامنه های کوهستان موجود است. 
رگه های ممتاز مس و سنگ آهن در حوالی قهرود یافت 
می شود... )کرزن، جورج ناتانیل، ایران و قضیه ایران . ترجمه 
غلام علی وحید مازندرانی ، ج 2، تهران، انتشارات علمی و 

فرهنگی، چ 5، ۱380، ص 6۱8(
درست است که شاردن در تفکر خود نسبت به ایرانیان 
زیاده روی کرده بود ولی با وجود این همه نعمت و برکت 
خدادای و فارغ از داســتان های سیاسی و قومی جای آن 
داشت که بیش از شرایط کنونی به معدن می پرداختیم. به 
ویژه در زمانه ای که تکنولوژی های نو و دانشی فرای تصور 
انسان ماده ای جدید خلق می کند که نه نیاز به خاک دارد 
نه دامپ تراک نه سنگ شکن و ... . روزگاری آلومینیوم با 
پی وی سی تهدید می شد و روزگاری فولاد با اف آر پی ها. 

درک ضرورت زمان برای توسعه مهمترین نکته است. نکته 
ای که ۱70 ســال اســت آن طور که باید و شاید نادیده 
گرفته شده و حال در ســالروز به قتل رسیدن این وزیر 
بزرگ باید پرســید که آماده هستیم در عصر پرشتاب 
تحولات ماده ضرورت ظرف زمان را در توسعه لحاظ کنیم 

یا خیر؟

حرف آخر
با رجوع به تاریخ در می  یابیم که امیر کبیر بیش از آنکه 
به اصلاحات موضعی و مقطعی فکر کند و با چسب زخم 
وضع موجود را اصلاح کند با تاســیس دارالفنون به فکر 
جریان ســازی در اصلاحات بــود جریانی که مبتنی بر 
دانش تخصصی باشــد. در این روزها که همه داد سخن 
می دهنــد در باب معدن و جایگزینــی معدن با اقتصاد 
نفتــی و از اصلاحات در بخش معدن می گویند تا حذف 
مقصران وضع موجود باید پرسید که این حرف ها چقدر 
پشــتوانه علمی دارد. آیا وقت آن نرسیده که با پیروی از 
منش بزرگانی چون امیر کبیرها، عالیخانی ها، نیازمندها، 
ابتهاج ها، توکلی ها و یگانه ها، بانکی ها و ... از حرف های پوچ 
و توخالی فاصله بگیریم و بگذاریم بخش معدن با علم و 

دانش هوای تازه ای بخورد؟

امیرکبیر و قصه ناتمام معدن








